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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 

Identificació de la sessió 
Núm.: 2/2019 
Caràcter: ordinària  
Data: 28 de febrer de 2019 
Horari: de 10.04  a  14.14 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 

Assistents: 
 

President 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 

Regidors/res 
Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Excusa la seva assistència 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
 
Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 31 de gener de 2019 
 
2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 31 de gener de 
2019 
 
3. Donar compte de la inscripció al Registre de Convenis 
 
4. Donar compte de la resolució de la provisió de llocs secretari/ària gral. del Ple, 
vicesecretari/ària i DSJG i director/a financer/a tresorer/a 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 26 de gener al 21 de febrer de 2019 
 
6. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment abreujat núm. 39/19 del 
Jutjat Contenciós Administratiu núm. 2 
 
7. Reconeixement de deute a la Sociedad Estatal Correos y Telégrafos, SA per un import de 
10.586,77€ 
 
8. Reconeixement de deute a l'empresa Agencia Interactiva Balear, SL (BOGO) per un import 
de 1.131,93€ 
 
9. Reconeixement de deute a l'empresa ADALMO SL, per un import de 118,80€ 
 
10. Reconeixement de deute a l'empresa MAGATZEM ELECTRO ILLES SL per un import de 
422,69€ 
 
11. Reconeixement de deute  a l'empresa DIELECTRO BALEAR SAU per un import de 1.615,17€ 
 
12. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL SERVICE, SL per un import de 296,29€ 
 
13. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 13.725,18 
 
14. Reconeixement de deute a l'empresa Esport 85 per un import de 59.070€ 
 
15. Modificar l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per prestació de serveis d'expedició pel 
PMH-RIBA, concepte 310,10 
 
16. Modificar l’Ordenança  reguladora del preu públic per serveis de temporada a les zones 
delimitades de les platges del terme municipal, concepte 341,04 
 
17. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
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18. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
19. Aprovar el Compte General de 2017 
 
20. Declarar que les obres subjecte a ICIO realitzades per la Fundació AMADIP ESMENT son 
d'interès i utilitat municipal 
 
21. Declarar que l'obra subjecte a ICIO de l'empresa PROHABIT ARXIDUC SL, és d'interès i 
utilitat municipal 
 
22. Aprovar la revisió del quadre de tarifes aplicables als serveis que presten els vehicles de 
transport urbà amb auto-taxi, any 2019 i successius, amb llicència en aquest municipi 
 
23. Aprovar la revisió del quadre de tarifes del Servei Urbà de Transport Urbà de Viatgers amb 
Vehicles de Tracció Animal (galeres) d'aquest municipi, any 2019 i successius 
 
24. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal d’incorporar el 
SUP 22-01, Sa Taulera, al sòl urbà. PA17/0008. 01prai257 
 
31. Grup C's relativa a dimissió batle Sr. Noguera 
 
35. Grup PP relativa a grafits 
5. Grup C's relativa a la declaració d'interès públic municipal de la Marxa d'es Güell a Lluc a peu 
 
27. Sobre la taula. Grup C's relativa a la modificació de rasants de paviments i voravies al carrer 
Illa de Xipre, per inundacions en episodis de pluja intensa 
 
29. Grup C's relativa a pintades vandàliques 
 
30. Grup C's relativa a espais d'oci caní 
 
33. Grup PP relativa a ocupació il·legal 
 
28. Grup PP relativa a la intervenció urgent a cala Gamba 
 
32. Grup PP relativa a Camp Redó 
 
34. Grup PP relativa a neteja de torrents de Palma 
 
26. Grup PP relativa al servei de dinamització lingüística 
 
36. Donar compte de l'informe de morositat del mes de gener 2019 
 
37. Donar compte de l'acord de l'informe de morositat del quart trimestre de 2018 
  
FOD 1. Reconeixement de deute a l'empresa Hora Nova, SA per un import de 5.445€ 
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FOD 2. Reconeixement de deute a l'empresa Uniprex, SAU per un import de 14.520€ 
 
FOD 3. Reconeixement de deute a l'empresa  Edicions Periòdiques Ara-Balears, SL per un 
import de 1.201€ 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a l'empresa Canal4 Televisión de Baleares, SL per un import 
de 3.506,58€ 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a l'empresa AGENCIA EFE, SAU per un import de 5.445€ 
 
FOD 6. Reconeixement de deute a l'empresa Marmi 2015, SL per un import de 943,80€ 
 
FOD 7. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 423,50€ 
 
FOD 8. Reconeixement de deute a l'empresa Edicions Periòdiques Ara-Balears, SL per un 
import de 302,50€ 
 
FOD 9. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 584/18, de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears 
 
FOD 10. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 581/18, de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears 
 
FOD 11. Moció Grup C’s relativa a mesures econòmiques i de tota índole que s’han de prendre 
perquè els policies de proximitat tenguin vehicles per desplaçar-se 
Es proposa: 
 
FOD 12. Moció Grup C’s relativa a denúncia per renous de la Patrulla Verda al local denominat 
Pradda 

 
FOD 13. Pregunta oral del Grup C’s relativa a incompliment de la legislació en l’adjudicació de 
serveis per part de l’IME  
 
FOD 14. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 169.724,70€ 
 
FOD 15. Moció grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA en motiu del dia 8 de març. El 
temps de les dones, avançar sense recular 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 31 de gener de 2019 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 31 de gener de 2019" 
 
Aprovat  per unanimitat 
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2. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 31 de gener de 
2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de dia 31 de gener de 2019 de l’Ajuntament."  
 
3. Donar compte de la inscripció al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"La Secretaria General del Ple dóna compte del conveni rebut i inscrit al Registre de Convenis 
fins el dia d’avui. 
 
1634  (Registrat el 08 02 19) Convenio 03 10 18 de colaboración interadministrativa entre la 
Fábrica Nacional de Moneda y Timbre-Real Casa de la Moneda y el Instituto Municipal de 
Innovación del Ayuntamiento de Palma para la extensión de los servicios públicos 
electrónicos." 
 
4. Donar compte de la resolució de la provisió de llocs secretari/ària gral. del Ple, 
vicesecretari/ària i DSJG i director/a financer/a tresorer/a 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple dels Decrets 201825299 i del 201901896 pels quals: 
 
1. Es declara desert el lloc de treball de secretari/ària general del Ple atès que no s’ha 
presentat cap aspirant. 
 
2. Es declara desert el lloc de treball de vicesecretari/ària i director de la Secretaria de la Junta 
de Govern atès que no s’ha presentat cap aspirant. 
 
3. S’adjudica el lloc de feina de director/a financer/a tresorer/a a la Sra. Maria Antònia Orell 
Vicens." 
 
5. Donar compte de la relació de decrets des del dia 26 de gener al 21 de febrer de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 26 de gener al 
21 de febrer de 2019." 
Assabentat 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES 
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- Unitat Cívica per la República (G-06374156) 
 Punt 15 (Maties Colom Ribas) 
 
- Asociación la Calesa  

     Punt 23 (Manuel Vargas Navarro) 
 
Sr. Vargas Navarro, representant de la Asociación la Calesa: 
 
“Buenos días. Yo me presento aquí, porque he leído en la Ultima Hora, que van a modificar el 
Reglamento de galeras, y también la tarifa. Nosotros no hemos recibido ninguna carta, ni hemos 
recibido nada en casa, por tanto no sabemos nada del tema. El Sr. Ferrer no nos ha dicho nada. Y como 
estamos a oscuras lo del tema, lo único que hemos podido leer la Ultima Hora, es que estamos 
siguiendo siendo estrangulados. Ahora quieren hacer, por menosprecio, por el tiempo, y quitar que 
podamos ir a hoteles, Plaza España y todo esto, y no lo quiere poner. De tal manera que nos veremos 
limitados. Es decir, no nos quiere eliminar pero nos quiere estrangular para que nos vayamos nosotros 
mismos. Y por eso no cuenta con nosotros. ¿Vale? Entonces, viendo que yo siempre propongo mi mano 
para hablar, y yo voy a cualquier reunión para consensuar, como aquí, el consensuamiento no importa, 
es totalitarismo, es decir, yo hago lo que me da la gana y punto, y lo paso y lo firmo, igual que el señor 
también hace el Reglamento de cesión basado en una ley del año 1960 y tantos, de Franco, que en aquel 
tiempo fue bien para ese servicio, y este señor se agarra a esa ley mayor, que no tiene que nada ver con 
actualmente con hoy en día. Y se basa en eso para salirse con la suya. No lo sé, es hasta inconstitucional, 
ni es demócrata, pero el señor decide actuar. Yo lo único que quiero decir, y he venido aquí, no es para 
insultar, no es para hablar mal, para nada, para nada. Yo lo que vengo aquí es para decir que pueden 
contar conmigo y con nuestro sector, que no nos en demonicen, que no hagan leyes populistas, que no 
nos saquen en el periódico sin contar con nosotros, porque nos hace daño, a nosotros y a nuestras 
familias, ya lo hemos dicho muchas veces. Nosotros cambiamos los caballos cada 8 horas, lo hemos 
dado por escrito. Nosotros cobramos según lo que  marca la tarifa. Sr. Ferrer, no tenga tanta vista hacía 
nosotros que estamos muy lejos, y no ve a los imputados que están trabajando con usted, y encima los 
defiende públicamente, y nosotros no estamos imputados en nada. Tenga usted un poco de confianza, 
hable usted con nosotros, venga, dese una vuelta en el carruaje, oye Manuel ¿cómo va esto del sol? 
Dame una vuelta ¿por dónde vais? Siempre tendrás mi amabilidad y mi personalidad para poder servirte 
en todo lo que me mandes. Lo que no puedes hacer es ejercer el separatismo, lo que no puedes hacer es 
ejercer la violencia contra un sector, y la maldad contra un sector, a base de populismo como Donald 
Trump, a través del periódico y de Internet, o la Sra. Truyol, aquí presente, eh, y luego decirse 
demócratas. ¿Qué es democracia? ¿Qué es libertad? ¿La que porta usted o la que portamos todos?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Perdón señor, hay una norma que no se puede dirigir directamente a los regidores, hable usted en 
general. Hable usted en general y.” 
 
Sr. Vargas Navarro, representant de la Asociación la Calesa: 
 
“Perdone, perdone, vale, es que son las personas.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Yo creo que su exposición queda muy clara.” 
 
Sr. Vargas Navarro, representant de la Asociación la Calesa: 
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“A ver, yo no he venido con nada escrito, porque lo que llevo escrito, lo llevo escrito con lágrimas en mi 
corazón, entonces no necesito traer nada por escrito, porque cada día, cada día, estamos igual, 
sufriendo el acoso de personas que no tienen nada de entendimiento de animales, porque hablan 
ustedes de tener muchos perros. Y ¿qué son veganos los perros? O ¿qué comen? Comen los caballos 
que nosotros no podemos salvar económicamente, porque yo no puedo salvar a todos los caballos de 
esta ciudad, y sin embargo están defendiendo tener muchos perros, que se comen la carne de los 
caballos que yo no he podido salvar. Es que son hipócritas, es una hipocresía. Es como defender los 
toros, pues al que le guste, y al que no le gusten porque un niño quiere ser torero, que se muera, 
porque tiene cáncer. Hombre, hay que ser mala persona. Es que llegamos un momento que esto es 
demagogia, es, yo tengo esta idea, la voy a defender, y me importan los derechos y las libertades de los 
demás. Si un señor viene aquí y quiere la libertad de coger un coche de caballos, quien son los demás 
para decirle que no, a ver. ¿Es que no tiene libertad esa persona? Y al que no le guste, pues que no 
monte, tan simple y tan fácil. Y estamos ya cansados. Sr. Ferrer no lleve usted para adelante por favor, 
ay me he dirigido a usted, pero bueno es que es la persona que lo va a hacer. Dialogue conmigo, ábrase 
hombre que no le vamos a hacer nada, que yo soy una persona muy amable, le invito a un café y todo. 
No tenga miedo. Intente usted comprender a las demás personas, y a las demás razas y a los demás 
colores, no se dedique usted nada más que a defender lo suyo y a poner banderas en los autobuses. 
Dedíquese usted también a comprender a las demás personas, que usted le hace daño a las demás 
personas, lo quiera ver. Esto no es como Groucho Marx, que tengo idea, y si no te gusta pues no pasa 
nada tenemos otra. Venga, muchísimas gracias. Que tengan un buen día todos.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Avui especialment seré estricte amb el temps perquè hi ha moltes intervencions i bé, ja sabeu que el 
temps de durada de les intervencions són cinc minuts. Moltes gràcies.” 

 
6. Personació en el recurs contenciós administratiu en el procediment abreujat núm. 39/19 
del Jutjat Contenciós Administratiu núm. 2 
 
Es proposa: 
 
"S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu, Procediment abreujat núm. 39/19 del Jutjat contenciós administratiu 
Núm. 2,  serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves 
instàncies i incidents." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
7. Reconeixement de deute a la Sociedad Estatal Correos y Telégrafos, SA per un import de 
10.586,77€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 2 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"Reconèixer el deute d’un total de 10.586,77 € (IVA inclòs) corresponent a la factura que es 
relaciona a  continuació, amb càrrec a la consignació de la partida 02.93201.227.29 del 
pressupost de despeses vigent. L’ingrés es farà efectiu en les comptes que hi figuren a tal 
efecte. 
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Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telegrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Total import IVA inclòs: 10.586,77 € 
Partida: 02.93201.227.29 
Ingressar al compte: IBANES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO VIZCAYA 
ARGENTARIA S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a referència núm. de factura 
4002406489." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
8. Reconeixement de deute a l'empresa Agencia Interactiva Balear, SL (BOGO) per un import 
de 1.131,93€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute per import total de 1.131,93 euros (mil-cent trenta-un euros amb 
noranta-tres cèntims) a l'entitat Agencia Interactiva Balear, S.L. (BOGO - CIF B57689853) en 
concepte de manteniment de la plataforma web de gestió de cursos de formació els mesos 
d'octubre, novembre i desembre 2018 d'acord a la facturació presentada i que es detalla: 
 
Nº factura       Mes                    Import 
EMF-18-10        Octubre           377,31€ 
EMF-18-11        Novembre     377,31€ 
EMF-18-12        Desembre            377,31€ 
 
2. Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la tramitació 
administrativa i l'abonament de les factures amb càrrec a l'aplicació pressupostària 
09.92020.227.06 del vigent pressupost de despesa. 
 
3. Notificar l'acord a l'entitat Agencia Interactiva Balear, S.L. (BOGO - CIF B57689853)." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
9. Reconeixement de deute a l'empresa ADALMO SL, per un import de 118,80€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb l’empresa ADALMO S.L. per l’import  
corresponent a la prestació de serveis de gestió de residus sanitaris en l’Ajuntament de Palma 
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a la Pça. Cort-Laboratori i al Parc de la Mar- Aparcament Parc, període 01-01-2018 a 30-04-
2018. 
 
El deute que s’ha de reconèixer és el següent: 
 
Entitat: ADALMO S.L. (CIF B07047525). 
Concepte: prestació de serveis de gestió de residus sanitaris en l’Ajuntament de Palma (Pça. 
Cort-Laboratori) període01-01-2018 a 31-01-2018 
Factures: 
.- núm. 004 28889 de data 31/01/18 de ..... 9,90 euros (Cort) 
.- núm. 004 28890 de data 31/01/18 de ..... 9,90 euros (Parc) 
.- núm. 004 29536 de data 28/02/18.de ..... 9,90 euros (Cort) 
.- núm. 004 29537 de data 28/02/18 de ... 19,80 euros (Parc) 
.- núm. 004 30345 de data 31/03/18 de ... 15,40 euros (Cort) 
.- núm. 004 30346 de data 31/03/18 de....  9,90 euros (Parc) 
.- núm. 004 30769 de data 19/04/18 de ... 34,10 euros (Cort) 
.-núm. 004 30770 de data 19/04/18 de ..... 9,90 euros (Cort) 
 
Import total: 118,80 euros. 
Partida:  09.92000.22106 "ad. Gral . Despeses diverses Prevenció", del vigent Pressupost de 
despeses. 
OPA:. 23.657. 
Ref.:  22019001933. 
 
Segon. Notificar aquest acord a l’entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
10. Reconeixement de deute a l'empresa MAGATZEM ELECTRO ILLES SL per un import de 
422,69€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute segons memòria justificativa de data 18 de gener que 
s’adjunta de l’empresa MAGATZEM ELECTRO ILLES S.L,  CIF B07878978 en concepte de 
subministrament de material de ferreteria corresponent a les factures 3362, de data 
28/11/2018 amb un import de 199,63’- € ,  fra, 3363, de data 28/11/2018 amb un import de 
99,81’- € i fra. 3399, de data 30/11/2018 amb un import de 123,25’- €. Les tres factures sumen 
un total de 422,69’-€ dels quals 73,36’-€ corresponen a l’IVA  al 21%  i es poden carregar al 
pressupost de despeses de 2019 1193320 22199 EDIFICIS MÚLTIPLES.-SUBMINISTRAMENTS 
DIVERSOS. Ref. 22019001036, op 220190000640. 
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2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
11. Reconeixement de deute  a l'empresa DIELECTRO BALEAR SAU per un import de 
1.615,17€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute segons memòria justificativa de data 24 de gener que 
s’adjunta de l’empresa DIELECTRO BALEAR S.A.U., amb CIF A-07004864 Subministrament de 
materials diversos perquè les brigades puguin realitzar els seus treballs habituals corresponent 
a les factures fra. 33192  de data 30/11/2018, amb un import de 864,40’- € dels quals 150,02’- 
€ corresponen al  21% d’IVA,   fra. 35360  de data 31/12/2018, amb un import de 750,77’- € 
dels quals 130,30’- € corresponen al 21%. Les dues factures sumen un total de 1.615,17’-€ dels 
quals 280,32’-€ corresponen al 21% d’IVA  i es poden carregar al pressupost de despeses de 
2019 114590022199 LOGISTICA SUBMINISTRAMENT MATERIALS DIVERSOS. Ref.22019001235, 
op 220190001103. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acorda l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
12. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL SERVICE, SL per un import de 296,29€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Abonar a l’empresa AGA TRAVEL SERVICES S.L.,  amb CIF B57093635, i amb domicili al  Passeig 
Mallorca, 11 de Palma, les següents factures: 
 
.-Núm.  A 78.212  per un import de 52,62€ (IVA inclòs), en concepte de bitllets d’avió Palma-
Alacant-Palma, amb càrrec a la partida pressupostària  15 13400 23110 (Mobilitat-Locomoció 
Personal Directiu) del vigent pressupost. Ref. 22019001936. Op.220190001622.  
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-Núm.   A 77733 per un import de 78,36 (IVA inclòs),en concepte de bitllets d’avió Palma-
Madrid-Palma,  amb càrrec a la partida pressupostària  15 13400 23120 (Mobilitat-Locomoció 
Personal Directiu) del vigent pressupost. Ref. 22019001937, Op.220190001623. 
 
.-Núm.  A 77732 per un import de 78,36€ (IVA inclòs), en concepte de bitllets d’avió Palma-
Madrid-Palma,  amb càrrec a la partida pressupostària  15 13400 23120 (Mobilitat-Locomoció 
Personal) del vigent pressupost. Ref. 22019000958, Op. 220190000513. 
 
.- Núm. A 77732 per un import de 86,95€ (IVA inclòs), en concepte estancia Hotel-Apartament  
BEDS ON LINE SLU,  amb càrrec a la partida pressupostària  15 13400 23020 (Dietes Personal) 
del vigent pressupost. Ref. 22019000960, Op.220190000515. 
 
Notificar aquest acord a l’empresa interessada i a les seccions de Comptabilitat i Intervenció." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
13. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 13.725,18 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 2 vots en contra (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"Reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports que 
es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions fixes i mòbils 
per l’Ajuntament de Palma, conformades per l’Institut Municipal d’Informàtica (IMI) en data 
desembre, corresponents al període de 18 de novembre a 17 de desembre (quota fixa i trànsit 
de dades) més aplicateca missatges novembre i que han arribat a Compres per gener 2019. 
Vist que, en aquests moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està pendent de la confecció 
dels plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa necessari tramitar 
les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICA MOVILES SAU. CIF U-86100054. Gran 
Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma mes 
aplicateca missatges novembre. Factures UFCU1901000001, 2 i 3 conformades per l’IMI i 
rebudes a Compres gener 2019. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 13.725,18’-euros." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
14. Reconeixement de deute a l'empresa Esport 85 per un import de 59.070€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1r Reconèixer i abonar el deute per un total de 59.070,00 € (cinquanta-nou mil setanta 
euros), factures núm. E 18443 i E 19003, a l'empresa ESPORTS 85 SL, CIF. B07969249, per la 
prestació del Servei de Dinamització dels Espais Joves els mesos de desembre 2018 i gener 
2019, atès que el Servei s'ha continuat prestant després que la licitació quedàs deserta a l'hora 
que se està en tràmit la nova licitació. 
 
2n L’esmentada quantitat es consignarà amb càrrec a la partida 20.33710.227.06.01 
JOVENTUT.- CONTRACT. SERVEI ""ESPAI JOVES"" del vigent pressupost de despeses. 
 
3r Traslladar aquest acord a la Intervenció municipal i a l’interessat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
15. Modificar l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per prestació de serveis d'expedició 
pel PMH-RIBA, concepte 310,10 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l’ordenança fiscal la Taxa per 
prestació de serveis d’expedició, pel Patronat municipal de l’habitatge, d’informes 
d’acreditació de disponibilitats d’habitatges suficients pels reagrupants estrangers i les seves 
famílies, i per la regularització de menors, fills de residents legals (310,10); la darrera 
modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada provisionalment per acord plenari de 25 
d’octubre de 2012, i definitivament el 20 de desembre de 2012, entrant en vigor  l’1 de gener 
de 2013. 
 
La modificació consisteix en la nova redacció del títol de l’Ordenança fiscal: Taxa per prestació 
de serveis d’expedició, pel Patronat municipal de l’habitatge i rehabilitació de barris, 
d’informes d’acreditació de disponibilitats d’habitatges suficients pels reagrupants estrangers i 
les seves famílies. 
 
I la modificació dels articles 1, 2 i apartat 3 de l’article 8, que se reprodueixen: 
 
Article 1 
Fonament,  naturalesa i concepte 
En  ús de les facultats concedides pels articles 133.2 i 142 de la Constitució i per l’article 106 de 
la Llei 7/1985, de 2 d’abril,reguladora de bases de règim local, i conformement al que disposes 
els articles 15 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004,de 5 de març, aquest Ajuntament estableix la taxa per expedició, per part del Patronat 
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Municipal de l’Habitatge i rehabilitació de barris,  d’informes d’acreditació de disponibilitat d’ 
habitatges suficients pels reagrupants estrangers i les seves famílies, i per la regularització de 
menors fills de residents legals, que es regirà per la present ordenança fiscal, les normes de la 
qual atenen el que estableix l'article 57de l'esmentat Text Refós. 
 
Article 2  
Fet imposable 
El fet imposable de la taxa es l’expedició, per part del Patronat Municipal de l’Habitatge i 
rehabilitació de barris, dels informes que acreditin la disponibilitat, per part de reagrupants 
estrangers,d’un habitatge adient per atendre les seves necessitats i les de la seva família. 
Aquests informes  faran referència als següents extrems: títol que habiliti per a l’ocupació de 
l’habitatge, nombre d’habitacions o dependències en que es distribueixi l’habitatge,  ús a que 
es destini cadascuna d’elles, nombre de persones que l’habiten i condicions d’habitabilitat i 
equipament de la mateixa, en particular, les relatives a la disponibilitat d’aigua corrent, 
electricitat, sistema d’obtenció d’aigua calent i xarxa de desguàs; tot això segons el que 
requereixen els articles 55 i següents del  Real Decret 557/2011, de 20 d’abril, pel què s’aprova 
el Reglament de la Llei orgànica 4/2000, sobre drets i llibertats dels estrangers a Espanya i la 
seva integració social. 
 
Article 8  
Normes de gestió, declaració i ingrés 
... 
3. Quan per causes no imputables al subjecte passiu no es presti el servei, o quan aquell 
renunciï o desisteixi abans què s’hagi produït cap desplaçament a l’habitatge per part del 
personal del Patronat, l’interessat podrà sol·licitar la devolució de l’import ingressat 
 
Segon.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i  presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional. 
 
Tercer.- L’expressada modificació entrarà en vigor al dia següent de la seva publicació. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
16. Modificar l’Ordenança  reguladora del preu públic per serveis de temporada a les zones 
delimitades de les platges del terme municipal, concepte 341,04 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"Primer.- Aprovar la modificació de l’Ordenança  reguladora del preu públic per serveis de 
temporada a les zones delimitades de les platges del terme municipal, concepte 341,04; tot 
això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 41 a 47 
del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5de 
març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local, i segons nova redacció que  s’adjunta a 
aquesta proposta. 
 
La nova redacció de l’ordenança reguladora del preu públic per serveis de temporada a les 
zones delimitades de les platges del terme municipal (concepte 341,04)  quedarà així: 
 
Ordenança reguladora del preu públic per serveis de temporada a les zones delimitades de les 
platges del terme municipal  
Concepte 341,04 
 
Article 1 
Concepte 
Conformement a l'article 127, amb relació a l'article 41, ambdós del Text Refós de la Llei 
d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març, aquest Ajuntament 
estableix el preu públic per serveis de temporada a les zones delimitades de les platges del 
terme municipal, que es regirà per la present Ordenança. 
L'objecte d'aquest preu públic és el gaudi, per part dels usuaris, d'elements no fixos, com 
hamaques, gandules, etc., ubicats a les zones de la platja degudament delimitades. 
 
Article 2 
Obligats al pagament 
Estan obligades al pagament les persones o entitats que sol·licitin el servei objecte d'aquest 
preu públic. 
 
Article 3 
Quantia 
1. La quantia del preu públic regulada en aquesta ordenança serà la fixada a la tarifa 
continguda a l'apartat següent. 
2. La tarifa d’aquest preu públic serà la següent:  
 
      Preu IVA 21% Total (€) 
1. Hamaques, per dia                      4,74 1,26             6 
2. Para-sols, per dia             4,74 1,26             6 
3. Velomars normals, per hora          6,12 1,29             7,41 
3. Velomars grossos, per hora         9,13 1,92             11,05 
4. Taules de surf, per hora                      10,17 2,14             12,31 
5. Esqui nàutic, per quinze minuts 20,91 4,39  25,30 
6. Esqui bus, per recorregut a la platja     7,77 1,63             9,40 
7. Kajak, per hora                      12,40 2,60          15,00 
8. Padel Surf, per hora                      12,40 2,60             15,00 
9. Bots a motor, per hora               24,80 5,20             30,00 
10.Fly Board, per hora              49,60 10,40             60,00 
11. Hamaques amb matalàs, per dia         24,80 5,20             30,00 
12. Hamaques dobles DayBeds, perdia     37,19 7,81             45,00 
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13. Para-sol de lona, plegable, per dia     24,80 5,20             30,00 
14. Caixa forta ús individual          0,79 0,21             1,00 
 
Article 4 
Normes de gestió 
1. Les persones interessades en la utilització dels serveis assenyalats en aquesta ordenança ho 
sol·licitaran als encarregats de la seva gestió. En aquest moment naixerà l'obligació del 
pagament del preu públic. 
2. La gestió els serveis a què aquesta ordenança es refereix podrà ser objecte de concessió 
anual per part de l'Ajuntament, a favor persona natural o jurídica, mitjançant qualsevol dels 
tipus de licitació legalment establerts. 
3. En cas de la concessió a què es refereix el número anterior, el concessionari haurà de limitar 
la seva activitat a la zona de platja que hagi estat anualment delimitada per la Prefectura de 
Costes i Ports de Balears i sobre la qual recaigui la concessió de la prestació dels serveis. 
4. Respecte de les  futures  tarifes, d’acord amb el que disposa l’article 47 del Text refós de la 
Llei reguladora de les hisendes locals i l’article 23.2.b ) de la Llei 7/1985, de règim local, la 
quantia del nou preu públic serà fixat per la Junta de Govern de Palma a proposta del/la 
Regidor/a titular de l’àrea competent en matèria d’Interior, atenent a l’estudi econòmic que 
s’efectuarà pel tècnic responsable sobre el servei de platges. 
 
Disposició final 
La present Ordenança, originàriament aprovada per l'Ajuntament Ple en sessió de dia 28 de 
setembre de 1989, la darrera modificació de la qual es va aprovar provisionalment per acord 
plenari de __ de __________ de 2019, entra en vigor a partir de ________________. 
 
Segon.-Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’edictes 
d’aquest Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats podran 
examinar l’expedienti  presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès que si dins 
el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament adoptat l’acord 
provisional. 
 
Tercer.- L’expressada modificació entrarà en vigor a partir del dia següent de la seva publicació 
al BOIB. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
17. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Aug. Crèdi Def. 
05 23140 60000 POBLAT SON BANYA.- DESP. PER ENDERROCAMENT SON BANYA
 300.000,00 120.000,00 420.000,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  120.000,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Dismin. Crèdi Def. 
05 23140 48001 POBLAT SON BANYA.- SUBV. PLA REALLOTJAMENT SON BANYA
 120.000,00 120.000,00 0,00 
   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  120.000,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
18. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Aug. Crèdi Def. 
06 16500 2210022 ENLLUMENAT.- SUBMINIST.ENERGIA ELÈCT. ANYS ANTERIORS
 300.000,00 75.000,00 375.000,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  75.000,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. ant. Dismin. Crèdi Def. 
02 92900 50001 PLA DE SANEJAMENT I DEVOLUCIÓ DE DEUTE 2.584.764,30
 75.000,00 2.509.764,30 
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   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  75.000,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
19. Aprovar el Compte General de 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER I ÚNIC. – Aprovar el COMPTE GENERAL del 2017, integrat, tal com preveu l´art. 209.1 
de la Llei 39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals, segons la redacció donada en el Text 
Refós aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, per: 
 
a) El de la pròpia Entitat Local. 
 
b) El dels Organismes Autònoms: 
- Patronat Municipal de l’Habitatge - RIBA. 
- Institut Municipal d´Esports. 
- Patronat Municipal d´Escoles d´Infants. 
- Institut Municipal d’Innovació. 
- Institut Municipal d´Obres Viàries. 
- Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social. 
- PalmaActiva (Agència de desenvolupament local). 
 

c) El de les empreses de capital íntegrament municipal i d’acord amb el vigent Pla de 
Comptabilitat. 

 
- Empresa  Municipal de Transport públic (EMT). 
- Empresa Funerària Municipal (EFMSA). 
- Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA). 
-  Societat Municipal d’Aparcaments de Palma S.A. (SMAP). 
 
Els comptes i estats a que es refereixen les lletres a) i b) anteriorment assenyalades 
reflecteixen la situació econòmico-financera i patrimonial, els resultats econòmico-
patrimonials i l’execució i liquidació dels pressuposts (art. 209.2 de la Llei 39/1988, segons la 
redacció donada en el Text Refós aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març), i 
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consten de les següents parts presentades d´acord amb la Instrucció del Model Normal de 
Comptabilitat Local aprovada per O.M. de 23 de novembre de 2004: 
 
- Balanç de situació. 
- Compte de resultats econòmico-patrimonials. 
- Estat de Liquidació del Pressupost. 
- Memòria. 
 
També s’adjunten com annex (documentació complementària) del Compte General 2016, els 
Comptes anuals dels següents  Consorcis i Fundacions participats per l’Ajuntament de Palma, 
així com de les empreses participades per l’Ajuntament: 
 
- Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca. 
- Fundació Casals d’Art i Espais Expositius de Palma. 
- Fundació Turisme Palma de Mallorca 365. 
- Palau de Congressos de Palma S.A. 
- Mercados Centrales de Abastecimiento de Palma de Mallorca S.A. (Mercapalma)." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
20. Declarar que les obres subjecte a ICIO realitzades per la Fundació AMADIP ESMENT son 
d'interès i utilitat municipal 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Declarar que les obres subjectes a ICIO, realitzades per la FUNDACIO AMADIP ESMENT, 
expedient CN 2017/5042 (CO 2017/884), consistents en reforma de local per ús com a centre 
de dia i ocupacional per a persones amb discapacitat, son d’interès i utilitat municipal per 
concórrer circumstàncies de caràcter social, i li és aplicable la bonificació del 95%." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
21. Declarar que l'obra subjecte a ICIO de l'empresa PROHABIT ARXIDUC SL, és d'interès i 
utilitat municipal 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 3 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"Declarar que l’obra subjecte a ICIO, expedient PF 2018/3, dotació de serveis consistent en 
pavimentació d’un tram de carrer i canalització de xarxes de serveis al C/ Primavera, 8 i C/ 
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Tardor, 3, és d’interès i utilitat municipal, doncs beneficia al conjunt de la població i li es 
aplicable la bonificació del 95%." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
22. Aprovar la revisió del quadre de tarifes aplicables als serveis que presten els vehicles de 
transport urbà amb auto-taxi, any 2019 i successius, amb llicència en aquest municipi. 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per 6 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar la revisió del quadre de tarifes aplicables als serveis que presten els vehicles de 
transport urbà amb auto-taxi, any 2019 i successius, amb llicència en aquest municipi, d’acord 
amb el següents conceptes i imports: 
 
Tarifes 
Tarifa 2: s’aplicarà els dies feiners, (llevat dels dissabtes), des de les 7 fins a les 21h 
Tarifa 1: s’aplicarà els dissabtes, diumenges, festius, els dies 24 i 31 de desembre, durant tota 
la jornada i la resta de dies, des de les 21 fins a les 7h i als serveis prestats a les zones 
delimitades per la senyalització de canvi de tarifa (tarifa 1). 
Baixada de bandera: 
Tarifa 2........ 2,15 € 
Tarifa 1........ 2,50 € 
Abaixament de bandera festes de Nadal: 
Des de les 20h de dia 24 de desembre fins a les 20h de dia 25 de desembre i des de les 20h de 
dia 31 de desembre fins les 20h de dia 1 de gener, resultant la baixada de bandera 3,00 €. 
Carrera mínima: 
Tarifa 2 ... 3,00 € (inclou la baixada de bandera i un recorregut de 914 metres o 171 segons). 
Tarifa 1 ... 4,00 € (inclou la baixada de bandera i un recorregut de 1.364 metres o 268 segons). 
Quilòmetre recorregut: 
Tarifa 2 ..... 0,93 € 
Tarifa 1 ..... 1,10 € 
Hora d’espera: 
Tarifa 2 ..... 17,85 € 
Tarifa 1 ..... 20,15 € 
 
Suplements: 
 
Port/Aeroport quan la carrera tingui origen o destinació a l'aeroport de Palma i quan tingui 
origen en qualsevol de les estacions marítimes del Moll de Paraires o del Dic de l'Oest. Aquest 
suplement es pot aplicar una sola vegada per cada carrera que compleixi lescondicions 
descrites.......................... 4,40 € 
Cridada per radiotelèfon amb tarifa 2 i tarifa 1 ...................................................................... 1,10 
€ 
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Per a vehicles de fins a set places, per cada persona addicional que excedeixi de la cinquena 
plaça, amb aplicació com a màxim dues vegades per carrera.………………….................................... 
1,10€ 
Per al transport de bicicletes d’adult................................................................................5,00€/ud 
L’aplicació d’aquests dos últims suplements hauran d’estar fora del taxímetre. 
 
S’estableix com import mínim d’una carrera des de l’aeroport (inclosos suplements)  en horari i 
destí de la tarifa 2 la quantitat de 16€, i en horari  o destí de la tarifa 1 la quantitat de 18€. No 
obstant això, quan almenys un dels usuaris del servei exhibeixi la seva Targeta Ciutadana de 
l'Ajuntament de Palma o Targeta Intermodal CTM (Govern de les Illes Balears), aquesta 
quantitat serà de 13 €. El taxista podrà requerir exhibició del DNI o passaport per verificar la 
identitat del titular. 
 
S’estableix el valor del salt en 0,05€. 
 
2n. Trametre l’expedient a la Comunitat Autònoma als efectes legals i per als tràmits 
procedents." 
 
Aprovat per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA i C's) i 9 abstencions 
(PP i Sr. Gijón) 
 
23. Aprovar la revisió del quadre de tarifes del Servei Urbà de Transport Urbà de Viatgers 
amb Vehicles de Tracció Animal (galeres) d'aquest municipi, any 2019 i successius 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar la revisió del quadre de tarifes que regeixen la prestació del Servei Urbà de 
Transport Urbà de Viatgers amb Vehicles de Tracció Animal (galeres) d'aquest municipi, any 
2019 i successius,  d’acord amb el següents conceptes i imports: 
 
Tarifes 
Passeig per hora.................. 60€ 
Passeig 3/4 hora……........... 45€ 
Passeig 1/2 hora……........... 35€ 
 
L’import d’aquestes tarifes es refereix al servei prestat pel vehicle, amb independència del 
nombre de passatgers. 
 
2n. Trametre l’expedienta la Comunitat Autònoma als efectes legals i per als tràmits 
procedents." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
24. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal d’incorporar el 
SUP 22-01, Sa Taulera, al sòl urbà. PA17/0008. 01prai257 
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Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA) i 4abstencions (PP i C’s). 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma per tal d’incorporar el 
SUP 22-01, Sa Taulera,al sòl urbà, ja que es compleixen els requisits per disposar d'aquesta 
classificació de urbà, de conformitat amb el que disposa l'article 19 de la Llei 12/2017, de 29 de 
desembre, d’urbanisme de les lles Balears, per estar les obres d’urbanització realitzades i 
recepcionades. 
La documentació que s’aprova té entrada al registre del Departament de Planejament  el 10-
01-19, amb núm. 14, en format CD i consisteix en els documents de Memòria, plànols 
modificats i plànols vigents presentats en format PDF i signats electrònicament que,  en data 
22-01-19,  l’arquitecte de planejament va informar favorablement, juntament amb els plànols 
de la sèrie B:01 i D:01 vigent presentats al registre de planejament en data 2-02-18, núm. 60 i 
que a l’aprovació definitiva s’hauran de presentar en format PDF  i signats electrònicament. Es 
tracta del projecte presentat pel representant de Promotora Reina 1957, SA, elaborat pels 
arquitectes Jaume A. Cerdà Guardiola i J. Sebastià Company Oliver i la misser Neus 
Fontrodona. 
 
2n.Sotmetre el projecte a informació pública de 30 dies mitjançant publicació d'edicte al BOIB, 
anuncien un dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica municipal. 
 
3r. Sol·licitar informe al CIM,concretament a la Comissió d’Ordenació del Territori i Urbanisme  
en compliment dels articles 72. 3 i 73 de la Llei de Capitalitat. 
 
4t. Assenyalar com àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 51 
de la LUIB, l'àmbit d'aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent planejament. 
 
5è. Donar trasllat del present acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin veure 
afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU. 
 
6è. Notificar als promotors aquest acord." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
El Sr. Noguera, batle,  delega la presidència del Ple a la Sra. Jhardi, 1aTinenta de Batle, en el 
punt 31. 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) 
 Punt 31 (Joan Forteza Cortés) 
 Punt 35 (Joan Forteza Cortés) 
 
- Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma (G-57981755) 
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Punt 25 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 27 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 28 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 32 (Miquel Obrador Sabater) 
Punt 34 (Miquel Obrador Sabater) 

 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) 

Punt 31 (Maties Colom Ribas) 
Punt 32 (Maties Colom Ribas) 
Punt 33 (Maties Colom Ribas) 

 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (G-57301814) 
 Punt 25 (Pere Felip Buades) 
 Punt 28 (Pere Felip Buades) 
 Punt 29 (Pere Felip Buades) 
 
- Unión de Asociaciones de Mallorca (G-57472045) 
 Punt 25 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt 30 (Francisco Fernández Ochoa) 

Punt 33 (Francisco Fernández Ochoa) 
 

- Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma (G-07686033) 
 Punt 29 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 30 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 33 (Francisco Nogales Anca) 

 
- Asociación de Ex jugadores y Ex jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (G-57621427) 
 Punt 27  (Pere Felip Buades) 
               Punt 30 (Yusmely Coronado) 
 
- Grup Güell (G-07638133) 
 Punt 25 (Francisco Bauzá Giménez) 
 
- Barri Cívic de Santa (G-57723017) 
 Punt 31 (Maria Magdalena Mayol Seguí) 
 
- Associació de Veïnats Nova Son Roca (G-57866212) 
 Punt 31 (Antonio García García) 
 
- Associació de Veïns Son Rapinya  (G-07259823) 
 Punt 31 (María Luisa Bonache Vico) 
 
-Associació Veïnal Coll den Rabassa (G-07444656) 
 Punt 31 (Joan Manel Mulet) 
 
-Associació de Veïnats Son Dameto Son Pizà (G-07541196) 
 Punt 31 (Jaume Bonet Vadell) 
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-AAVV Tramuntana Cas Capiscol-Son Busquets (G-07495849) 
 Punt 31 (Gabriela A. González del Valle Forteza) 
 
-Sindicato Porfesional de Polícias Municipals de España (SPPME- IB) (G-57796849) 
 FOD. 11 (Juan Dato Lladó)  
 
- Plataforma de Veïns de Son Espayolet (G-16588063) 
 Punt 31 (Bartolomé Seguí Miró) 
 
- Associació Participa (G-57961534) 

      Punt 31 (Antonio Picazo Picazo) 
 

- Associació de Veïns Canamunt Ciutat-Antiga (G-07525546) 
     Punt 31 (María Belén Álvarez Cardona 
 

- Associació de Veïns propietaris de les vivendes de Camp Redó (G-57436479) 
     Punt 32 (M. Gavina Hernández Martínez) 

 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Benvolguts veïnes i veïns, senyor batle, senyors regidors, bon dia a tots. Intervindré en el punt 31, 
relatiu a la dimissió del batle, el Sr. Antoni Noguera, que presenta el grup Ciutadans. El moviment veïnal, 
que representa la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, recolza totalment i dona el seu suport, 
tant al Batle el senyor Antoni Noguera, com als regidors de PODEM, de MÉS i del Partit Socialista, que 
finalment varen votar a favor, de la primera i fins al dia d'avui, única Iniciativa Popular, presentada en 
democràcia, en el nostre Ajuntament. Amb l’objectiu, de defensar el dret a la convivència i a un 
habitatge digne i assequible, per a tots els palmesans. Haptur, la patronal dels apartaments turístics, 
amb el seu president Joan Miralles al capdavant, i Fevitur, la Federació Espanyola d'Associacions de 
Vivendes i Apartaments Turístics, amb el seu president Tolo Gomila, han presentat respectivament, un 
recurs contenciós administratiu, contra la Zonificació Turística, duta a terme a la nostra ciutat, com a 
resultat de la qual, Palma es va declarar Zona única, prohibint el lloguer turístic, als habitatges 
plurifamiliars, a tota la ciutat, tal com havien demanat precisament els ciutadans; i una querella penal 
contra el Batle de Palma, el senyor Noguera, per prevaricació administrativa i/o urbanística, aquesta, en 
relació als estudis tècnics encarregats per l’ajuntament, després d’haver aprovat, de manera inicial, en el 
Ple del mes de juliol de 2017, la prohibició del lloguer turístic a tots els pisos de les finques de Palma, 
anomenades plurifamiliars, com a conseqüència, d’una Iniciativa Popular, com he dit abans, la primera i 
única fins ara, en la història democràtica del nostre Ajuntament, iniciativa presentada per la Federació 
d’associacions de veïns de Palma, amb l'aval de 6076 signatures, el recolzament i suport, de les entitats i 
associacions de veïnats més representatives, plurals i diverses de la nostra ciutat; i com ja he dit abans, 
però crec molt important repetir, amb l’objectiu, de defensar el dret a la convivència i a un habitatge 
digne i assequible, per a tots els palmesans. Les consultes jurídiques, que hem fet per la nostra part, 
s’han pronunciat en un doble sentit: en primer lloc, no troben arguments de pes suficients, per poder 
entendre que les dues causes, hagin estat admeses a tràmit. I en segon lloc, estam plenament 
convençuts, que finalment amb dues seran arxivades. En el cas de la zonificació, l’Ajuntament, va 
complir amb els imperatius, de la nova llei Turística aprovada pel Govern Balear; i en el cas de la 
querella, la Iniciativa Popular presentada per la Federació, tomba tots els arguments de prevaricació. És 
del tot impossible, que els informes tècnics, encarregats a una empresa externa al propi Ajuntament, 
haguessin anat en sentit contrari, de lo que varen expressar amb la seva signatura, milers de veïns i 
veïnes de Palma; molts dels quals patien o havien patit en primera persona, l'impossibilitat de poder 
accedir al lloguer d’un habitatge, degut principalment al seu elevat preu, impossible de poder ser 
assumit, amb els salaris actuals, o simplement, perquè els propietaris els descartaven i preferien un 
turista com inquilí, altres, varen manifestar, que havien estat desnonats. Malgrat això, el Partit Popular i 
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Ciutadans, o si volen Ciutadans i el Partit Popular, finalment varen votar en contra de la Iniciativa. És a 
dir, varen votar en contra, dels milers de veïns i veïnes de Palma, que en un acte de civisme i de 
compromís i de responsabilitat, mai vist fins el dia d’avui, havien avalada amb la seva signatura. Des de 
la Federació ens demanem: com uns partits polítics, sigui quina sigui la seva ideologia, es poden oposar, 
fins el punt de votar-la en contra, a una Iniciativa Popular, que va complir amb tots els requisits i 
normes, que marca la llei; fins el extrem, que les signatures varen ésser recollides, a 20 ubicacions 
distintes de tota la nostra ciutat? Sols trobem una resposta: Vostès, varen votar a favor de l’especulació 
immobiliària, i a favor de la gentrificació, a favor del desnonament de centenars de veïnats de la nostra 
ciutat. Però no sols això, vostès el Partit Popular i Ciutadans, o si volen Ciutadans i el Partit Popular; en el 
Parlament de les Illes Balears, varen votar en contra, de la modificació de la Llei de Basses de Règim 
Local, de la nostra Comunitat, mitjançant la qual, es va reduir del 10 al 1 %, el nombre de signatures 
necessàries, per poder presentar com aval una Iniciativa Popular. I és que a vostès, senyors del Partit 
Popular i Ciutadans, o si volen Ciutadans i el Partit Popular, la democràcia participativa i directa no va 
amb el seu ADN; no hi va. Els vostres partits ni tan sols vos donen llibertat per localment poder elegir els 
candidats a les properes eleccions. La Iniciativa Popular, encapçalada per la Federació, representava el 
sentiment i el patiment, de milers de ciutadans, que eren desnonats dels seus habitatges, sense cap 
tipus de contemplacions, per unes empreses, que sols els hi importava i encara avui és així, el 
creixement exponencial, del seus beneficis econòmics, basats en una especulació immobiliària sense 
límits. Tot això passava a la nostra ciutat, mentre els regidors d’un i altre partit, des de les seves àrees de 
confort, heu contemplaven sense reaccionar, ni prendre cap mesura al respecte. Gràcies a la Iniciativa 
Popular, els partits polítics de l’equip de Govern, varen canviar les seves actituds. Avui, la nostra ciutat, 
tant a escala nacional com internacional, és considerada i reconeguda com a un referent, per haver 
estat la primera, en prohibir el lloguer turístic, als pisos de les finques a tota la ciutat. Ningú fins ara, 
s’havia atrevit a tant, per tal de defensar el interès general i el dret a un habitatge digne i assequible. 
També vull fer un breu referit i una reflexió, en relació al Lloguer Turístic als Habitatges Unifamiliars. 
Bona part dels nostres barris més emblemàtics: Es Molinar, Santa Catalina, Son Armadans, Son 
Cotoneret, Son Espanyolet etc., ara mateix, estan patint una pressió i una especulació immobiliària 
sense límits. S’està canviant la fisonomia dels barris, estem perdent el seu valor patrimonial. Ja hi ha els 
primers símptomes i els primers problemes de convivència, i la  gent s’està gentrificant. Senyores i 
senyors regidors de totes les parts, tenen que fer qualque cosa, això es té que aturar, no podem 
continuar amb les mans aplegades, mentre la gent pateix. Queden dos Plenaris, si hi ha voluntat, se 
poden fer moltes de coses, se poden prendre algunes mesures, que regulin i limitin, per exemple, via 
modificació del Pla General. Per poc que es demorin, arribarem tard com quasi sempre. Jo Sr. Hila avui 
aquí, li vull demanar lo més aviat possible, una reunió per parlar de tot això. Senyor Batle, senyors 
regidors, ens hi juguem molt: el dret a un habitatge digne i assequible, la bona convivència, l'existència 
d’un comerç de proximitat; un model de ciutat que respecti el nostre urbanisme, el nostre patrimoni i 
les nostres tradicions. Palma, ja té altres 65.000 places hoteleres i turístiques, que produeixen una 
activitat econòmica suficient i arrelada, i que nosaltres evidentment defensem, entre altres arguments, 
perquè és la principal font d’ingressos i productora dels llocs de treball per la nostra gent. Nosaltres la 
Federació, i el moviment veïnal que representem, no estam en contra del Turisme en si mateix, estem 
en contra d’un model de turisme, massificat, que practica el tot inclòs, que bassa el seu creixement amb 
l’especulació com a norma, que no respecte els drets dels residents i que ens pren els nostres 
habitatges. Contra els que practiquen aquest model de turisme, sí que estem totalment en contra. El 
dret a un segon habitatge, per part d'un turista, que ja en té un, a la seva ciutat d'origen; de cap de les 
maneres pot prevaler i estar per damunt, davant el dret a un primer habitatge, per part d’un resident a 
Palma. Per últim, volem acabar la nostra intervenció, reafirmant-nos tal com l’hem començada: el 
moviment veïnal, que representa la Federació d'Associacions de Veïns de Palma, recolza totalment i 
dona el seu suport, tant al Batle el senyor Antoni Noguera, com als regidors de PODEM, de MÉS i del 
Partit Socialista, que finalment varen votar a favor, de la primera i fins al dia d’avui, única Iniciativa 
Popular, presentada en democràcia, en el nostre Ajuntament. Amb l'objectiu, de defensar el dret a un 
habitatge digne i assequible, per a tots els palmesans. Moltes gràcies a tots.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
32

8_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
3/

20
19

 i 
ho

ra
 1

1:
11

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
4A

83
C

E
0D

A
89

83
2C

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 25 - 

 
“Bon dia senyor. batle, bon dia senyors regidors. És un plaer veure-us una vegada més. Lo primer de tot, 
un reconeixement a la gent que ha collit de la situació de Lluc a Peu, perquè és una feina d’en Tolo 
Güell, una persona històrica dins Palma, que s’han fet unes coses que és de mallorquinitat. Enhorabona 
a la gent que estima Mallorca. Per lo tant, des de la Federació de Veïnats de Palma, dins la nostra 
humilitat, si vos podem ajudar en qualque cosa aquí estam. Seguiu igual, perquè val la pena. Sobre el 
punt 27, me va sorprendre que tornés sortir en el punt els carrers de la Ciudad Jardín i el Coll d’en 
Rabassa, Illa de Xipre, perquè se’n havien parlat l’altre vegada. Entonces, quan xerres i demanes ho 
entens, clar. Entonces, varem sabre els motius, el perquè hi havia el retorn de les aigües que inundaven 
els carrers i els garatges. S’ha fet un estudi des d’Infraestructures de l’Ajuntament de Palma, i ha sorprès 
que no ha estat lo que ells esperaven, de que les aigües quan corren pels carrers, que hi ha 
perpendicular, entren dins els garatges. No? Sinó que era un retorn del mateix torrent. Com que estam 
ficats des de na Neus Truyol de Mediambient, na Maria Antònia Garau del Govern Balear, inclús lo que 
hem hagut de menester de Mercedes Garrido, ho  hem tingut. Hem estat ben informats de que tots 
temes, que per primera vegada les entitats socials hem collit la batuta, no política, no política, perquè 
nosaltres vos convidem que quan nosaltres venim aquí, almenys de la nostra Federació ho veiem així, 
venim a demanar als que governen, perquè aquest moment vostès duen el tema de regir tots els 
imposts que paguem els palmesans. Entonces, vostès estan aquí, un altre vegada hi seran uns altres. 
Això és la democràcia, l’alternació entre tots és la democràcia. Tenim una fluïdesa amb tots els regidors 
de l’Ajuntament de Palma. Ojalà l’haguéssim tingut des del principi, ojalà ens anar coneixent amb el 
camí, i amb la unitat aquesta podem fer molta de feina. Estic content que s’hagi fet aquest informe. 
Bona feina, perquè en aquests moments la Ciudad Jardín y el Coll d’en Rabassa, també té uns carrers 
que per primera vegada el Coll d’en Rabassa se comencen a mirar les aceres senyors, per primera 
vegada. Jo estic sorprès perquè fa 22 anys que estic en el Molinar, jo estava a les Avingudes, i la gran 
feina que s’ha fet a aquesta barriada, ha estat espectacular. L’han feta vostès, nosaltres lo que fem és 
demanar. Aquest canvi ha estat que l’associació de les Cases Noves, en aquest moment avui és el Coll 
d’en Rabassa, les dona les gràcies per aquests temes, perquè per primera vegada, s’ha quedat molt 
endarrere el Coll d’en Rabassa, molt endarrere, però s’ha començat a fer feina. Per lo tant, anem per 
bon camí. Relativa a Cala Gamba, aquí sí que no estam d’acord senyor batle, de cap manera. Miri senyor 
batle, i els responsables del tema d’Infraestructures. Si a vegades els hem d’ajudar, i els felicitem per lo 
que comencen, els hem de dir que van malament. L’Ajuntament de Palma té la responsabilitat qualsevol 
cosa que passi dins el districte de Palma arreglar-ho. Evitar que hi hagi desgràcies, que faci olors com fa, 
que sigui un barri que és emblemàtic. La Badia de Palma és un lloc emblemàtic, en tots. No li dic les 
aigües fecals, perquè no toca, però estan castigats per això també. Entonces, vostès tenen obligació 
d’arreglar-ho, i llavors reclamar. Sí. Quants de minuts tenia senyor batle?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi, vagi xerrant, no passi pena.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bé, jo perdoni, jo li dic que reclami això perquè jo vull donar paraula a una persona que m’ha demanat i 
jo me creia que tenia 15 minuts. Bé, jo en aquest moment reclam per favor que ho arreglin. I si llavors el 
Ministeri de Mediambient i Demarcació de Costes és responsable, vostè li passi la factura, vostè reclami, 
però no me tingui tres anys més per favor, o el que sigui que entri o que vostès continuïn, però no és 
impossible. De moment vull donar la paraula, volia donar paraula de dos minuts a cada un, en el Camp 
Redó i aquesta senyora, per favor.” 
 
Senyora, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Muchísimas gracias. Hola, buenos días gracias, muchísimas gracias por haberme permitido estos 
minutos. A ver, bueno, queríamos protestar porque como muestran las pancartas, estamos agotados es 
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poco, agotados es poco, de no poder dormir, porque el ayuntamiento permite que haya una discoteca 
con una sonometría claramente positiva en el segundo piso, en el tercer piso. Y allí está, sin medidas 
cautelares, sin nada. Bueno ya viene de largo, un montón de denuncias, obras ilegales, un local 
segregado en tres, que no tiene las salidas de emergencia que toca, es una ratonera. No se ha revisado 
la licencia, ha estado, está caducada porque ha estado clarísimamente más de dos años cerrada.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Señora ¿podría indicar de que local está hablando? Y así.” 
 
Senyora, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Discoteca Pradda, discoteca Pradda. P-R-A-D-D-A, antiguo Bulevar Mediterráneo. Una discoteca que no 
deja dormir a niños, a adultos, ni deja que trabajemos los que tenemos que trabajar en fin de semana. Y 
estoy hablando de más de 100 viviendas. Por no hablar de las peleas con navajas, con ambulancias, con 
policía. Bueno, cualquier serie de suspense de Netflix se queda en mantillas, porque te asomas al balcón 
y lo pasas fantástico. Bueno, fantástico si vienes de visitante, porque sino es de llorar. Con tapones en 
los oídos, con somníferos, y aún así no hay manera de dormir. A mí me gustaría invitar al Sr. Alcalde, que 
supongo que tiene un alto grado de responsabilidad, quiero suponer, porque sino no sé ¿para qué 
tenemos un Alcalde? Y a los concejales, a los regidores que corresponda, les invito a que vengan a pasar 
un ratito a mi casa, no les digo ya a dormir, pero que vengan a mi casa un sábado por la noche, les 
incluyo una cena, aunque sea de finger food, a ver si se dan cuenta de que es imposible dormir, 
nosotros, los niños, ni nadie, y a ver si quieren revisar esa licencia de 1996, caducadísima, porque resulta 
que ha estado clarísimamente cerrado ese local durante más de dos años. Denuncias desde entonces sin 
parar, actividades pendientes de darnos un informe que debe costar la vida hacerlo, que está pedido 
desde julio. Múltiples denuncias, la Policía Local que la llamamos continuamente, y viene cuando viene. 
Y ya digo, desde el día 10 de febrero, tenemos una sonometría que triplica los decibelios. Y resulta que 
sin medidas cautelares. En fin, muchas gracias a Pep Lluís Bauzá por haberme conseguido que pueda 
hablar aquí.” 
 
Senyor, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Hola buenos días. Desde la Federación la Plataforma Salvem Camp Redó, la Asociación Camp Redó- Can 
Roig, en principio queremos agradecer dos cosas al Equipo de Gobierno. La primera es la paralización de 
cualquier derribo, de los dos bloques de Colliure, anunciadas en el Pleno del año 2017 finales, eso lo 
agradecemos. En segundo lugar agradecer las obras que se llevan a cabo en este momento en la zona, 
han llegado un poquito tarde, pero es la primera vez que se interviene de forma integral, con lo cual en 
mi condición y la condición de la Federación y la Asociación, queremos agradecer, dar todo el soporte y 
apoyar estas obras que se están haciendo, es una primera fase, queda un largo camino, pero empieza a 
tener un color de una trayectoria buena, positiva, necesaria. Y nos gustaría que estas obras estén 
apoyadas por todos los grupos, que no haya peros, que no haya trabas, que la siguiente legislatura se 
siga adelante con este proyecto, que se busque el Plan de rehabilitación integral vaya por fases. Esta 
primera es necesaria para pasar a una segunda, una tercera, y seguir. Nos gustaría también agilizar por 
favor, la gente que tiene las permutas de los bloques, del bloque 8. Los alquileres que hay también, 
hacer una revisión de estos pisos, que todo esto. Y luego, una mesa de trabajo con el Equipo de 
Gobierno, en lo que queda de legislatura, para poder avanzar y todo esto. Estamos en la buena 
dirección, de verdad, estamos contentos, y gracias, gracias al Equipo de Gobierno y a toda la oposición, y 
a todos los grupos que nos han apoyado, a la Federación, a la asociación, a todo el mundo, no queremos 
dejar a nadie detrás, porque entendemos que Camp Redó es un tema que afecta a toda Palma, que es 
una necesidad, que hay muchas personas mayores que hay muchas necesidades, que hay que 
intervenir, la parte social es muy importante, y que es un avance el haber empezado, ha sido un gesto 
valiente, el haber metido toda la maquinaria, estar toda la barriada en marcha, y se agradece desde esta 
Plataforma, y la Federación y la Asociación. Muchas gracias.” 
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Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Això és la democràcia que ens agrada, donar, que tothom pugui exposar el seu punt de vista. Molt 
amable i gràcies per tot. Bon dia.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Obrador.” 
 
Sr. Colom Ribas, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Señores Concejales del Ayuntamiento de Palma. El movimiento STOPDESHAUCIOS una vez más se hace 
presente en este Pleno, y queremos en primer lugar denunciar las trabas burocráticas a las que estamos 
siendo sometidos desde el pasado Pleno para poder intervenir. Obligar ahora a quien solicita el turno de 
intervención tenga que ser precisamente el Presidente de la asociación y que el Consistorio obligue a 
ello por primera vez en cuatro años desde que alcanzó el poder, indica que con reglamentos 
paralizantes se pretende poner trabas a la libertad de expresión. Y ello fue a través de llamada recibida 
por una funcionaria de este Consistorio, poco antes de tener lugar el pasado Pleno. La propia 
funcionaria reconoció que no existe un reglamento público accesible desde Internet u otros medios, que 
deje claro las condiciones para intervenir en el Pleno. Nuestro colectivo a lo largo de los últimos cuatro 
años, ha traído a este Pleno a las víctimas de los desahucios, las víctimas del maltrato institucional de los 
centros de acogida, los papas y mamás víctimas del IMAS. Aquí se ha visto cual es la preocupante 
realidad de muchas personas que viven en esta ciudad. Aquí trayendo la realidad enfrente mismo de 
ustedes, se ha puesto en entredicho toda la propaganda con la que ustedes pretenden hacer creer que 
están solucionando los problemas más acuciantes de los ciudadanos de Palma. Por ello creemos que 
ahora poniendo por excusa al reglamento pretenden silenciar nuestra voz. No nos debemos a nadie y 
nuestro único objetivo es proteger a las clases populares. Estamos con ellas, sufrimos con ellas y nos 
implicamos en dar una solución a sus problemas hasta sus últimas consecuencias. Y ahora doy lugar a mi 
compañero, que va a hablar ahora él.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si Sr. Colom, abans un comentari sobre aquesta qüestió que vostè està comentant. Jo crec que 
l’Ajuntament de Palma és un exemple de participació ciutadana. De fet hi ha moltíssimes entitats que 
xerren molt més que moltíssims de regidors d’aquest Plenari. Llavors, el consell que jo li don és que 
vostè com intervenen periòdicament, Plenari rere Plenari, creïn una entitat, se donin d’alta i puguin 
xerrar d’aquesta entitat. Perquè sí que és veritat que com a mínim s’ha de fonamentar, que quan vostès 
xerren en nom d’una entitat, l’entitat ho sap, o com a mínim el seu responsable. Aquí no hi ha cap tipus 
de censura ni res, simplement dir que les coses se facin com s’han de fer, i vostè si intervenen facin la 
reflexió si han de generar o no una entitat o no com Stopdesnonaments. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Segura, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“Queremos volver a denunciar la falta de eficacia del Ayuntamiento a la hora de gestionar la peor 
emergencia habitacional de la historia de nuestras islas. En concreto ha sido notorio el caso del 
desahucio el pasado lunes 18 de febrero en el barrio de Can Capes. Una familia que estaba al día del 
pago del alquiler y que ha sufrido 21 meses de acoso inmobiliario, con tres intentonas de desahucio, dos 
demandas incluidas absolutamente injustificadas, a la tercera se han ido a la calle. Con estafa procesal, 
de libro, clarísima, que cualquiera que viera la demanda, cualquiera que le dedicara 5 minutos a leer la 
demanda de la familia lo veía. Y con el delito clarísimo de acoso inmobiliario. Esta familia fue desalojada. 
Los porrazos que nos dieron, que nos dio la Policía Nacional son lo de menos, comparado con el 
desalojo. Sin embargo este desahucio se ha hecho famoso por eso. Pero este desahucio, tiene que 
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saberse la situación real de la familia. ¿Qué hizo el Ayuntamiento para intentar evitar este extremo? La 
familia constata que la Oficina Antidesahucios del Ayuntamiento, tan solo le ofreció hacer el informe 
social, el centro de acogida, una lista de guardamuebles y que por supuesto, le negaron una vivienda. Es 
falso que la familia dijera que confiaba en su abogado. De hecho la familia era plenamente consciente 
de que el abogado había respondido tarde, y que ante una demanda así, si no denunciaba por lo penal, 
estaba en absoluta indefensión, porque ya había acudido a Stopdesahucios, y nosotros les habíamos 
informado. Y estábamos tramitando la denuncia por estafa procesal, y mirando posibilidades de 
denunciar el acoso inmobiliario. Cuestiones sobre las que la Oficina Antidesahucios, no ha prestado la 
menor atención. Así, un caso tras otro, se ventilan como si nada, como churros. Hemos dicho muchas 
veces, que a la Oficina Antidesahucios le faltan medios. Pero no solo le faltan medios, le falta audacia y 
le faltan ganas. Observamos como muchas personas, muchas familias, van a la Oficina Antidesahucios, 
intentan explicar su situación, y enseguida, casi, casi sin, muchas veces sin darle cita para entrar, les 
dicen no se puede hacer nada, márchate, les invitan a marcharse, les animan a marcharse. Sin embargo, 
estas familias acuden en tropel cada semana no sé cuantas, a la Asamblea de Stopdesahucios, y llaman a 
Stopdesahucios, y nos explican esta situación. ¿Cómo puede ser que el martes paremos un desahucio 
con un fondo buitre de una vivienda que pertenece a un banco? Que la Oficina antidesahucios sepa que 
las demandas las pone el banco, que la vivienda ya no es de banco, y lo sabe la Oficina Antidesahucios, y 
no anime a los abogados a alegar falta de legitimación activa ni siquiera. ¿Cómo puede ser que el fondo 
buitre se haya puesto en contacto con el ayuntamiento? Que lo sabemos. ¿Cómo puede ser que el 
fondo que dialogando con el fondo buitre, que nosotros consigamos seis meses? Con un fondo buitre. 
¿Cómo puede ser esta falta de interés tan absoluta? Con el fondo buitre no, no vamos a alcanzar una 
solución, el fondo buitre va a intentar comprometer a las administraciones, para quitarse el muerto de 
la responsabilidad de que los bancos que les han vendido las viviendas, se han quedado con un millón y 
medio de viviendas en10 años. Entonces el fondo buitre va a intentar desvincularse de esa 
responsabilidad y traspasársela a las administraciones. Pero ¿por qué no quieren ustedes pedir la 
suspensión? Que ese mismo fondo buitre les deja, mientras buscan una solución. ¿Acaso no quieren 
buscar esa solución? Sí, las ofertas de los fondos buitre, las ofertas de las Sarep, son humillantes cuando 
se las hacen a la administración. Pero si no hay audacia ni para denunciarlo. ¿Por donde van a empezar? 
Animando a la gente a irse de la Oficina Antidesahucios. No, no se puede hacer nada, no se puede hacer 
nada. En todos los casos por ejemplo de BBVA y de Ibarian nos llegan a nosotros, ¿por qué será? Así que, 
por favor Sr. Teniente Alcalde, antes de hablar sin saber, ¿por qué no llama a la familia? Ya que no 
quiere hablar con Stop Desahucios, intente buscar la manera de contactar con la familia. Y antes de 
apresurarse a hablar, quizás faltar a la verdad por ignorancia, esperemos que no sea mentir 
conscientemente, llame a la otra parte, consulte ¿qué ha pasado aquí?  De hecho, no han querido 
dialogar con Stop Desahucios en toda la legislatura. Instamos al Ayuntamiento a usar todas las 
herramientas que permite la ley. ¿Cómo puede ser que se deje pasar los fines de contrato como si nada? 
Cuando la mayoría de propietarios, que comunica el fin de contrato a sus inquilinos, lo único que quiere 
es subir el alquiler, y el mismo propietario ha incumplido la ley en toda una serie de puntos. ¿Por qué no 
animan a los inquilinos a buscar soluciones de este tipo para poder negociar con la propiedad? Luego, el 
tema de los particulares. Tratan el tema de los particulares, como si fueran de otro mundo distinto a la 
banca. Están los fondos buitre, pero perdonad, hay buitres sin fondo, que son aquellos particulares que 
teniendo 2, 3, 5, 10 viviendas, las que sean, pero particulares, actúan como buitres, usando las peores 
artimañas y bueno, ya veis lo que sucedió en Can Capes ¿no? Una familia con todo pagado 21 meses, 
sufriendo acoso inmobiliario. Entonces, no, no todos los particulares son lo mismo. Nos encontramos 
con otro caso de una familia que nos dijeron, no es que la trabajadora social en la Oficina 
antidesahucios, no es que son dos pensionistas. Nosotros investigamos, 4 viviendas, 4 empresas, una 
deuda circunstancial, un impago puntual de un problema de liquidez que ha tenido la familia, un 
problema de liquidez puntual, con todo casi pagado, pocos días después del plazo de enervación. Y 
resulta que a este propietario no se le puede presionar, cuando por un impago circunstancial, un 
problema de liquidez quiere desahuciar a una familia, solo para subir el alquiler. No, no es lo mismo un 
particular que el otro. Basta de tratar a todos los particulares como si fueran abuelitas que tienen la 
pensión contributiva, no contributiva perdón, que dependen de menos de 400 euros, y de la renta del 
pisito que les quedó, que encima a lo mejor muchas veces es baja. No, no todos los particulares son 
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abuelitas, y aquí hay que hacer una diferenciación muy clara de con quien tratamos. No, no puede ser 
que la Oficina Antidesahucios parezca imparcial entre desahuciador y desahuciado. No, no, no puede 
ser. Es verdad que en el caso de algunos particulares ellos necesitan tanto como la familia desahuciada, 
una alternativa por parte de la administración. Eso puede ser cierto. Y nosotros tratamos de buscar la 
mejor solución en estos casos. Pero lo que no puede ser es que se trate todos los casos de particulares 
así. Porque se está dejando indefensas a muchas familias ante propietarios que no tienen ni esto de 
decencia, que usan efectivamente, como cualquier fondo buitre, como cualquier banco o inmobiliaria, la 
vivienda como negocio. Y que se sienten legitimados por la ley, sin tener ningún tipo de legitimidad 
social para hacer negocio con nuestras viviendas. Volviendo a la carga policial. Según Diario de Mallorca: 
“En relación a la carga policial de ayer el Teniente de Alcalde no ha querido opinar porque ha 
manifestado desconocer las circunstancias de la actuación. No obstante, ha recordado que la oficina 
antidesahucios municipal ha evitado numerosas cargas policiales como la de ayer, comunes día sí y día 
no en el pasado mandato". Sr. Teniente de Alcalde, ¿usted cree que un socialista debe ser imparcial?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No se pot dirigir directament en els regidors. Gràcies.” 
 
Sr. Segura, representant de la Unitat Cívica per la República: 
 
“De acuerdo. Ayuntamiento de Palma, con partidos de izquierdas en su gobierno: ¿ustedes creen que 
tienen que ser imparciales entre las personas que reciben los palos por parar un desahucio, y la Policía 
Nacional que los da? Y el Juzgado que da la orden. ¿En serio? Bueno, vamos a hablar de las formas. Si 
son incapaces de hablar del fondo, y de ponerse del lado de la clase trabajadora, vamos a hablar de las 
formas. ¿Ustedes no han visto los palos por encima de la cintura? Los porrazos. ¿No verdad? Ustedes no 
saben que la Policía acudió una hora antes del desahucio, lo cual no pueden hacerlo. La Policía acude a 
los desahucios para proteger a la Comisión Judicial, está dicho así y siempre se dice así, acuden con esa 
excusa, aunque en ningún desahucio que hayamos estado nosotros la Comisión Judicial ha salido mal 
parada, al contrario, hemos negociado, hemos hablado, y siempre, si ha habido alguien que ha puesto 
nervioso, la Comisión Judicial se ha quedado bien tranquila con nosotros. Pero tienen que acudir. ¿Cómo 
se atreven ustedes a no opinar? Llamen, contacten. Si han sido incapaces de ver que los palos eran por 
encima de la cintura, si son incapaces de cuestionar el fondo, cuestionen las formas por lo menos. Pero 
no, incapaces de todo, de opinar. Le recordamos que el desahucio exprés de alquiler, que dejó 
indefensos a la segunda demanda a esta familia, porque reduce garantías procesales a la hora de 
defenderse, lo aprobó la ministra del Partido Socialista Carmen Chacón, durante el gobierno Zapatero. El 
decreto que el Congreso no convalidó, el pasado, hace poco en final de enero, a penas reformaba este 
aspecto. ¿Cómo se atreve a decir la Ministra que las cargas de Argumosa no se hubieran dado si ese 
decreto se hubiera aprobado? Ese decreto era muy limitado pero es una vergüenza. Los dirigentes del 
PSOE gobiernan y cogobiernan en todas las administraciones. Ahora tenemos un desahucio el 8 de 
marzo frente a Bankia. Esto es una vergüenza. Me hubiera gustado poderle dedicar más tiempo a la 
propuesta del Partido Popular sobre el tema de la ocupación, pero es una vergüenza, pretenden hacer 
pasar los desahucios por penales, y encima no como delitos leves, para que la mayoría de denuncias 
caigan, recaigan por ahí. Y nos parece vergonzoso criminalizar a las familias con la excusa de las mafias, 
que son las que más sufren, las familias son las que más sufren a las mafias. Por tanto, toda su 
propuesta está trufada de un elitismo, de un legalismo, que solo busca criminalizar la pobreza generada 
por ustedes básicamente, no solo por ustedes, pero también por ustedes, permitiendo que la banca 
haga todos los desastres posibles. Por último.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Por último no senyor. Dur minuts més. Duen 16 minuts parlant.” 
 
Sr. Segura, representant de la Unitat Cívica per la República: 
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“Exigimos a la Policía Local que deje de ser usada para desalojos. Los Juzgados de lo Penal siguen usando 
la Policía Local para desalojos. Y esperamos que la denuncia de los defensores del alquiler turístico, no 
haga de usted un Alcalde desahuciador, una víctima, porque ya sería el colmo.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Senyor Batle, senyores i senyors regidors. Tindré tres intervencions en representació de l’Associació de 
Veïnats Es Raval de Santa Catalina. Començaré amb el punt 25, del Lluc a peu. Començarem el tema de 
la Marxa de Lluc a peu, xerrant d’aquest crack, d’aquest gran pro mallorquí, d’aquesta meravellosa 
persona que és en Bartomeu Barceló Quetgles, més conegut com a Tolo Güell (Palma 1941), que sempre 
ha estat un destacat promotor cultural mallorquí. De formació autodidacta, destaca per la seva 
dedicació incansable i el seu compromís cívic per a qualsevol activitat o iniciativa de caràcter social i 
cultural, arrelat a les tradicions i a les costums populars mallorquines, com Del Güell a Lluc a peu, una 
marxa popular que, des de 1974 es du a terme el primer dissabte d'agost. Amb els temps, aquesta 
activitat ha esdevingut un fenomen de masses, de vegades ha arribat a convocar més de 50.000 
persones. El Lluc a peu no és una jugueta de corda política de qui el gestiona, és una cosa molt més 
gran. L’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, no compren com l’any passat els grisencs 
Ajuntament de Palma i el Consell de Mallorca, no se posaren d’acord per garantir que es pogués fer, 
com sempre, aquesta marxa que té 46 anys de historia. A més, aquesta activitat forma part del 
patrimoni cultural de la ciutat, per la seva trajectòria i els seus alts índex de participació. Per lo tant, la 
nostra més severa repulsa i crítica a l’Ajuntament de Palma i al Consell de Mallorca per la seva ineptitud, 
incompetència i passotisme davant lo nostro. Donar l’esquena a l’emblemàtica Marxa des Güell a Lluc a 
peu, que és una senya d’identitat irrefutable, ens demostra que aquest funest Pacte d'esquerres 
descafeïnat, ha deixat patent que no sap defensar la nostra cultura, la nostra historia, lo nostro. És un 
Pacte que ha fracassat estrepitosament. No recolza la estimadíssima, per tothom, Marxa de Lluc a Peu. 
L’any passat els desqualifica i demostra la seva nefasta trajectòria política. És inacceptable el poc interès 
que les nostres institucions varen posar l’any passat, a la Marxa des Güell a Lluc a peu. Si se va fer, de la 
forma que es va poder, va esser gràcies a un grup d’aficionats i voluntaris que demostraren el seu amor 
a aquesta èpica Marxa des Güell a Lluc a peu. Avui, aquí, en aquest Ple , els felicitem per la seva 
encomiable mallorquinitat, i li posem un suspens, com una catedral, a l’Ajuntament de Palma i al Consell 
de Mallorca por la seva inadmissible falta d’interès. I per a finalitzar, sol·licitem a l’Ajuntament de Palma 
que la Marxa des Güell a Lluc a peu sigui declarada de interès públic nacional. Res més i moltes gràcies. 
Ara passarem en el punt 28, Cala Gamba. És inadmissible la total i absoluta degradació dantesca i 
abandonament en que se troba Cala Gamba. I totes les institucions són culpables, per no moure fitxa, 
encara que, al nostre criteri, els principals culpables són Costes i la Delegació del Govern, en els quals els 
critiquem severament i els etiquetem, políticament clar està, com nefasts, atziacs, ineptes i 
incompetents pel seu vergonyosos passotisme en la problemàtica de Cala Gamba, dormint en la paia i 
demostrant que no saben de que van. Els veïns de Cala Gamba ja no poden més.  Un dels problemes 
més greus és el dels desperfectes del passeig, provocat pels temporals. Fa un any que ja va caure el mur 
i les administracions encara no l’han arreglat. Se va caient a trossos. A més, hi ha trossos del passeig que 
s’estan enfonsant. Quan hi ha temporal se cauen les peces del mur a la mar. I també hi ha que fer 
especial hincapeu en el perill que suposa que els cables de llum s’hagin quedat al descobert. Per altre 
part, els mals olors que provoquem les algues són altre dels problemes, en aquests cas històrics, que 
sofreixen els residents en Cala Gamba. Cada vegada hi ha mal temps, s’acumulen les algues. I quan 
arriba l’estiu entren en putrefacció i no hi ha qui aguanti els mals olors. Els soferts veïns del lloc no 
poden ni obrir les finestres i, tanmateix, entra el mal olor. La nostra associació considera necessari que 
l’Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma s’impliqui i faci els esforços necessaris per a garantir una 
solució urgent. Som de la opinió de que Cort ha de liderar, junt amb la delegada del Govern, una 
comissió executiva formada per un equip tècnic municipal i un altre de Demarcació de Costes, amb el fi 
d’acordar un pla de feina per a reposar, a la major brevetat possible, el passeig de Cala Gamba al seu 
estat inicial. Finalitzarem dient que cada mes que passa, la situació és més greu. No se pot esperar més 
en cercar una solució. L’Associació de veïnats Es Raval de Santa Catalina, en la seva condició d’Entitat 
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d’Utilitat Pública Municipal, se posa al costat dels veïns de forma incondicional. I si ningú garanteix una 
solució immediata, començarem a demanar dimissions. Res més i moltes gràcies. Ara ja pas en el darrer 
punt, que és el punt 29, sobre les pintades vandàliques. L’Associació de Veïnats Es Raval de Santa 
Catalina desitja una Palma lliure de pintades vandàliques. Certs grups vandàlics ens han convertit a la 
nostra estimadíssima ciutat en una espècie de pissarra, de mapa apocalíptic i grosser, que debilita el bon 
nom de Palma. Hi ha que frenar, sigui com sigui, aquesta degradant ona de pintades vandàliques que hi 
ha per tota ciutat. La nostra entitat no està en contra d’alguns grafits en zones destinades per això, però 
sí en contra de les trencadisses pintades vandàliques. Hi ha ciutats com les de Granada i Salamanca que 
tenen un protocol molt estricte en aquest sentit, mentre Palma ofereix una imatge tercermundista, tant 
en el centre com en els barris. En el súmmum dels súmmums, aquests incivilitzats fins i tot han realitzat 
pintades en el mes de juliol de 2018, en l’emblemàtic Baluard del Príncep, i encara no s’han llevat. Som 
de l’opinió que s’han d’impulsar mesures de conscienciació social i ciutadana, així com aplicar mesures 
preventives i dissuasòries, como l’agravació de les sancions, les pintades vandàliques que se facin en 
zones de patrimoni, creiem seria convenient incrementar-les en cinc mil euros, i la intensificació de la 
vigilància policial i la col·laboració amb les instàncies judicials. I al nostre criteri, el principal culpable 
d’aquesta greu problemàtica és de l’anodí, estàtic, immòbil, ineficaç, dormit Consell de Mallorca que fa 
badais i no decreta la normativa de supressió de les pintades vandàliques. I al nostre modest entendre, 
pensem que qui hauria de llevar les pintades no és EMAYA, no. Aquesta no és la seva missió ni la seva 
competència, sinó qui hauria d’esborrar totes les pintades és la Regidoria d’Infraestructures de 
l’Ajuntament de Palma. Un altre handicap és que les relacions entre l’Ajuntament de Palma i el Consell 
de Mallorca estan, com aquell que diu, baix cero. I aquest fet és inadmissible, mentre les pintades 
vandàliques ens deixen Palma feta una asquerositat. Una ciutat com Palma, que aspira a ser considerada 
Patrimoni de la Humanitat, no pot tenir pintades vandàliques sobre bens catalogats i del Patrimoni 
Històric i, per lo tant, hi ha que lluitar, d’una manera eficaç i legal, contra aquest tipus de vandalisme. 
Per a finalitzar, assenyalaré que s’han de fomentar estratègies educatives de prevenció de pintades i 
actes vandàlics, amb la participació de tècnics municipals i l’impuls de les pràctiques cíviques en l’àmbit 
de l’art urbà, en col·laboració amb les associacions juvenils i les associacions veïnals. Basta ja de 
pintades vandàliques en La Perla del Mediterrani, que es la nostra més que estimadíssima Palma. Res 
més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociacions de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores concejales. Vamos a intervenir en nombre de la Unión de 
Asociaciones de Mallorca, sobre el punto 25, dedicado a la declaración de interés público municipal de 
la marcha del Güell a Lluc a peu. Señores regidores del Partido Popular, ustedes hace un par de Plenos, 
pretendían la declaración de bien de interés cultural de esta marcha. Vemos que ahora lo refuerza de 
alguna manera, también lo solitita como interés público el grupo Ciudadanos. Por lo tanto, como 
asociaciones ciudadanas, les damos las gracias por proponer este tipo de medidas, que en definitiva lo 
único que pretenden es que se consolide esta marcha que representa identidad mallorquina, representa 
identidad balear. Dicho esto, no nos podemos conformar solamente con la politización del asunto, con 
ver cuales son los puntos de vista de unos y de otros. Parece ser que en la edición anterior, las 
subvenciones que se tenían que prodigar por parte de gobiernos de izquierda, no contentaron, no 
contentaron a los responsables de estas asociaciones, porque no tenían tampoco el suficiente apoyo 
particular, para poder desarrollar la marcha en si misma. Si esto es así, y ustedes piden la declaración de 
interés público municipal, por favor, cerciórense de a quien se lo van a otorgar. Quienes son los 
representantes de estas asociaciones, y hagan reflexiones del tipo, de si estos representantes podrían 
por ejemplo, una vez que están amparados bajo esta declaración pública, si podrían suspender por 
decisión propia de esa asociación, una vez más la edición. Como mallorquines, como baleares, no lo 
podemos permitir. No podemos dejar en manos de representantes de asociaciones, que reclaman un 
interés público, una decisión que si se declara de esta manera, tiene o compete al conjunto de todos los 
palmesanos y ciudadanos de las Islas Baleares. Por lo tanto creemos que esa reflexión se debía traer 
aquí hoy. Porque nos parece de interés que ustedes dialoguen, consensúen una postura que 
entendemos que puede ser uniforme en este caso, de unidad de todos los partidos políticos, porque 
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entendemos que en definitiva, la subvención al final tampoco fue negada. Y si la subvención no fue 
negada, y había posibilidades, tanto materiales como humanas para hacer esa marcha, ¿se volverá a 
repetir este año lo mismo? Tenemos que mirar para que las cosas se hagan bien. Si se hacen 
declaraciones de este tipo, de interés general, cerciórense ustedes, que es su responsabilidad, de que 
realmente se lleven a término, y con las personas adecuadas y los medios adecuados. Porque sino 
damos las subvenciones, no sabemos ni a quién, no sabemos si se están rechazando porque realmente 
hay un interés político, que es lo que encubre realmente este tipo de peticiones, o es que al final 
estamos todos protegiendo ese interés general de los ciudadanos, que es lo que realmente le interesa a 
nuestra asociación. Háganlo ustedes bien. Si lo hacen háganlo bien, pero lo hagan, muevan alguna ficha, 
porque sino estaremos una edición más sin disfrutar de esa marcha que es importantísima. Paso al 
punto 30, espacios de ocio canino. El Ayuntamiento de Palma ha venido desarrollando en la última 
legislatura, por primera vez, un desarrollo bastante importante de espacios destinados al ocio, a que se 
pueda pasear con los animales. El problema es que no se mantiene. Estas infraestructuras, lo hemos 
dicho una y otra vez, decaen en el olvido una vez que están inauguradas, una vez que han sido 
delimitadas, y el uso de las mismas por  convivencia, no es tampoco el que se esperaba de ellas. Por lo 
tanto hay una doble responsabilidad, evidentemente una que es la municipal y la del ayuntamiento, 
para que se mantengan las instalaciones de forma adecuada, y otra de quienes las usan de forma que no 
es la correcta. Se puede uno intentar apoyar en muchos argumentos, puede decir que no hay bolsas, 
que no hay, hay agujeros en las vallas, que no hay un mantenimiento de seguridad. Pero lo que no se 
puede decir es que tengamos la culpa los ciudadanos, de que eso está así. La responsabilidad pública, 
como decimos, debe estar por encima de los comportamientos incívicos de algunos. Y por lo tanto el 
régimen sancionador debería ser aplicado en este caso, que es lo que solicitamos, de una forma 
bastante directa y de una forma bien supervisada. Miren ustedes, tienen un problema de comunicación. 
En el Ayuntamiento de Inca hace aproximadamente un mes se propuso pagar por la tenencia de 
animales. Se propuso tener un pago de tasas. El mundo animalista lo aceptó, el mundo animalista no se 
ha puesto en contra como ha sucedido con la última ordenanza que hemos tenido sobre la tenencia de 
animales. ¿Por qué? Porque hubo una comunicación correcta, se contó con las asociaciones, se habla 
con las asociaciones, se identifica a los representantes, se sabe quienes son esos representantes, y 
cuando estamos seguros de que el paso es correcto, entonces se da. Pero si ustedes se anteponen a un 
interés político, al propio asociacional, no vamos a llegar nunca a acuerdos, y a lo único que se arriesgan 
es a que este tipo de medidas sean mal recibidas y mal entendidas por el conjunto del mundo animalista 
en este caso, y por el conjunto de los ciudadanos de Palma. Lo que les digo creo que es de su interés, no 
creo que esté diciendo nada que sea algo expúreo. Me parece que es algo de lo que se debería tomar 
nota, porque le decimos que hace ya no una legislatura, sino todas las legislaturas desde que el Sr. Pere 
Felip está viniendo aquí como concejal, se ha sentido ninguneado, a la hora de no contar con las 
asociaciones de participación ciudadana, a la altura y al nivel que creemos que nos merecemos, por el 
esfuerzo que se está haciendo cotidiano, en este tipo de cosas que interesa a todos, que interesa a 
todos, y no tienen base política. La base política se la dan ustedes. Por último, la ocupación ilegal de 
viviendas. Acabamos de ver como se ha creado una Plataforma, proponiendo soluciones que 
intervengan en el asunto del arrendamiento, muy necesarias en este momento. La evolución de la 
sociedad lo pide, no podemos dejar a familias, no podemos dejar a personas que han devenido en una 
situación económica que estamos todavía en la postcrisis mala, desatendidas, desesperadas, con este 
tipo de intervenciones. Ahora bien, vamos a ver que sucede, que supuesto concreto es el que se da en 
cada una de las viviendas. No podemos comparar estas situaciones derivadas de la crisis y de cuestiones 
familiares, con la ocupación de una vivienda porque me da la gana, porque quiero y porque es mía, 
porque ahí hay un principio que es constitucional, y es el derecho a la vivienda, a una vivienda digna. Y 
esa vivienda digna afecta también a la dignidad del resto de los vecinos. Por lo tanto, estos señores que 
ocupan, y que el propio ayuntamiento está teniendo experiencias muy negativas, porque cuando 
consiguen desalojar a personas que después de un proceso administrativo largo y costoso, 
humanamente inasumible, conseguimos que se desalojen viviendas, como en el caso del Camp Redó. Lo 
único que hacemos es que por la puerta de atrás, están de nuevo ocupándose esas viviendas, y 
aprovechando esa circunstancia para encima negociar y pedir y chantajear voy a decir, incluso al propio 
ayuntamiento. Con ayudas y con peticiones que son inasumibles por parte de nadie, y que pagamos 
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todos los palmesanos de nuestro bolsillo. Por lo tanto, antes de enviar a la Policía a hacer desahucios, 
efectivamente son los Juzgados los que pueden tener esa prevenda, en el caso de que lo estimen 
necesario. Pero pasen ustedes por los jueces, pasen ustedes por los jueces, soliciten que haya un 
servicio de la judicatura, especial para este tipo de asuntos. Las comisiones ya están destinadas a tal 
efecto. Soliciten jueces que puedan intervenir de manera inmediata, y que no hagan el proceso civil de 
desahucio, tan complicado como lo tenemos en este momento. Y cuando coordinemos a todas las 
administraciones, incluida la judicial, empezaremos a ver de verdad medidas eficaces que impidan la 
ocupación ilegal de las viviendas. Ustedes están teniendo ahora un comportamiento diferente al que 
han venido manifestando a lo largo de la legislatura. Se han dado cuenta de que esto no puede seguir 
como va. No podemos seguir aguantando la ocupación por ocupar. Tenemos que reglamentar, por lo 
menos el uso correcto de las viviendas. Y a partir de ahí seguramente que entenderemos y podremos 
llegar a muchos caminos de buena voluntad, tanto entre los ciudadanos como los políticos. Muchísimas 
gracias.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Presente, buenos días. Buenos días a todos. Bueno, yo voy a hablar de un tema que nos preocupa, 
desde el punto de vista de la asociación de vecinos. Es el punto 30. En nuestro deseo de que la 
Asociación de Vecinos de la Playa de Palma, que el tema de los canes nos preocupa desde el punto de 
vista de la sanidad, suciedad que producen por culpa de muchos de sus dueños, que llevan a sus 
animales a orinar y defecar en las calles vecinales aledañas. Los llevan allí porque en la suya no quieren 
la suciedad, entonces los llevan al lado. Es tanto el abandono de este Ayuntamiento en esa materia, que 
tenemos muchas de nuestras calles sucias de orín y excrementos que dejan los dueños de los canes. No 
llevan placas identificativas. No tienen certificado de salud animal. Van sin correas por las calles. Pasean 
por la playa sin pararse a recoger los excrementos que dejan. Por otra parte se contempla que en las 
viviendas donde tienen, donde habitan estos animales, muchas veces nos estamos encontrando con tres 
gatos y un perro. Tres perros y un loro. Bueno, el loro al fin y al cabo no hace, pero los perros ensucian el 
ascensor, dejan pelos, es antisanitario. ¿Qué pedimos aquí? Pues, responsabilidad. Nosotros lo que 
queremos es no enfrentar a los vecinos entre unos y otros. Y ¿qué se tiene que hacer? Porque a mi me 
gustan personalmente los animales, pero bien atendidos y en condiciones higiénicas necesarias. ¿Qué se 
tiene que hacer? Estamos siempre insistiendo, en que tiene que haber un policía de barrio, porque el 
policía de barrio es pacificador. Yo ahora se lo acabo de comentar a la señora concejala encargada, y que 
es muy necesario, hace una buena labor, porque conoce a los vecinos, y sabe por donde, sabe la mano 
izquierda que tiene que emplear, para que haya armonía. Estamos insistiendo cada vez, en Playa de 
Palma ahora ya van por las playas, que es vergonzoso para nuestros turistas, que vayan perros y 
ensucien. Ya ni las señalizaciones que hay a la entrada de las playas, hacen caso. Perros por allí 
defecando, como si nada, como si la playa fuera un basurero. Nosotros pedimos, como otros vecinos 
aquí, que haya un parque canino, que el Arenal tiene capacidad. Que haya un parque canino. Ya se 
puede Emaya romper la cabeza limpiando las calles, cuando no se recogen los excrementos. Es 
demasiado, como se permite, hay una falta de que se cumpla la normativa. Como hay falta, pues cada 
uno, el más vivo pues se va a la calle de al lado, y le deja sus excrementos. Y a lo mejor acaba de venir 
Emaya y acaba de regar la calle. Oiga, no es el caso de un enfrentamiento, que un hombre le dijo a una 
mujer, o una mujer a un hombre, no quiero meter sexo por en medio. Señora, señor, que se deja usted 
el excremento en el suelo. Le contesta, oiga, a usted que le importa, yo pague para que me limpien la 
calle. Oiga, eso no se puede decir, no se puede contemplar. Y eso es una cuestión de educación. Por lo 
tanto, el policía de barrio, ayuda muchísimo, muchísimo a que se entienda la gente. Por otra forma, yo 
propongo, nuestra asociación, es que no se le ponga una multa, que hay gente que a lo mejor no la 
puede pagar, y además enfrentaría al ciudadano con la administración. Pero es necesario una 
educación. ¿Qué se tiene que hacer? Pues el guardia de barrio le da un aviso, y luego le advierte, al 
segundo aviso te multo. Entonces, si la segunda vez ocurre, ya no puede decir no, es que la 
administración no me ha avisado. Hay que ser honestos en esta materia, y pedimos por favor un parque 
y el policía de barrio para estos asuntos. En este punto gracias. Ahora vamos a tocar el tema que está 
pasando en Playa de Palma, y es una pena, porque deteriora la zona. Es el punto 33. Nos preocupa 
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mucho el tema de la ocupación ilegal. Pisos en nuestra zona, la política actual de vivienda social está 
distorsionada. Es más, casi se ha olvidado en nuestra comunidad. Se ha practicado el plan B, ¿qué es el 
plan B? Que consiste en dejar y proteger indirectamente a los ocupas, sin tener en cuenta el derecho 
constitucional que ampara la propiedad privada. En resumen, es más rentable dejar que se ocupen pisos 
ajenos, que construirlos. Añadimos que eso sí, de trabajo los abogados se ponen las botas. También es 
cierto, que los bancos se aprovechan de la falta de inversiones del Estado en esta materia, para 
especular y oprimir a los trabajadores, que tienen el sueldo limitado. En los años anteriores a 1975 en 
España se hacían pisos de protección oficial, que adquirían en propiedad los trabajadores a bajo precio. 
Ejemplo de ello es que cuando yo tenía 18 años, que tiempo ha pasado, un sueldo de un trabajador eran 
unas 3000 a 4000 pesetas, y el trabajador pagaba mensualmente entre 150 y 180 pesetas al mes de la 
propiedad que adquiría. En la actualidad un sueldo de un trabajador de nivel medio, es de 1.622 euros, 
pagando por una propiedad hipotecaria de 800, se una deuda de 800. La proporción de sueldo es de 2,0 
dos veces lo que puede gastar en alimentación, es dos veces, 2,0 dos veces a lo que paga de alquiler. 
Bueno, pues en mis tiempos la proporción se había, era casi de un 19% a favor de la alimentación y las 
necesidades de los ciudadanos, en contra del alquiler, o la propiedad. Esto lleva, señores tanta 
democracia, tanta democracia, y estamos retrocediendo en esta materia. Además contando que se 
pagaba por nuestros consumos habituales, impuestos del 0,4% que era el impuesto de tráfico de 
empresas. Se salva la situación, porque los actuales matrimonios o parejas, trabajan los dos, al menos 8 
horas diarias. Y ¿qué ocurre? Pues que los niños quedan al cuidado de otras personas, colegio y abuelos. 
Que sino estarían ahogados. Hay que reflexionar, es necesario hacer un proyecto de protección oficial, y 
no ahogar a las personas trabajadoras, en problemas insoportables y ayudan a muchas veces, a 
separaciones matrimoniales o de pareja. Señores, menos ocupa y más inversión pública en materia de 
viviendas. Ahora dejo el paso a los señores de Cala Gamba, con mi tiempo. Sra. Rosa, le doy paso.” 
 
Sra. Rosa, representant de la Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma: 
 
“Sr. Alcalde, Sres. Miembros del Consistorio, Señoras y Señores. Deseamos exponer en este breve plazo 
de tiempo, la queja continuada de los vecinos de Cala Gamba, nosotros vivimos allí, desde hace ya varios 
años, por el abandono en que el Ayuntamiento de Palma ha tenido y sigue teniendo en esta zona del 
litoral palmesano comprendida entre lo que se conoce como Ciudad Jardín y el inicio de la zona del 
Carnatge. Caídas parciales del muro que separa el mar del Paseo de Cala Gamba. En el año 2017, uno de 
los habituales temporales de nuestro mar, ocasionó la caída de una parte importante del muro que 
bordea la zona marítima de Cala Gamba, situación que todavía se mantiene a día de hoy, con el evidente 
peligro que los sucesivos temporales, este año más acusados, sigan ocasionando la caída de más tramos 
del mismo. Durante el mismo periodo de tiempo, se derrumbó otro tramo del muro, dejando una 
cavidad de cuatro metros de longitud, que dejan al descubierto la tubería que conduce las aguas 
pluviales y de uso doméstico generados en toda la zona del Coll, así como los cables eléctricos que 
apoyaban la iluminación de esta zona. No me puedo ni imaginar la que supondría, si por desidia, al final 
se acaba fracturando la tubería de las aguas residuales. A raíz de estos hechos, en el mes de mayo de 
2017, el Ayuntamiento instaló una valla metálica fija sobre la acera del paseo, para evitar que la gente 
pudiera caer al mar. Esto ha ocasionado que las personas que transitan este tramo del paseo, que son 
muchas, se desplacen por el carril bici, lo que ha ocasionado, numerosos accidentes por atropello o 
choques entre vehículos de dos ruedas, así como infinidad de discusiones. Hay que destacar que de esta 
zona se han eliminado los árboles y que en su lugar han dejado hoyos de aproximadamente un metro y 
medio de profundidad, en los que ya se han instalado las ratas. A día de hoy, la situación, además de 
conflictiva y peligrosa, es vergonzosa. Acumulación de algas y vertidos en la zona. ¿De dónde proceden 
estos vertidos? Tienen dos orígenes: unos proceden del exterior de la cala y otros proceden de los 
vertidos que desde hace algún tiempo se realizan a través de los 5 puntos de alcantarillado establecidos 
en la propia Cala, y que son los que controlan y facilitan la salida al mar de las aguas pluviales y de uso 
doméstico generados en toda la zona del Coll. Debido a su orientación geográfica y al ciclo de los vientos 
que diariamente afectan a Cala Gamba, las algas acompañadas de restos de basura de cocina, de aseos y 
excrementos, se acumulan en una zona concreta de la Cala, donde al entrar en proceso de desecación, 
sin las debidas condiciones, provocan que los olores generados sean cada vez más desagradables y 
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duraderos en el tiempo. Al mezclarse las algas con los residuos arrastrados por la correntía, estos, sirven 
de abono a las plantas que se han visto crecer en la superficie de las propias algas, que tienen además, 
un servicio propio de suministro de agua sin depurar, a través del alcantarillado público que riega su 
zona. El otro origen de los vertidos que transportan estas inmundicias, proceden del exterior de Cala 
Gamba. Periódicamente en invierno y a diario en verano, con la entrada del Embat, aparecen siempre 
asomándose por el oeste de la Cala, una franja espumosa poblada de papelitos y en compañía de 
deyecciones y restos de cocina, que parecen tienen su origen en la zona rocosa conocida como el Peñón. 
Como es lógico, toda esta porquería, no tiene otro nombre, favorece los malos olores ambientales, 
aparte del posible y peligroso contagio que significa para todos los habitantes de la zona que se bañan o 
practican algún deporte en esta agua. Creemos que es recomendable, ya que parece que Emaya va a 
tomar cartas en el asunto, evitar el vertido y entrada de estas aguas contaminadas y retirar toda esta 
mezcla de alga y residuos de la zona afectada. Como mínimo, y salvo emergencias, cada tres meses en 
invierno y cada mes y medio en verano, lo que significara un avance positivo para la salud de los 
habitantes de esta zona de la Ciudad. Año 2014. Hace 5 años tenemos constancia de las denuncias 
sobre: se derrumba una parte del paseo. Se denuncian los vertidos en la Cala. Se denuncia la cantidad de 
perros que hay en la pequeña playa frente a San Juan de Dios. En el centro del paseo hay una escalera 
para poder entrar en el mar, estas escaleras están en tal mal estado de abandono que, sin ir más lejos, el 
pasado día 20 y en presencia de los cámaras de TV se cayó un señor vecino de Cala Gamba, al que se lo 
llevó una ambulancia y al que le tuvieron que dar varios puntos de sutura en la cabeza. Se ha pedido 
ayuda al 010, al 091, y al 112. Por mail al Departamento de qualitat del Ayuntament, a SOS112, 
dptosupervisores©112, Emaya y Departamento de Medio Ambiente del Consell de Mallorca. Los 
vecinos no tenemos la culpa de que las dos entidades afectadas no se pongan de acuerdo, por ello les 
rogamos, que antes del verano arreglen el paseo, los trozos de muro caídos al mar, recojan a través de 
sus servicios de limpieza las algas acumuladas, eviten el riego y trasiego de las aguas contaminadas que 
hay en el área de Cala Gamba. Muchas gracias.” 
 
Sra. Mayol Seguí, representant de Barri Cívic Santa Catalina: 
 
“Bon dia, Barri Cívic de Santa Catalina, va recolzar, al igual que milers de ciutadans de Palma, la iniciativa 
popular representada per la Federació d’associacions de veïns de Palma, que va permetre aprovar en 
Ple, la llei que prohibeix el lloguer turístic als edificis plurifamiliars. Volem recolzar i donar suport, al Sr. 
Batle, Sr. Noguera i als regidors de Podem, MÉS i PSOE, que varen votar a favor. No poden prevaler ara, 
els interessos de Lobbys, d’empreses, que qüestionen aquesta llei. Demanem mesures, per aturar 
l’especulació immobiliària, que resulta com a conseqüència del lloguer turístic, i que tant pateix les 
nostres barriades de Santa Catalina, i la veïnada de Son Espanyolet, entre altres barriades. Defensem el 
dret a un habitatge digne i accessible per tots els ciutadans de Palma. moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex jugadores y Ex jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors. Tindré una intervenció en representació de 
l’associació exjugadors i exjugadores de futbol base de Mallorca. Punt 27, carrer Illa de Xipre. És 
deplorable, inacceptable, vergonyosos, lamentable que les voravies i la calçada del palmesà carrer Illa de 
Xipre, estiguin en un estat pèsim: nombroses rajoles rompudes, aberrants desnivells, forats en la 
calçada. En una paraula, està pitjor impossible. Com aquell que diu, l’estat d’aquest carrer és 
tercermundista. I lo més greu del cas del carrer Illa de Xipre, és que quan plou copiosament, aquest 
carrer s’inunda, i se converteix en una espècie de piscina. I l’aigua entrant a borboll dins els nombrosos 
garatges, causant múltiples perjudicis i pèrdues en els herois veïns del lloc. Quan plou molt, la 
infraestructura de canalització i recollida d’aigües pluvials, se veu superada, i passen a la superfície de 
les aceres, amb desbordament posterior, cap a les entrades de garatges ubicats en els soterranis. És 
evident que la deficient execució de les obres de la urbanització, que se desenvoluparen en el Pla Parcial 
de Son Martorell és la causant de tot aquest desastre. I aquest inapropiat i atziac pla, va córrer a càrrec 
de l’Àrea d’Infraestructures de Cort, i, lògicament, en aquesta àrea municipal, és la que hi ha que posar 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
32

8_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
3/

20
19

 i 
ho

ra
 1

1:
11

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
4A

83
C

E
0D

A
89

83
2C

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 36 - 

remei, per via d’urgència, a aquesta important anomalia, que dur pel camí de l’amargura en els soferts 
veïnats del carrer Illa de Xipre. És realment inadmissible que aquest Pacte d’esquerres de Cort, bé, això 
d’esquerres és un dir, accepte que els sofert veïnats del carrer Illa de Xipre passin les de Caín quan plou. 
Vostès, contra tota lògica, tenen en el més apocalíptic ostracisme el carrer Illa de Xipre. Instem a que 
d’una ... vegada, i perdó per l’expressió, aquest dèbil i raquític Equip de Govern, normalitzi el catastròfic 
estat d’aquest carrer. No converteixin als seus veïnats en ciutadans de quarta regional inundats per 
l’aigua i amb desperfectes molt greus en aceres i calçada. Vergonya, cavallers, vergonya.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex jugadores y Ex jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores regidores, público presente. La Asociación 
de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca, referente a este punto, expone lo siguiente: 
Palma, ciudad turística de primer orden y considerada como La Perla del Mediterráneo, tiene la 
obligación de disponer de unos espacios totalmente adaptados y en inmejorables condiciones, a todos 
los niveles, para nuestras mascotas para que puedan correr, jugar y fomentar la convivencia entre las 
personas y los animales de compañía. Nuestra asociación, pro animalista al cien por cien, y lo venimos 
demostrando, diariamente, en diferentes marcos, con el apoyo incondicional de la emblemática, activa y 
dinámica Unión de Asociaciones de Mallorca, que se ha convertido en la entidad paladín pro animalista 
de Mallorca. Criticamos severamente al anodino y grisáceo Equipo de Gobierno del Ayuntamiento de 
Palma por no tener espacios de ocio caninos en las debidas condiciones. Desgraciadamente, lo único 
que tenemos en nuestra estimadísima Palma son simples y súper deficientes espacios de ocio canino, 
que son simples y destartalados y malolientes espacios de tierra delimitados por una inadecuada rejilla 
metálica. Es deplorable que este ineficaz Equipo de Gobierno del Ayuntamiento de Palma pase, 
olímpicamente, del mundo pro-animalista. Es evidente que este Pacto de Progreso de Cort no está a la 
altura de las circunstancias, en cuanto a tener el interés necesario hacia el importante mundo canino. 
Ustedes no están por la labor. Ustedes enseñan, como quien dice,”el plumero” de la irresponsabilidad y 
del pasotismo anti animalista. Por favor, se espabilen y pongan, por la vía de urgencia, un Plan de 
adecuación de los espacios de ocio caninos de nuestra ciudad. Adecuen áreas caninas con vallas, con 
bancos, con papeleras, con fuentes de agua especiales, con un pavimento de arena granilítica y un 
sistema de riego programado. Señoras y señores ustedes están faltos de ideas. No sean tan 
incompetentes con las mascotas. Se pongan las pilas y piensen que el mundo pro animalista espera que 
ustedes muevan ficha en positivo. ¿No ven ustedes que están haciendo aguas por los cuatro costados no 
preocupándose del mundo pro animalista así como deberían? Nos están defraudando. Nos han 
defraudado toda la legislatura, dejando desamparado el mundo pro-animalista. Dejo todo esto en 
manos del Sr. Alcalde, para que resuelva, y le dejamos todas las iniciativas estas, para que las resuelva. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. García García, repesentant de l’Associació de Veïnats Nova Son Roca: 
 
“Bon dia Sr. Batle, regidors i públic assistent: vinc en representació de l'associació veïnal Nova Son Roca, 
per donar suport incondicional al Sr Batle i el seu equip, per la seva coherència i promesa electoral de dir 
no al lloguer d'habitatges plurifamiliars a turistes, ja que hem vist el resultat que està tenint en les 
principals capitals del país. A una situació d’Espanya de sous més orientals que occidentals, restricció i 
enduriment de les condicions dels crèdits bancaris, és molt difícil accedir a l’habitatge. Com a 
conseqüència hi ha hagut una baixada de preus brutal. Dins el context internacional, d’interessos baixos 
continuats, de fet, no hi ha on invertir per assolir una rendibilitat òptima. Hi ha molt de capital sense on 
anar. El nostre país gaudeix d’una quantitat de turistes assegurada any rere any. Tot això dona una opció 
de compra d'habitatges per llogar, ja siguin particulars o grans fons d'inversió. Que el hotelers donin per 
resposta el silenci, que no siguin més bel·ligerants és sospitós, ja que posa en perill el seu negoci, i per la 
ciutadania llocs de feina. Els turistes llogaters solen comprar en supermercats o anar a establiments de 
menjar ràpid. Per una vegada, per una vegada Sr Batle i la seva corporació municipal ha escoltat a les 
associacions i a la seva federació, i ha complert el que havia promès. Encoratgem a la classe política a 
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prendre decisions a favor dels ciutadans i no dels Lobbys, que no paguen aquí els seus impostos, l’únic 
que volen es veure créixer el seu compte corrent. La Federació i nosaltres no volem una llei de la jungla, 
però si una regulació adient, sense perjudicis pels ciutadans qui són els que patim les conseqüències, Sr. 
Batle, sigui endavant, necessitem persones com vostè, coherents, honestes i fidels a una ètica i a una 
bona praxis. Aquesta línia d’actuació no li donarà doblers però sí una gran satisfacció interior 
d’integritat. Sortosament la meva barriada de Son Roca està fora d'aquesta voràgine , no és atractiva 
pels compradors, però sí patim les conseqüències del tsunami, com és un encariment dels lloguers 
excessius que abans era de 400-5OO i ara és de 700-800. Els propietaris aprofiten la onada, la manca 
d’oferta, per pujar preus. Les promeses politiques són poc creïbles de segons quins partits, llegint els 
diaris, i escoltant la radio son fàcilment detectables. En general la nostra pàtria és un país de mediocres, 
on la calumnia i la mentida és celebrada i premiada. En tenim molt d’exemples. Vostè no segueixi aquest 
camí i així tindrà una consciència neta i una vida plàcida. Moltes gràcies per escoltar-me.” 
 
Sra. Bonache Vico, representant de l’associació de Veïns Son Rapinya: 
 
“Bon dia, sí, sí, som jo Marisa. Sr. Batle, senyores i senyors regidors, veïns i veïnes de Palma. A Son 
Rapinya pensem que prohibir el lloguer turístic en blocs d’habitatges plurifamiliars a Palma està molt, 
però que molt lluny de ser una prevaricació del Batle. Perquè aquesta decisió es va prendre aquí, en 
aquest Ple i en base a una Iniciativa Popular, avalada per més de 6.000 signatures, en un procés 
participatiu recollit en el Reglament de Participació Ciutadana. Vos sembla que descans i oci es poden 
barrejar? Vos sembla que el negoci i acumulació de beneficis casen bé amb l'habitatge social, amb 
l'habitatge com a dret bàsic? Els informes sobre el impacte que aquest tipus de lloguers tenen sobre la 
vida dels ciutadans i ciutadanes els hem recollit les associacions veïnals a peu de carrer, parlant amb la 
gent, signatura a signatura. El que preocupa no és la suposada prevaricació del Batle, el que preocupa i 
molesta es que s’hagi obert pas a una iniciativa sorgida des del moviment veïnal, des dels barris, des del 
carrer i que se li hagi deixat arribar fins a aquest ple i materialitzar-se en participació i normativa. Una 
normativa que és molt difícil de fer complir perquè el negoci del lloguer turístic és tan opac, tan poc 
transparent que per controlar-ho de manera efectiva fa falta molta més voluntat política que la simple 
aprovació d'una normativa. Però és clar, la norma, encara que sigui limitada, és un mal exemple i un mal 
auguri per a l’avanç d’una nova fórmula de negoci turístic, dirigit des del capital financer especulatiu, 
que tindrà greus conseqüències per a la població d’aquesta ciutat i el futur de la nostra illa: habitatge 
cada vegada més car, pujada de lloguers amb una ona expansiva que arriba fins a barris com Son Gotleu 
o Son Roca. Llogar apartaments i pisos és més rendible, entre altres coses, perquè es necessita 
contractar menys mà d'obra que en els hotels, amb la conseqüent pèrdua de llocs de treball. A més, la 
dispersió dels pisos i apartaments fa que aquesta mà d'obra també estigui dispersa i sigui més difícil que 
s’agrupi i pugui plantejar reivindicacions salarials, de jornada laboral i condicions de seguretat. La 
dispersió també afavoreix que sigui més fàcil ocultar els beneficis i el veritable volum de negoci. La 
major part del lloguer de vacances el porten a terme fons d’inversió, capital financer especulatiu, pur i 
dur, sense pàtria, sense bandera i sense consciència. El lloguer particular és residual i no serveix com a 
referent, no ens prenguin per beneits pe favor. Aconseguir pisos és fàcil, la gran estafa que paguem tots 
ha deixat una bona quantitat d’habitatge lliure per especular i milers de famílies atabalades que lliuren 
els seus habitatges a fons i agències perquè les lloguin a canvi d'una  quantitat de diners, que alleugeri la 
seva situació econòmica. Però en realitat, aquests propietaris no saben ni quan ni per quant s’està 
llogant el seu habitatge i, en molts casos, tampoc són conscients del que els pot caure a sobre, des 
d’Hisenda en un moment donat. Aprofitar-se de la necessitat d’uns per fer negoci mai ha estat 
economia social, els fons d’inversió no són precisament ONGs. Per constatar tot això no necessitem que 
el Batle presenti informes ni prevariqui, perquè nosaltres som part de la gent que pateix les gresques a 
les 3 de la matinada i les trucades de timbre a les 4, els crits al carrer a qualsevol hora i la brutícia i la 
música al màxim. Som aquesta gent que rep l’avís de no renovació del contracte per part de la persona 
arrendadora perquè és més rendible llogar a turistes, d'aquesta gent que ha de triar entre llogar o 
menjar. Nosaltres som moviment veïnal, som barri i els barris també són ciutat. Demanar la dimissió del 
Batle en aquest Ple, fer-se ressò de la querella posada per FEVITUR, és un indicador de quins interessos 
defensen alguns, i deixa molt clar, aquí i ara, que no són els de la ciutadania i molt menys els de la 
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democràcia participativa . Sr. Batle, vostè i els que van votar a favor de la iniciativa Popular a 2017, 
compten amb el nostre suport en aquest tema, mentre mantinguin la posició de defensar els interessos 
de la majoria social d’aquesta ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Mulet, representant de l’associació Veïnal Coll den Rabassa: 
 
“Benvolguts veïns i veïnes,  Sr. Batle, senyors regidors, bon dia a tots. Cal recordar que els veïnats del 
Coll d’en Rabassa, degut a la proximitat del nostre barri a les pistes de l’aeroport, són els primers instant 
en primera instància, que rebem els efectes de la massificació i la saturació turística que pateix la nostra 
illa. A part d’aquesta problemàtica derivada de l’activitat turística, els darrers anys s’ha afegit 
l’anomenat lloguer turístic. Al barri del Coll, les possibilitats de trobar un habitatge per llogar, són 
realment mínimes, i quan existeixen els preus estan totalment fora de les possibilitats econòmiques de 
la classe mitjana treballadora dels residents del barri. Això fa que estigui canviant radicalment la nostra 
fisonomia del barri, contribuint entre altres conseqüències, a la desaparició del teixit comercial. Tota 
aquesta situació està provocant que els habitatges del nostre barri, i sobretot la gent jove, no pugui 
accedir a un lloguer digne. Per tant, és necessari que el que es va aprovar el 27 de juliol del 2017, 
segueixi endavant, si no és així la nostra ciutat, el nostre barri, perdrà tota la seva  personalitat. Per això, 
davant el recurs contenciós administratiu presentat per Aptur i la Federació Espanyola d’Associacions de 
Vivendes i Apartaments turístics, i la querella penal contra el batle per prevaricació administrativa, 
l’associació veïnal del Coll d’en Rabassa, recolza la posició de la iniciativa popular, que va presentar la 
Federació, i va a aprovar el Ple de juliol de 2017. Així com donar el nostre suport al batle, davant unes 
demandes que només cerquen enriquir a uns ciutadans i empobrir a la resta. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Vadell, representant de l’associació de Veïnats Son Dameto Son Pizà: 
 
“Sr. Batle, senyores i senyors Regidors, veïnes i veïns de Palma. En primer lloc en nom de l’associació de 
veïnats de Son Dameto i de la Federació d’Associacions de veïns de Palma, vull expressar un recolzament 
total al Sr. Batle i regidors que votaren la prohibició del lloguer turístic als habitatges plurifamiliars 
d’aquesta ciutat. A partir d’aquí, voldria insistir en que tot i essent una prohibició, no va contra la 
llibertat individual ni de la propietat privada. Es tracte d’una mesura per protegir els ciutadans i la ciutat 
mateixa. Les molèsties per renous i la incidència en l’augment del preu del lloguer d’habitatges són 
problemes més immediats que genera el lloguer turístic. Vull apuntar però, un altre problema del qual 
no se n’ha parlat tant, i es tracte del impacte negatiu en el nostre teixit empresarial i econòmic. Durant 
molts anys s’ha estat construint la major de la nostra economia entorn al turisme, basat en unes plantes 
hoteleres que han proporcionat llocs de treball directes i serveis diversos entorn a elles. Tot i que no ha 
sigut tot perfecte i ha generat problemes importants, l’esforç d’aquells professionals h donat prosperitat 
a la nostra ciutat i uns fruits que a dia d’avui tenen un gran reconeixement a nivell mundial. 
Possiblement altres models podrien haver sigut millors, però aquest és el que tenim ara. Però uns anys 
de residència a Alemanya, vaig conèixer de primera mà lo que era un model de lloguer d’habitatge 
vacacional que els en diuen Ferienwhonung. Estava dissenyat per ajudar econòmicament als pagesos 
afectats per el fort moviment industrial del país, amb el perill d’abandonament de les zones rurals. Els 
habitants habilitaven una part d’aquelles cases immenses de la Selva Negra, per allotjar una família que 
anava a passar les vacances amb ells, i amb la qual podien compartir la vida del poble. També eren 
freqüents hotels reduïts als pobles del entorn, gestionats per una família amb uns quants ajudants, 
beneficiant a la vegada el petit comerç del lloc. La gestió i reserva moltes vegades es feia des del mateix 
Ajuntament i els visitants omplien un full de registre com un hotel normal. En aquell temps, als anys 70, 
ja fa temps, pensava jo perquè no havíem desenvolupat aquí un model semblant per ajudar a la nostra 
pagesia. Els temps han canviat i lo que se’ns presenta ara com a lloguer turístic, no té res a veure amb 
aquella idea de convivència pacífica amb l’entorn i la ciutadania. Ja no es tracta d’una economia 
col·laborativa, sinó d’un atac directe al nostre teixit econòmic. Es tracte d’uns nou arribats que volen 
aprofitar la feina feta pels altres, al temps que destrueixen un sistema que és el motor econòmic de la 
nostra ciutat. Suggereixo molt amablement als regidors de l’oposició considerin aquestes observacions i 
les consultin amb la seva base electoral, on es troben molts d’aquests professionals que han sigut els 
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creadors d’aquest teixit econòmic, i ara es poden veure desplaçats per aquets nouvinguts amb vents 
neoliberals. No me queda sinó refermar el nostre suport total i absolut als polítics que han sabut captar 
les inquietuds de la ciutadania i tenen una visió de futur que traspassa el benefici immediat.” 
 
Sr. González del Valle Forteza, representant de les associacions de veïns Tramuntana Cas Capiscol – 
Son Busquets: 
 
“Bon dia senyor Batle, regidores i regidors. Després de 18 mesos, torna’m a intervenir en aquest Ple per 
a recolzar a la nostre Federació, al Batle i a les regidores i regidors que el Juliol de 2017, varen aprovar la 
primera iniciativa popular presentada per la Federació d’associacions de veïns de Palma i avalada per 
6076 firmes de ciutadans. No ens pareix correcte que l’oposició demani la dimissió del Batle, aprofitant-
se d’uns moviments legals fets per Lobbys de la patronal del lloguer turístic, que l’únic que volen es anar 
contra la voluntat de la majoria de la població de Palma, a qui vostè representa. Cal fer un poc de 
memòria i recordar que aquesta iniciativa va néixer com a fruit d’una resolució de la  Junta Directiva de 
la Federació i va rebre un gran suport per part de les associacions federades, i també dels ciutadans que 
venien a les taules a firmar. Varen ser setmanes de recollir firmes dins els locals d’associacions i als 
carrers i les places de la ciutat. Per aquesta responsabilitat adquirida davant la ciutadania, no podem 
permetre que aquest Lobbys que representen els interessos d’un pocs s’interposin per damunt de la 
resta de la ciutat. Si aquests moviments legals surten en davant, milers de pisos dels carrers de la ciutat, 
es tornaran a posar a la bast del lloguer exclusiu per a turistes, i les conseqüències immediates serien 
lloguers encara molt més cars que els actuals. A part, milers de veïnats al termini del seu contracte 
serien desnonats per destinar aquelles residències al lloguer turístic. Aquesta ciutat, necessita d’un 
govern que miri cap al futur dels ciutadans i posi vivenda pública de lloguer a la bast de tothom. Perquè 
lo que estem debatent són dos drets fonamentals dels ciutadans recollits a la nostra constitució: per una 
banda, el dret de tot ciutadà de tenir un habitatge digne, i per un altre, el dret al descans. I per això, una 
de les mesures que demana’m als governants es que posin com dit abans, habitatges a la bast de tots els 
ciutadans en règim de lloguer. Això, baixaria els preus del mercat dels lloguers i permetria accés als 
ciutadans a una vivenda digna amb preus dignes. Per a aconseguir aquest fi, s’han d’aprofitar els espais 
que queden a la ciutat, com el cas que afecta a la nostra barriada de la Caserna de Son Busquets, on 
estan previstes la construcció de 865 habitatges. Per aquesta raó, nosaltres demana’m com a associació, 
un gran pacte entre el Ministeri de Defensa, Govern Balear i l’Ajuntament per rehabilitar i conservar 
parts de les edificacions actuals i aprofitar-les per a la construcció de nous edificis. Tenim la oportunitat 
de crear un nou barri més verd, més sostenible i més just. Per acabar, una reflexió: Si al batle Republicà 
Emili Darder li haguessin impedit amb qualsevol mitjà que dugués les canalitzacions d’aigua potable i el 
clavegueram. Quant d'anys de retràs hagués petit la nostra ciutat per aquests fets? Per tot això, és molt 
important avui estar aquí i recolzar les bones iniciatives per la millora de la convivència i el futur de la 
nostre ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Seguí Miró, representant de la Plataforma de Veïns de Son Espanyolet: 
 
“Bon dia a tothom. Solidaris i compromesos amb el moviment veïnal de la ciutat de Palma, intervinc en 
representació de la Plataforma de Veïns de Son Espanyolet, associació constituïda l’any passat amb 
l’objectiu únic d’aglutinar la força dels residents a l’efecte de delimitar el barri de Son Espanyolet, com 
una zona d'exclusió del lloguer turístic vacacional. En un exercici de responsabilitat manifestem 
novament el nostre suport a la prohibició del lloguer turístic a habitatges plurifamiliars, llei aprovada el 
juliol de 2017 al Ple de l’Ajuntament, celebrat en motiu de la iniciativa popular promoguda per la 
Federació d'Associacions. L’esmentada prohibició a plurifamiliars ha suposat un alè a la sobrepressió 
que aquests habitatges de per si pateixen. Els arguments que fer palès l’informe tècnic que secundava 
tal mesura, són coneguts per tots i també vigents a l’àmbit dels unifamiliars. Va ser una resolució 
política valenta i modèlica que ens fa veure que encara sent privades les propietats, la determinació dels 
usos possibles de qualsevol habitatge a ciutat, és un instrument irrenunciable a l’hora de legislar en 
favor de la vida en comú d’aquells que l’habiten. Els podem dir res de nou que no vulguin sentir, -
bancada popular i ciutadana, que sembla que no volen sentir- de primera mà del impacte del lloguer 
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turístic a la barriada de Son Espanyolet. Prenguin nota. Els veïns ens hem convertit en beneficiaris 
immerescuts dels danys col·laterals que suposa la implantació d’aquesta activitat econòmica a 
habitatges entre mitjaneres del barri: l’especulació immobiliària, la turistització d’un territori residencial, 
l’encariment dels immobles, l’impossibilitat del lloguer, el desmesurat consum de recursos, l’incivisme 
com a força activa de degradació del barri, són algunes de les immediates conseqüències. Ens trobem 
davant una transformació que ningú sap preveure fins on arribarà; ens trobem en una situació 
d’indefensió i atropello dels nostres drets, que es resumeix en la degradació accelerada del teixit 
residencial en favor de l'ús turístic-hoteler. Ens trobem davant un estat de coses que la mateixa 
legislació, laxa de per si, propicia, atesa la seva manca de límits. El límit legal de places turístiques per 
habitatge entre mitjaneres és insostenible, on vivien 2, 3, o 4 veïns ara ens trobem que si poden allotjar 
fins a 12 hostes, això que ja de per si és un desbarat, es veu agreujat per la reiterada pràctica infracció 
de llei, del que es coneix com a sobreocupació: el que vol dir que on diu 12 se n'hi allotja'n 14, 16, 18 i 
fins i tot 20 hostes. Bancada popular i bancada ciutadana, els hi estalvio els detalls, del que suposa tenir 
com a veïns circumstancials a 20 hostes al voltant d’una piscina, amb dispensadors d’alcohol a rompre, 
torrada o paella tot inclòs, música fins a les tantes i escenes que suposo com a famílies, pares, mares de 
famílies que som, i escenes que ens estimem més que els nostres fills no vegin de moment. El límit, el 
segon límit al nombre d’habitatges que es poden donar d'alta com a lloguer turístic vacacional a una 
barriada com la nostra és inexistent. No hi ha límit a la densitat. Per fer-ho bo d’entendre: si a un carrer 
de Son Espanyolet hi ha 50, 70 plantes baixes de mitjana, amb la llei a la mà, amb la llei a la mà, es pot 
arribar a donar el cas que hi hagi fins a 50 o fins i tot 70 habitatges dedicats a tal activitat econòmica. 
Se’n podem fer una idea suposo. No? És a dir, estem assistint i ja en som testimonis, del fet que el que 
s’està configurant i duent a terme és una veritable hoteleria horitzontal. El límit, bancada popular i 
ciutadans, el límit al nombre d’habitatges vacacionals que un mateix titular pot tenir al seu nom són 
tres, si aquest titular crea una nova persona jurídica, en torna tenir tres més, si en crea una altra, altres 
tres, i així indefinidament. Valgui dir que la concentració de la propietat d'habitatges vacacionals 
mitjançant diferents societats, també n’és un fet a Son Espanyolet. Estic dient,  per si no s'assabenten, 
que tampoc hi ha límit a l’acumulació d’habitatges, i això, senyores i senyors de la bancada, no s'avé ni 
de lluny amb el que tant els hi agrada repetir sobre l’anomenada economia col·laborativa, distributiva i 
o familiar. Acabo Sr. Batle. A Son Espanyolet els veïns no estam desitjosos de morir d’èxit, expressió que 
s’ha fet comuna, que ben pensada actualitza aquella atribuïda a Mussolini “Vivere pericolosamente”. No 
és del nostre gust fer més perilloses les nostres vides. Els deixem, tant els veïns de Palma i membres junt 
amb nosaltres d’una mateix comunitat, un petit present, en forma de pensament breu, una espurna que 
fins i tot pot arribar a ... i que diu així: no fa cap falta, no cal que tinguin presa per destruir la nostra 
ciutat.”  
 
Sr. Picazo Picazo, representant de l’associació Participa: 
 
“Buenos días. La participación ciudadana no puede quedar reducida a votar cada 4 años, y entre tanto 
limitamos a ser espectadores pasivos, la mayoría de las veces, sufridores pasivos, de lo que decidan unas 
organizaciones políticas que en campaña prometen y luego olvidan lo prometido, en muchos casos 
sometidas a las presiones de grupos de poder económico. Sin participación permanente, transversal y 
con capacidad de incidir en la toma de decisiones no hay democracia digna de ese nombre. La 
Asociación que represento intervino en el Pleno en el que se aprobó la iniciativa Popular presentada por 
la Federación de Asociaciones de Vecinos de Palma, para prohibir el alquiler turístico en viviendas 
plurifamiliares. Sí. Se aprobó aquí, en este órgano de decisión elegido y a iniciativa de la participación 
ciudadana impulsada desde el movimiento vecinal. Por eso, consideramos que la acusación promovida 
por FEVITUR es un torpedo lanzado directamente contra la línea de flotación de la participación 
ciudadana. Podríamos entender que FEVITUR recurriera en los tribunales la normativa aprobada por el 
Ayuntamiento, pero lanzarse directamente por la vía penal, acusando de Prevaricación a una figura 
unipersonal como es la Alcaldía, lleva implícita una amenaza: quien cumpla con su programa electoral y 
permita la participación de la ciudadanía será hostigado y se hará candidato a reo. Pero además, esa 
acusación se lanza desde un sector económico que acumula una gran cantidad de riqueza y que puede 
permitirse el lujo de pleitear hasta donde quieran, como ellos mismos han dicho, pero que obtiene 
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buena parte de esa riqueza de forma ilegal y opaca. ¿Cuántos de esos alquileres se declaran a hacienda? 
¿Cuántos de esos pisos o casas tienen la placa obligatoria que los identifica como negocio turístico? 
¿Cuánta gente y en qué condiciones tienen contratada para que limpie y haga mantenimiento? Y 
sobretodo ¿qué institución tiene la capacidad material de controlar semejante dispersión de actividad 
económica? Recoger semejante acusación, y venir a este Pleno a pedir la dimisión del Alcalde, es como 
pedirnos a los más de 6.000 personas que firmamos la iniciativa popular, que también dimitamos de 
ciudadanos, y hacerlo desde la defensa de unos intereses opacos, y que chocan frontalmente con el 
derecho al descanso y a una vivienda digna. Si dejamos que toda la ciudad sea un hotel incontrolable, el 
enfrentamiento social entre turistas y residentes es un riesgo más que previsible, por pura 
desesperación. De eso en el Puig de San Pere saben mucho. Por si además perdemos la fe en la 
posibilidad de construir una verdadera democracia participativa, que permita a la ciudadanía hacer 
cumplir los compromisos electorales elegidos, y disponer de cauces transparentes para trabajar sobre 
nuestras reivindicaciones, el enfrentamiento político también es previsible. Precisamente como acto de 
defensa de la democracia decimos: Sr. Alcalde, regidores y regidoras, que votaron a favor de la iniciativa 
popular, mientras mantengan su compromiso político en este asunto, cuentan ustedes con nuestro 
apoyo y convencidos de que es obligación de la ciudadanía, tomar parte activa contra esta acusación. 
Asumimos este compromiso, cumplir no es prevaricar.” 
 
Sra. Álvarez Cardona, representant de l’associació de Veïns Canamunt - Ciutat Antiga: 
 
“Degut a l’extensió en el temps d’aquest Ple, la presidenta no ha pogut venir, i faig la intervenció en el 
seu lloc. Des de l’Associació de Veïnats Canamunt-Ciutat Antiga, volem donar total suport a la 
intervenció anterior del president i portaveu de la Federació d’Associacions de Veïnats de Palma. Dit 
això passaré a temes més específics de ciutat i de la nostra barriada. La regulació de lloguer turístic, 
abans prohibida a tota la comunitat autònoma, ha estat autoritzada per la nova llei. A Palma, la 
regulació d’habitatges únicament plurifamiliars aboca a molts de barris, com el cas de Son Espanyolet, a 
la hotelerització d’habitatges unifamiliars. El problema es veu agreujat amb la manca d’inspeccions i 
sancions efectives per part del Govern de la comunitat autònoma, que facin complir la llei. Actualment 
es dóna la situació, en el nostre barri i a tota la ciutat, que cada vegada és més difícil llogar un habitatge 
per a ús residencial, degut a l’oferta d’habitatge turístic i a l’obertura de gran quantitat d’hotels a Ciutat, 
restant progressivament les llars per a ús residencial. Per aquest motiu, demanem l’extensió de la 
prohibició de l’ús a habitatges unifamiliars i la prohibició d’obertura de més hotels a Ciutat. A la pràctica, 
passa per davant l’especulació de l’habitatge al dret dels veïnats a gaudir d’un habitatge digne, que 
s’agreuja amb la manca d’un parc de vivendes públiques de lloguer a Palma. Als desnonaments 
hipotecaris han seguit els desnonaments per falta de pagaments del lloguer i els d’ocupació de grans 
tenidors. En aquests moments ja proliferen els desnonaments silenciosos o invisibles: famílies 
treballadores que han pagat puntualment les seves rendes, i són expulsades de les seves cases a cop de 
notificacions de burofax, que els exigeixen noves i abusives condicions. Malgrat les ajudes públiques 
rebudes per la construcció d’edificis i la incomprensible reducció de 30 a 10 anys de règim de protecció 
oficial de renda tasada, com és el cas de La Gerreria. Per denunciar aquesta situació intervindrà 
Encarnación López, sòcia i veïnada afectada per aquests desnonaments.” 
 
Sra. López, representant de l’associació de Veïns Canamunt - Ciutat Antiga: 
 
“Bon dia. Actualment més de 45 habitatges, on hi viuen més de 120 persones, propietat del fons 
d’inversió “Alquileres Sa Gerreria S.L.”, ubicats als edificis dels carrers Forn del Vidre vell 1 i 2, i Hostal de 
Santanyi 6, es troben sota període de protecció oficial, però aquesta garantia finalitza el proper mes de 
juliol, i l’empresa propietària ja els ha advertit que canviarien les condicions econòmiques dels 
contractes. En aquest moment, les famílies estan pagant, no sense esforç, uns lloguers de més de 500 €, 
tenint en compte que el sou mínim interprofessional és només de aproximadament 800 €. Els darrers 
mesos, la propietat ha anunciat que modificarien les condicions de lloguer a voluntat, la qual cosa 
suposa un increment desorbitat de les rendes o bé rescindirien els contractes. Les quantitats resultants 
són inassumibles per les famílies i, per tant, el risc d’abandonar les seves llars és molt alt, si les 
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administracions no hi intervenen. No podem permetre que es continuï expulsant a les veïnes i veïns de 
Sa Gerreria. És per aquest motiu que des de l’Associació de Veïns Canamunt-Ciutat Antiga, i l'Assemblea 
Ciutat per a qui l’habita, Stop Desnonaments i Alquiler Digno Mallorca, demanem al Batle de Palma que 
intercedeixi per a impedir que aquestes famílies, algunes d'elles amb infants, amb problemes també de 
minusvalidesa, acabin en una situació de desemparament. No es pot consentir que aquests habitatges, 
que varen ser construïts en condicions molt avantatjoses i que pretenien recuperar el teixit veïnal que la 
degradació havia expulsat, degut a la cobdícia i a l’especulació, tornin ara a engegar del barri a les noves 
veïnes i veïns, alguns dels quals fa més de 9 anys que hi viuen. Aquesta situació no du camí d’acabar, 
sigui en aquest barri o en qualsevol altre de Palma. S’ha produït la mercantilització de l’habitatge de 
lloguer com si es tractés d'un producte de consum més. Canviar d’inquilins per la no renovació de 
contractes, pujar el preu a voluntat sense cap mesura, i no demostrar gens d’empatia cap als llogaters 
per pura cobdícia, és un fet que s’estén a tota la societat, no només per part de les empreses 
anomenades fons voltors, sinó també per part dels propietaris particulars. S'ha d'aturar aquesta situació 
que no té en compte la falta d’alternativa d’habitatge a uns preus assequibles, a més del drama que 
suposa per moltes famílies el desarrelament d’allò que varen construir al seu barri. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzà Giménez, representant del Grup Güell: 
 
“Molt bon dia Sr. batle i tots els concejals i el públic. Estoy aquí como representante de la asociación de 
protección ciudadana Grupo Güell, una de las más antiguas de Palma y que hace más de 45 años 
organiza la marcha popular de Palma, a nuestro santuario de la Virgen de Lluc, nuestra patrona de 
Mallorca. Les solicito que todo el Pleno vote a favor de que se declarare la Marcha de Interés Público 
Municipal por diversos motivos, entre ellos en homenaje a Tolo Güell, y a las miles de personas que en 
estos años han participado en dicha marcha, y con el fin de que no vuelva a pasar lo que ocurrió el año 
pasado. Para esta próxima edición, hemos empezado a trabajar desde diciembre del año pasado. Hemos 
contactado con todas las instituciones y grupos políticos, siendo grata nuestra sorpresa al ver la buena 
voluntad y colaboración de todos, para que este año y los siguientes se realice la marcha, ya que 
representa parte de nuestras tradiciones y nuestra cultura. Por ello pedimos a este Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, que voten a favor de la petición realizada por el grupo político Ciudadanos y 
por nuestra asociación. Además quiero añadir que sin perder los orígenes de su creador Tolo Güell, a 
más de los mallorquines de origen se ampliará a otros nuevos mallorquines que también forman parte 
de nuestra sociedad; por lo cual pedimos vuestra ayuda para llevar a término dichos efectos y dar las 
gracias por vuestro apoyo.” 
 
Sra. Hernández Martínez, representant de l’associació de Veïns propietaris de les vivendes de Camp 
Redó: 
 
“Gracias Sr. Alcalde, muy buenos días. Ya se acaba la legislatura. Y debo decir que hasta hace poco nos 
hemos sentido muy, muy abandonados. Tantas promesas que hicieron cuando estaban en la oposición y 
sin embargo mientras han gobernado no hemos notado ningún cambio a mejor, de hecho fuimos a peor 
durante los dos años que no tuvimos luz, y seguimos con la basura inundando las calles, aceras 
levantadas, okupas irrumpiendo en las casas, ausencia de policía, hogueras y botellones en el solar 
propiedad del Ayuntamiento, Nos hemos sentido abandonados, engañados, por tanto que nos prometió 
y tan poco que se ha hecho. Ahora bien, sería injusto no agradecer que en los últimos meses están 
ustedes rectificando. Supongo que más vale tarde que nunca. Las subvenciones para las 
rehabilitaciones, las nuevas canalizaciones de Emaya, la desratización y las nuevas aceras nos ayudarán 
a recuperar nuestra dignidad como barrio. Gracias. Ojala hubieran empezado todo esto al inicio de la 
legislatura y no al final. Ahora estaríamos en otro escenario y nos hubiéramos ahorrado muchos 
disgustos. No pueden imaginarse lo que es sufrir el vandalismo y la dejadez día tras día. La impotencia 
con la que vivimos semejante situación. También quiero agradecer a la Defensora de la ciudadanía su 
labor, Anna Moilanen y a su equipo. Gracias por defendernos, por luchar con nosotros. Por último, si 
bien las acciones que están llevando a cabo son mejoras para Camp Redó, también es cierto que 
necesitaríamos una solución definitiva, tal y como acordamos todos los partidos políticos por 
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unanimidad. Se lo recordaré: en febrero de 2016 todos ustedes aprobaron estudiar, diseñar y definir 
una solución urbanística, consensuada con los vecinos y que contase con el apoyo de todo el consistorio, 
a fin de dar una respuesta definitiva a los problemas que sufren los residentes de la zona. En abril de 
2017, volvieron a aprobar por unanimidad convocar un concurso de ordenación urbanística de Camp 
Redó previo consenso de las bases del mismo con los propietarios de las viviendas afectadas y todos los 
partidos de la oposición. Por eso hoy les pedimos que hagan lo que pide la proposición, que no lleven a 
cabo ninguna decisión futura, digo futura, que no cuente con nosotros ni con los partidos políticos que 
no gobiernan. Para que Camp Redó pueda salir del bache es necesario llegar a un acuerdo. Es 
imprescindible que se fije un plan. Que aunque cambien los partidos políticos que gobiernan y las 
personas, este plan no se cambie. Porque cambiando el plan cada cuatro años no se avanza. Lo sabemos 
porque lo hemos experimentado. Esa ha sido parte de nuestra desgracia. Si cada vez que hay alternancia 
de poder hay cambio de directrices de Camp Redó, esto se convierte en la historia interminable. 
Interminable e insufrible para los que vivimos allí. ¿Cuántos años llevamos? Bien, yo se lo diré, llevamos 
14 años. Ya no podemos más. Pero sin acuerdo, sin consenso y sin contar los unos con los otros es 
imposible. Por eso hoy le pedimos que se pongan todos de acuerdo, entre ustedes y con nosotros, los 
propietarios afectados, y así por fin, quizás, la legislatura que viene sea la definitiva, para que solucione 
de verdad los graves problemas estructurales que sufrimos los vecinos de Camp Redó. Acuerdo, acuerdo 
y acuerdo. Ese es su deber político. Lo único que les pido es que por favor que antes de terminar la 
legislatura, tiren el bloque 8, por la inseguridad que contiene. Muchas gracias por su atención. Gracias.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Bon dia Sr. Batle, regidores, regidors. Buenos días a todos. En esta ocasión venimos para denunciar la 
falta de vehículos que tenemos en Policía Local de Palma, para ejercer nuestra tarea diaria policial. Este 
sindicato informa que desde el mes de diciembre, el taller de Policía, el cual se encarga del 
mantenimiento, reparación de nuestros vehículos, se encuentra cerrado por falta de personal, 
arrastrando esta carencia de personal desde hace ya bastantes meses. El sindicato el 15 de este mes, 
pasamos un escrito, solicitando una solución para este tema, dando una serie de alternativas factibles, 
entendimos en su momento, pero no ha habido una reacción positiva en este caso. En la actualidad y 
desde hace tiempo, estamos patrullando ya a pie. Tenemos que salir a la calle a pie. Cuando salimos en 
vehículos, salimos hasta 4 policías en el mismo vehículo. Y los que tienen motos, pues no las pueden 
utilizar por falta de mantenimiento o averías. Eso implica que el Policía de barrio no llega a su barriada, 
las demandas ciudadanas no se atienden, y en la mayoría de casos se llega muy, muy tarde. Ustedes 
dirán. Incluso la Unidad de División Ciudadana, que tiene un trabajo muy reactivo, muy de inmediatez, 
no dispone de sistemas acústicos ni luminosos en sus coches de policía. Ustedes dirán.  A juicio de este 
sindicato y de la mayoría del personal Policial, la gestión diaria en Seguridad Ciudadana es nefasta, y la 
económica es caótica a día de hoy. A título de ejemplo tenemos varios ejemplos un poco significativos, y 
es que: en mayo del 16 y en abril del 17, ya pasamos un escrito solicitando el porque el ex director del 
Área de Seguridad Ciudadana, utilizaba un vehículo oficial, una motocicleta en concreto. Nos 
respondieron que por motivos de seguridad. Nosotros que somos en teoría profesionales de esto, 
entendemos que una motocicleta ofrece pocas garantías de seguridad a una persona. En abril del 17 y 
en noviembre del año 18, solicitamos explicación sobre la utilización de otra moto oficial por parte del 
Asesor del Distrito Poniente, y nos dijeron que él realmente lo necesitaba, pues para la tarea que 
desempeñaba. Pero es que este señor está utilizando la moto para traslados privados, entonces 
entendemos que debe trabajar 24 horas. El 22 de enero concretamente, de este año, se solicitó por 
parte de este sindicato, a la Regiduría de Seguridad Ciudadana, en qué consistía la utilización de un 
vehículo camuflado, un vehículo sin rotulación policial, por parte de la regidora del área.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Dato, jo entenc que vostè pot dir lo que vulgui, i quan vulgui, però sí que és veritat que ha quedat 
molt clar, i vostè sap en quin context està la regidora en relació en els temes de seguretat i els informes 
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que s’han donat. Jo entenc que aquest tema no està connectat en el contingut de la proposta, però si 
vostè vol continuar per aquí sàpiga que té el meu desacord.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Gràcies Sr. Batle. No obstant continuaré, perquè hi ha una sèrie de dades significatives que duen a 
conduir la tesis que estam defensant aquí. El tema es que este vehículo policial, más allá de los 
argumentos de seguridad, que pueden ser totalmente deseados, y deseamos que todas las personas 
dentro de la corporación, se sientan seguras, no se está haciendo ese uso realmente. El vehículo, 
conlleva unos gastos. Se le ha instalado un sistema de manos libres, tiene instaladas dos sillitas 
infantiles, lo cual significa que nuestro seguro no les cubre.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No entraria Sr. Dato, vull insistir, no entraria en detalls que poden afectar personalment a la seguretat 
de la regidora, i també li remarco que no, no voldria, de fet no li desitjo a ningú, futurs governants, 
trobar-se la Policia com nosaltres ens la varem trobar, i la repercussió personal que hem tingut molts de 
nosaltres sobre aquesta qüestió. Jo lo que li diria és que si pot obviar les dades més personals, que crec 
que no, com a mínim no se mereixen, vostè és un representant legítim.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Si li pareix, seguiré amb l’exposició. Obviaré les dades personals de qualsevol índole.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Però sí que faré referència a dades econòmiques, si li pareix bé.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Me pareix perfecte.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“En qualsevol cas, aquests vehicles, tots els vehicles policials duen un sistema de localització GPS. Per 
alguna raó el sistema GPS s’ha deshabilitat d’un vehicle en concret. Això ens pareix del tot significatiu, 
quan eduïm a temes de seguretat, que un vehicle policial, o un vehicle oficial, que ha d’estar en 
seguiment GPS tot lo dia, perquè així garantim la seguretat d’aquella persona, o persones que facin ús, 
no entenem perquè s’ha deshabilitat. Després, s’ha instal·lat un sistema de seguretat en el domicili 
particular d’una persona d’aquesta corporació, un sistema de seguretat a un domicili particular. Ha 
costat 3.600 euros. Aquests doblers han sortit del pressupost de Policia. La quota de connexió d’aquest 
sistema de seguretat, ha sortit dels doblers de Policia. I nosaltres, li record que també estam amenaçats 
tots els policies. Perquè estam en alerta 4 antiterrorista, alerta 4 plus. I no tenim els nostres sistemes 
d’autoprotecció que demandem. I són les armilles, les armilles de seguretat que necessitem, que no han 
arribades mai. Que el juny de 2016 se va comprometre aquí que ens arribarien. No ens han arribades. 
S’han gastat els doblers, 21.000 euros, en càmeres unipersonals, per donar garantia jurídica a les 
actuacions dels policies. Aquestes càmeres estan dormint sense cap ús, 21.000 euros, dormint sense cap 
ús, a les dependències policials. Tenim un escàner de raig x, que se va comprar després de la fatídica 
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situació que varem viure a la Comissaria de Districte Est, que va costar 32.000 euros. Un escàner de raig 
x, que no s’ha instal·lat, que està corrent per la planta baixa del quarté de San Ferran. Això.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hauria d’anar acabant Sr. Rato.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Perdoni?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hauria d’anar acabant.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Sí, aniré acabant. Tenim això, a més a més. Després, no podem comprar bateries ni micros per les 
ràdios de transmissió, lo qual ens genera inseguretat en els policies, han d’estar permanentment 
comunicats. La llei de coordinació, obliga en els cossos de Policia Local, a que facem tirs semestrals cada 
any. No tenim doblers per comprar la munició. La Regidoria de Seguretat Ciutadana, s’enarbora la 
bandera de legalitat, només per una part, perquè evidentment la llei li obliga a que nosaltres haguem de 
tirar.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hauria d’anar acabant de veritat.” 
 
Sr. Dato Lladó, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Sí. Tot això és la punta d’un iceberg, lamentablement no tinc més temps per exposar moltes coses. 
Però si qualcú ha d’entendre això, dubtem que tingui la capacitat per entendre lo que estam vivint. Aquí 
s’ha format una oligarquia, dins el quarté de San Ferran, on reina només única i exclusivament la coacció 
i els crits, i així no anem a cap banda. I ara li faria una referència a vostè, Sr. Noguera, si me permet, 
vostè va dir que la Policia Local tindria un quarté nou. Realment no necessitem un quarté nou. Li varem 
dir lo que necessitàvem fa dos anys, però a vostè li ha faltat valentia per dur-ho endavant. Moltes 
gràcies.” 

 
31. Grup C's relativa dimissió batle Sr. Noguera 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bé, miri, nosaltres li hem presentat una proposició d’urgència, en el moment en que 
varem tenir coneixement, igual que ha succeït a altres membres d’aquest Consistori, i nosaltres, degut a 
la nostra creença, en els nostres estatuts, i a la, lo que és la imatge, a la que vostè també ha fet 
referència moltes vegades, la imatge que ha de donar l’Ajuntament de Palma. Per això li hem presentat 
nosaltres aquesta proposició, demanant que vostè dimiteixi, i entregui l’acta de regidor. Tota vegada 
que, li han demanat, i li han admès a tràmit, perquè s’ha admès a tràmit, una querella per prevaricació 
administrativa, i per temes d’urbanisme. Miri, jo sé que vostès quan ara ens contestin, ens parlaran de 
que això és un màrtir en defensa del interès general, de l’accés universal a la vivenda, del control de 
preus, que vostè és el vertader guerrer de l’especulació urbanística de Palma. I en el final ens donem 
compte que ve Stopdesahucis, i els ha amollat un viatge que jo crec que els havien d’haver escoltat bé. 
Perquè li han dit i li han comptat, com funciona la seva oficina antidesnonaments, li han parlat de totes 
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aquestes coses que jo crec que seria una bona cosa que la tinguessin en marxa. Cinc vivendes a lo millor 
tindran en el final. I aquest pacte que vostès tenen, aquest pacte que pareix secret, perquè clar, quan 
varem anar a una Junta de Portaveus extraordinària, demanada pel Partit Popular, els demanen que 
convoquin vostès la Comissió que tenen de seguiment del pacte. On, quan un dels membres del 
Consistori resulta investigat per un Tribunal, ha de posar el seu càrrec a disposició, i ha de fer una sèrie 
de mesures per garantir aquesta transparència i pulcritud dins l’Ajuntament de Palma, vostès diuen que 
no volen convocar-la en aquesta Comissió. No la convocaven de cap de les maneres. Això sense 
mencionar els estatuts propis del seu propi partit polític. Miri, ens hem trobat aquí amb una cosa, que és 
altament sorprenent, sorprenent. Bé no, sorprenent ja no ho és, perquè jo ja en el final no me sorprèn 
de res de lo que passa dins aquest ajuntament. Miri, ara venia el senyor de la Policia Local, a parlar 
d’una sèrie de coses, i perquè com que no parlava de les coses que ens eren còmodes, uns han 
abandonat el Ple. I llavors, se’ls deia que no parlessin de segons quines coses. Miri, lo que s’ha proposat 
avui aquí, ha estat fer un tema de lloguer turístic. Nosaltres no hem presentat cap proposició de lloguer 
turístic. No hem vingut a parlar de lloguer turístic. Sabem com està el lloguer turístic, sabem que vostès 
governen, i vostès varen fer la llei. Vostès han fet la norma, dins la comunitat autònoma. Vostès l’han 
feta en el Consell Insular, vostès l’han feta dins l’Ajuntament de Palma, i vostès, uns, els altres i els 
altres, han estat incapaços de controlar la seva pròpia llei. No són capaços de controlar i posar mitjans, 
per controlar el tema del lloguer turístic, i era una cosa que els havíem advertit feia estona. I miri que 
dins les al·legacions, nosaltres també els varem advertir, damunt el tema dels informes que s’estaien 
procurant per prendre les decisions. Miri quina casualitat, mira quina casualitat. I ara resulta que els 
informes, és lo que li demanden a vostè. A vostè no li diuen que no defensi el interès general. A vostè no 
li diuen que no lluiti per l’accés universal a la vivenda. Tots nosaltres hi estam d’acord. A vostè lo que li 
diuen és que vostè s’ha volgut d’una sèrie d’informes, per arribar a prendre una decisió amb aquests 
informes comanats. Això és lo que li diuen, i això és el tema que li posen damunt la querella. I el tema de 
la querella és senzill. Si posem una querella i vostè és querellat, i la jutgessa considera i té indicis, la posa 
en marxa, i la següent és que vostè vagi com investigat en el jutjat de Via Alemanya. Això és la següent. 
Perquè l’hauran d’escoltar a vostè. I vostè, com investigat, tindrà una sèrie de drets que podrà fer servir, 
però vostè és el batle de Palma, i el batle de Palma haurà de fer el paseillo per anar a Via Alemanya. 
També hi hauran d’anar, també convocarem a la gent perquè vinguin a fer-li les fotografies. Això és lo 
que nosaltres volem evitar. És a dir, no volem que el batle de Palma, faci un paseillo en el jutjat de Via 
Alemanya, per anar a declarar com investigat. I no hem dut res més, i no hem dut res més. I el dia que 
qualcú governi i se vulgui seure a parlar de coses que siguin viables per dur-les a efecte, parlant amb els 
veïnats, nosaltres estam disposats, com sempre hem estat disposats. Però aquí no se parlava d’això, se 
parlava de que s’ha admès a tràmit una querella, i aquesta admissió a tràmit té una sèrie de temes que 
vostè ha de considerar. I vostè ha de considerar que és el cap d’una institució com és l’Ajuntament de 
Palma, i aquest és el tema. És a dir, aquesta és la qüestió fonamental que nosaltres hem volgut posar a 
la proposició. Nosaltres hem deixat totes les intervencions, perquè ens pareix molt positiu que tots els 
veïnats parlin de lo que vulguin, però és evident que els veïnats venien dirigits cap a unes coses, que no 
eren l’objecte de la proposició. Vostè ha permès que continuessin parlant, no els ha tallat en aquest 
moment. I nosaltres no hem abandonat el Ple, hem estat aquí i els ens hem menjat tots, però no veníem 
a parlar de lloguer turístic, veníem a parlar d’un batle investigat, d’un batle que haurà d’anar investigat 
en el jutjat de Via Alemanya, i d’un batle que essent investigat ha demandat a altres membres d’aquest 
Consistori, que dimitissin i se’n anessin, i ell no ho fa. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. La verdad Sr. Bauzá, viéndoles en otras ocasiones hablar, creo que ha hecho una 
defensa bastante mala, debe ser que no se lo cree, porque claro es normal estar al lado de los vecinos. 
Los vecinos dirigidos es una palabra fea eh, estar al lado de los vecinos, y tener que escuchar lo que le 
han dicho, yo entiendo que usted se ha ido haciendo de menos, y ahora no se atreve a mirarles cuando 
habla, porque no se lo cree. Miren, este es un gobierno que ha defendido el interés general frente a los 
poderosos. Lo ha hecho, sí, sí, ríanse, es verdad, ustedes no lo han hecho en su vida. Hemos defendido 
el interés general. Lo hemos hecho contra los poderosos y los casos de corrupción, y nos están 
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intentando pasar factura, y hoy hemos tenido un ejemplo en el caso de Policía. Como se ataca a las 
personas que defendiendo el interés general, plantan cara. Eso en esta ciudad lo vivimos cada día, y 
muchas cosas que no se saben, de que cuesta plantar cara en esta ciudad. Porque nosotros no somos 
súper hombres, somos personas normales. Pero hemos plantado cara por defender a nuestros vecinos, 
y porque entendemos así el interés general. Y en el caso, en el caso del alquiler turístico, otro igual. 
Fíjense como no ha venido FEVITUR, no ha venido. Esos tiran la piedra y esconden la mano, no han 
venido, han venido ustedes en su nombre. Ustedes están de representantes de FEVITUR, es así, es así, lo 
entiende todo el mundo. ¿Es así o no es así? Lo entendemos todos así, ustedes son los representantes 
de FEVITUR. Nosotros defendemos el interés general de toda la ciudadanía, ustedes defienden un 
interés particular de un lobby de poder, se llama lobby de presión, que ejerce presión. Y ejerce presión 
de una manera que es públicamente, a través de los medios de comunicación, etcétera, etcétera, pero 
además ya han dado un paso más, y es presentando querellas, porque saben que si presentan una 
querella, ponen al político de turno en un compromiso, y que siempre habrá un grupo político que les 
hará el juego. Muy bien, les están haciendo el juego, enhorabuena, pueden estar orgullosos. Lo único 
que les digo en este caso es, que si ustedes ponen el listón en que presentándose una querella, tienes 
que dimitir. Si ustedes ponen ese listón que quiero que lo digan, quiero que conste en acta, esta acta les 
va a perseguir durante muchos años, porque ustedes no la saltarán, no saltarán ese listón, ya les digo 
que vayan preparando su dimisión, no pongan fecha, porque si ustedes alguna vez en su vida gobiernan, 
que será dentro de muchos años, no se librarán de una querella penal, porque sabrán que poniéndoles 
una querella penal tienen que dimitir, y cada reunión que tengan que hagan algo que no le gusta a 
alguien, les amenazarán con esa querella penal, que ya ocurre hoy en día, imagínense si solo 
presentándose ustedes tienen que dimitir, vayan escribiendo, dimitirán, porque sino se lo 
recordaremos. En cuanto a lo que nos ocupa, miren, hechos objetivos, que es al final lo que hay que 
hablar. Primero, ustedes presentan una solicitud de dimisión de un Alcalde, que ni siquiera saben si está 
investigado, fíjese. ¿Está investigado? Han presentado una querella. ¿Está investigado? No lo saben. 
Presentan una solicitud de una dimisión al Alcalde, fíjense que rigor tienen sin saber siquiera si está 
investigado, no lo saben. ¿Lo saben? ¿Está investigado? ¿Está investigado? Pues no está investigado. Es 
que no se enteran de nada, es que no se enteran de nada. Se han abierto diligencias, no está 
investigado. No, ah uy que diferencia eh, es que ya sin estar investigado estás investigado, uau es 
espectacular eh el rigor, y nos piden rigor a nosotros. Bueno, veamos, hechos objetivos. El primero, en 
Palma, en Palma nunca ha estado permitido el alquiler vacacional en pisos. ¿Sí o no? Sí. Hecho objetivo. 
Hecho objetivo. En el Pleno del ayuntamiento, se aprobó una iniciativa popular, que pedía que se 
prohibiera en plurifamiliares. Sí. Luego nos piden todos los días que cumplamos los acuerdos de Pleno. 
Pero este no, claro, solo los que ustedes quieren, este no les interesa. Hecho objetivo. Hecho objetivo. 
Es una delimitación provisional lo que se ha hecho, no es definitiva, es provisional, hasta que se apruebe 
el Plan General y se apruebe el PIAD, es provisional. Hecho objetivo, se ha hecho con todas las garantías, 
se ha elevado al Pleno con todos los informes técnicos y jurídicos municipales, no solo externos sino de 
los técnicos municipales, que no elevan a Pleno nada y por desgracia lo vivimos en un tema de las torres, 
nada de lo que no estén convencidos. No lo firman. Lo hemos visto hace un mes. Por tanto, si lo han 
firmado es porque están convencidos de que los informes son correctos. Se llevó a aprobación inicial, 
dando un periodo de alegaciones, se presentaron alegaciones y se contestaron las alegaciones en 
tiempo y forma. Después informaron otras administraciones, en concreto todo esto lo informó otras 
administraciones, la Dirección General de Arquitectura y Vivienda y la Conselleria de Territori, la 
Dirección Insular de Territori i Paisatge del Consell de Mallorca, la Conselleria d’Innovació, Recerca i 
Turisme del Govern Balear, i la Comisión Balear de Medioambiente. Claro, todos estos también no 
sabían que informaban. Por tanto, con todos estos informes, también dando apoyo a la medida, se 
elevaron a Pleno. Y después, se aprobó de forma definitiva, es decir, con todas las garantías. Y a la 
aprobación definitiva, se puede presentar un recurso contencioso administrativo, que ha hecho una de 
las partes. Nada que decir, nada que decir, hasta ahí nada que decir. Ahora, pasar a la querella penal si 
hay algo que decir. Eso es una forma de intentar amedrentar al político, que no podemos consentir, no 
por nosotros, no la pueden consentir ustedes. Esto no es algo que pase por primera vez en el 
ayuntamiento, pasó la pasada legislatura, a estas alturas de legislatura, la pasada pasó lo mismo con el 
tema del casino, también pasó idéntico, y la diferencia es que la oposición no presentó ninguna 
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propuesta a Pleno, pidiendo la dimisión de la persona que había sido admitida a la querella, no lo 
hicimos. Esa fue la diferencia entre la pasada legislatura y esta. Le digo, ya vamos a una querella por 
legislatura, yo creo que esto irá acelerando a medida que crean que presentar una querella, es una 
forma de asustar al político que tiene que tomar la decisión. Con nosotros no funcionó, pero creo que 
con ustedes podría funcionar. Por tanto, ellos tienen su derecho garantizado con un recurso al 
contencioso administrativo, que han presentado, y lo de la querella, creo que como Pleno tendríamos 
que por coherencia, y sobretodo por pensar que nadie está libre de la querella, porque siempre se toma 
una decisión que no, que perjudica a alguien o beneficia a otro, eso es tomar decisiones, siempre pasa. 
Si cada perjudicado presenta una querella, no habrá gobierno que resista. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. Sr. Hila, ustedes aquí no plantan cara nadie, ustedes lo que tienen es una cara muy dura, eso 
es lo que tienen. El ejercicio de hipocresía y desvío de atención que tiene la izquierda, sobre los temas 
que estamos hablando aquí, es digno de mención. Aquí no estamos hablando, ni de interés general, ni 
de respeto a una moción del Pleno, ni siquiera del acceso a una vivienda. Que lo que estamos hablando 
es que supuestamente se ha fabricado un documento administrativo, para dar cobertura a una decisión 
política. Y esto el Código Penal lo llama prevaricación. Y este es el foco de atención en el que debatimos 
hoy en el Pleno. Todos los que están aquí, todos los representantes de la izquierda en este 
ayuntamiento, saben perfectamente que si la situación fuera a la inversa, que un Alcalde del Partido 
Popular, estuviera imputado por prevaricación, pedirían su dimisión. Y además lo harían con todo el 
teatrillo, con pancartas, y con toda la parafernalia a la que nos está acostumbrado la izquierda. Pero 
bueno, atañe a uno de los suyos, y entonces ejercemos la hipocresía barata. Bien, a los políticos se nos 
exige sobretodo coherencia política. Pues bien, con ustedes solo se puede esperar hipocresía. Exigen la 
renuncia a regidores que no tienen ninguna, y repito, ninguna responsabilidad pública porque 
supuestamente atenta la imagen del ayuntamiento, pero permiten que esa imagen sea deteriorada por 
el que ostenta actualmente la mayor responsabilidad pública de esta ayuntamiento, que es el Alcalde. 
Por cierto, Toni Verger estuvo imputado y no se pidió la dimisión. Pero bueno, esto y en todos, en toda 
una serie de ámbitos, porque también exigieron el cumplimiento de la Ley de memoria histórica, pero 
en cuanto se trata de dignificar a víctimas que no son de su agrado, entonces votan en contra. 
Hipocresía, hipocresía, hipocresía. Y aprovecho para leerles los acuerdos de gobernabilidad en el punto 
4, en implicación en procedimientos judiciales, ustedes aprobaron: “en los supuestos de imputación se 
pondrá el cargo a disposición de la valoración que realice la Comisión de seguimiento del presente 
código.” Y hago la siguiente pregunta ¿se ha reunido la Comisión? No se va a reunir nunca. Hipocresía. Y 
también les leo el Código ético de MÉS en su apartado número 15: “los cargos de MÉS que estén 
imputados por corrupción o por algún otro delito que vaya en contra del ideario de la organización, 
tendrán que poner su cargo a disposición de MÉS.” Sr. Noguera ¿a puesto usted su cargo a disposición 
de MÉS? No, y ni se le espera. Yo estos últimos días he escuchado determinados regidores, que hacían 
buena la frase de que el fin justifica los medios. No, el fin no justifica los medios, porque si fuera así, si 
no respetamos las normas de convivencia y las normas legales que nos hemos dado a todos, esto se 
convierte en la ley de la selva, en la ley de la selva y retrocedemos a la Edad Media. Porque si fuera así 
Sr. Hila, entonces para solucionar el problema de las torres de Son Puig, por qué no pasamos de los 
informes técnicos, que tanto ha defendido usted. O mejor, fabricamos unos para solucionar los 
problemas de la gente. ¿Qué pasa? Que el problema de Son Puig no es de interés general. Pues no 
señor, no vale todo en política. Y hablando del interés general, a parte de prohibir el alquiler vacacional 
en Palma, ¿qué medidas han tomado ustedes para solucionar el problema de la vivienda? Ninguno, 
cero, absolutamente ninguno. Si ustedes se hubieran dedicado a gestionar debidamente este 
ayuntamiento, hoy en día tendríamos 850 viviendas en Son Busquets y 103 en la antigua prisión. Pero 
no, lo único que saben hacer ustedes es prohibir, y se ha demostrado que no ha tenido ninguna 
incidencia real en los problemas de la vivienda. Y qué hacemos cuando esto se declare ilegal, la 
prohibición del alquiler vacacional, como se está produciendo en el resto de las comunidades 
autónomas. Pues que tendremos, tendremos que hemos perdido 4 años, cuando lo que se debería 
haber hecho, no era prohibir, sino regular adecuadamente para poder casar, tanto la actividad comercial 
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como el descanso de los ciudadanos de Palma. Eso es lo que hay que hacer, regular adecuadamente el 
alquiler vacacional, y no prohibir. Y cuando se declare esto nulo, habremos perdido 4 años, que es lo 
que se consigue con ustedes, perder el tiempo. Y finalizo, he hablado todo el tiempo de coherencia 
política, y el Partido Popular va a ser coherente, como lo ha sido en estos temas siempre, nosotros 
vamos a abstenernos en esta votación, porque la propuesta habla en primer lugar de la dimisión como 
Alcalde del Sr. Noguera, la cual estamos totalmente de acuerdo, porque no puede seguir un minuto más 
representando la alta autoridad de este ayuntamiento, pero no estamos a favor de que renuncie al acta. 
Porque nosotros, a diferencia de todos ustedes, que cuando atañe a uno de ustedes creen en la 
presunción de inocencia, y cuando se trata del adversario político, no creen en la presunción de 
inocencia, nosotros atañe a quien atañe a ustedes o a los nuestros, siempre creeremos en la presunción 
de inocencia, y por eso nos abstendremos en esta votación. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sr. Hila, estic realment afligit, perquè no m’ha donat el vist i plau a la meva intervenció, realment afligit, 
li ha faltat treure el IBEX35. Li dic perquè si llavors vol dir-ho, ja ho tindrà en marxa. L’altre dia quan 
varem tenir la Junta de Portaveus extraordinària, varem estar parlant amb els membres dels seus 
partits. I els membres dels seus partits, se constituïren en tribunal, i varen dir, no, aquesta querella no 
serà admesa, no serà admesa. És a dir, tenim una idea de la justícia, un tant particular, un tant 
particular. I vostè parla de diligències, però no ha de confondre diligències preliminars amb diligències 
prèvies. No ha de confondre una acció d’una querella, on el jutge ja ha analitzat el fonament de la 
pròpia querella, i l’admet a tràmit, perquè sinó les rebutgen les querelles. Me comprèn? Les rebutgen. I 
això no ha succeït, lo qual vol dir que la següent és una citació per anar a fer el passeget cap el jutjat de 
Via Alemanya. Aquest és el tema, i això és lo que nosaltres li posem damunt la proposició. Ja li dic, a la 
autoridad o funcionario público que a sabiendas de su injusticia, dictare una resolución arbitraria, pues 
tindrà una pena d’inhabilitació especial, pues ja sap, de 9 a 15 anys. Això és lo que diu el Codi Penal. I 
això és de lo que estam parlant, no parlem de vivendes, parlem d’aquesta actuació, de l’actuació 
d’agafar dreceres, per poder arribar a resolucions i acords del propi ajuntament. I aquest és el tema que 
estam discutint. Vostès volen discutir altres coses. Volen discutir altres coses, no veuen com funciona el 
tema de la justícia. Entenen a lo millor un contenciós, com revisió de l’activitat de la pròpia 
administració, però no entenen que hi ha altres ordres jurisdiccionals, que també operen amb la 
mateixa eficàcia, i no és cap de nou ni cap cosa rara, el poder habilitar i anar i usar aquests temes de 
l’administració de justícia. Perquè per això estan, per això estan, és a dir, i és en tot cas el jutge, el que 
s’ha de pronunciar damunt els temes, que vostès ja donen per fets, vostès ja els donen tots per fets. El 
tema està en que tornarem a estar en lo mateix. Vostès aquí han parlat de si l’ajuntament havia de 
donar una imatge de pulcritud, de transparència. I ara resulta que quan n’estaiem parlant d’un altre 
estaiem fins i tot demanant la dimissió, quan ni tan siquiera havia estat investigat. Perquè varem esser 
nosaltres, quan vostès ho proposaren, que els varem dir, no, en el moment en que l’investiguin o 
l’imputin, nosaltres serem els primers que demanarem la dimissió, però vostès ja s’havien avançat i tot. 
El cas que vostè ens vol donar a nosaltres, és el cas que feren vostès. Vostès en el Sr. Gijón el primer dia 
que li posaren la denúncia, ni l’havien cridat, ni havien dit res, havia sortit a un diari i ja li demanaven la 
dimissió. I nosaltres li varem dir, esperin si l’hauran d’imputar, perquè quan el cridin a declarar li hauran 
de fer sabre els seus drets, que és lo mateix que li fan ara en el Sr. Noguera. I és lo mateix que haurà de 
fer el Sr. Noguera, per anar a declarar en el jutjat. Lo que passa que en el Sr. Noguera, hi anirà com a 
batle de l’ajuntament de Palma, i serà el batle de l’ajuntament de Palma que anirà investigat, amb tota 
la institució darrere, per asseure’s davant un jutge i davant fiscal, per contestar les preguntes que li 
facin. Aquest és el tema, i això és lo que nosaltres volem evitar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. No, si usted me compara casos de corrupción, con casos de una decisión de Equipo de 
Gobierno. Quiere decir, alguien se ha enriquecido, alguien ha tenido un beneficio personal. No, claro, es 
que ustedes lo intentan mezclar todo de forma interesada, pero creo que no estamos hablando de lo 
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mismo. Yo le vuelvo a decir lo mismo, si ustedes creen que la admisión a trámite de una querella por el 
motivo que sea, es motivo de dimisión, les digo, vayan preparando sus dimisiones, porque no se librarán 
eh, porque esto ocurre todas las legislaturas, no se librarán, y esta acta de este Pleno les perseguirá para 
siempre, porque ahí han puesto ustedes el listón, y no lo van a saltar, no lo van a saltar. Entonces, 
tengan cuidado también. No estamos hablando de un caso de corrupción, estamos hablando de un caso 
de una decisión de gobierno, donde un lobby de poder, y no me lo negarán, hace uso de una querella 
penal, para intimidar al Equipo de Gobierno, o para intentar decir te vas a, vas a sufrir por tomar esta 
medida. Bueno, pues si esto ustedes no lo quieren ver, deben ser los únicos ciudadanos. Creo que el 
debate de la ciudad, el debate de la opinión pública está más que ganado en este caso, y ustedes lo 
tienen más que perdido. Creo que tendrían que también reflexionar sobre a quién apoyan. Decir, 
nosotros nos reafirmamos en la decisión, pensamos que es una decisión incluida dentro de una política 
de gobierno de promoción del acceso a la vivienda del residente, han sido otras medidas que se han 
tomado, no solo esta, también se ha regulado el uso turístico. Tampoco se va a poder hacer un hotel en 
un edificio de viviendas. No se ha regulado solo el alquiler vacacional, se ha regulado también el turístico 
de hoteles y apartamentos, y solo se podrán hacer en calles de más de 20 metros, con lo cual se ha 
regulado toda la oferta turística de la ciudad, se ha puesto un techo de crecimiento. Creo que era algo 
razonable, que pedían todos los sectores de la ciudad, se ha hecho. Palma ha sido en esto valiente, 
pionera, y ha tomado una decisión que creo que pasado estos meses, ha sido positiva, que la ciudadanía 
ha entendido y ha hecho suya, y que en el futuro ni creo que se cambie. O sea que en esto también 
pienso que se ha hecho un buen trabajo. Después, evidentemente, se ha puesto suelo al alcance del 
gobierno, del Govern Balear, para que pueda construir vivienda pública, la última la operación de Can 
Domenge. Nosotros ofrecemos Can Domenge para vivienda pública, otros lo ofrecían para negocios. 
También esto hay que decirlo ¿verdad? Serán 450 viviendas, entre los solares municipales y el de Can 
Domenge, que se podrán hacer en Palma, con proyectos que ya están en marcha. Hemos también 
ofrecido subvenciones al alquiler joven, subvenciones de rehabilitación en barrios vulnerables, oficina 
antidesahucios, que por mucho que usted intente desacreditar, hay miles de personas que se ha 
beneficiado de ella, y creo que en el futuro habrá que tomar más medidas. Si estamos, un gobierno de 
izquierdas, se tomarán, sino igual acaban vendiendo solares para hacer hoteles. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Voldria dir unes paraules. En primer lloc donar les gràcies a tots els veïnats que han 
vingut avui a donar suport a la seva decisió, que és la decisió del interès general i l’accés a l’habitatge en 
aquesta ciutat. Després voldria deixar palès algunes coses que me fan vergonya. Me fan vergonya 
especialment tots aquells poders, aquells poders fàctics que volen suplantar la sobirania municipal, que 
són competents en la projecció urbanística, a través d’amenaces, a través de por i a través de querelles. 
Això me fa com a batle molta vergonya. Després també me fa molta vergonya que a dia d’avui, lo que hi 
ha, lo que consta, és que s’han incoat diligències, però jo a dia d’avui no estic investigat eh. O sigui 
vostès estan, vostès estan presentant una proposta de política ficció, política ficció, el batle de Palma no 
està investigat. En el cas de que el batle de Palma estigués investigat, i hagués d’anar a declarar, li dic, li 
dic que davallaré la costa de forma molt digna amb el suport de la ciutat i amb el suport d’una decisió 
que se va prendre per el interès general. I també una cosa que me fa molta vergonya, perquè vostès ja 
són com el manual de procediment. No? Aquests poders, aquestes empreses, ens presenten querelles, 
amenaces de querelles, vull recordar les Fontanelles, vostès mateixos, que me varen fer sortir del 
Plenari, perquè m’havien reprovat, i varen esser vostès que varen donar cobertura, a tot aquest manual 
de procediment, que és totalment una anomalia democràtica. Lo que fan aquests poders i aquestes 
empreses, és una anomalia democràtica. Judicialitzar la democràcia i judicialitzar els espais democràtics 
que som els representants del poble. Moltes gràcies. 

 
Dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM 
PALMA) i 4 vots a favor (PP i C’s) 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ayuntamiento acuerda solicitar la dimisión del Alcalde, Antonio Noguera Ortega, 
así como la entrega de su acta de Regidor, a consecuencia de su situación como investigado en 
la causa judicial penal seguida en el Juzgado de Instrucción nº 5 de Palma." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 9 abstencions 
(PP i Sr. Gijón) i 4 vots a favor (C's) 
 
Reprèn la presidència del Ple el Sr. Noguera (batle) 
 
35. Grup PP relativa a grafits 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMERO. El Pleno del Ayuntamiento de Palma condena enérgicamente el comportamiento 
incívico de quienes infringen las ordenanzas municipales mediante la realización de pintadas y 
grafitis, que afean y deterioran los espacios públicos y privados y el mobiliario urbano y 
suponen un importante desembolso para el presupuesto municipal. 
 
SEGUNDO. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a Emaya a mantener el Servicio de 
limpieza de grafitis hasta que se garantice la cobertura de este Servicio por el departamento 
de infraestructuras. 
  
TERCERO. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que ponga en 
marcha un Plan de actuación contra las pintadas vandálicas que incluya una batería de 
medidas de intervención, sensibilización, concienciación y disuasión de estos actos de 
vandalismo." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
25. Grup C's relativa a la declaració d'interès públic municipal de la Marxa d'es Güell a Lluc a 
peu 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA):  
 
“Bé, m’agradaria dir quatre paraules. La primera és que a les entitats que malauradament ja no hi són, i 
que reivindicaven aquest interès municipal, és un interès que ja s’està tractant, que ja hem rebut la 
sol·licitud de l’associació de MÉS, per presentar aquest interès municipal, i que per part de Participació 
s’està treballant en aquest document, que se passarà a Batlia en els pròxims dies. La sortida tindrà 
interès municipal, i estam treballant directament amb el Consell de Mallorca, perquè el rest del 
recorregut també el pugui tenir, donat que passa, no només per Palma sinó per molts altres aspectes. 
Només dir això.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
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"DECLARAR DE INTERÉS PÚBLICO MUNICIPAL, la Marxa d´es Güell a Lluc a peu, organitzada por 
la Associació de proteccióciudadana Grup Güell, el sábado del primer fin de semana del mes de 
agosto, de cada año, a celebrar desde la Plaza D´Es Güell /Balmes/Médico José Darder, por la 
calle Aragón hasta el Pont D´Inca (Marratxí) para seguir hasta el Monasterio de Lluc. 
 
Autorizar a la Associació de protecció ciutadana Grup Güell, con domicilio social en calle La 
Cala nº 31,  07007 Palma, a que lleve a cabo la organización y la celebración de dicho acto con 
la ocupación del espacio público que se fije en el acuerdo que se lleve a efecto entre la 
asociación y las regidurías competentes, educación y deportes, igualdad, juventud y derechos 
cívicos y/o la regiduría de participación ciudadana." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
27. Sobre la taula. Grup C's relativa a la modificació de rasants de paviments i voravies al 
carrer Illa de Xipre, per inundacions en episodis de pluja intensa 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 3 abstencions (PP) i 1 vot 
a favor (C's) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"Que por los técnicos de infraestructuras se elaboren los informes oportunos y se redacte el 
proyecto que venga a solucionar los problemas que causan perjuicios a los vecinos, cambiando 
el punto de vertido hacia la desembocadura del torrente, mientras se dé solución definitiva al 
problema en coordinación con Recursos Hídricos.” 
 
Aprovat  per unanimitat  
 
29. Grup C's relativa a pintades vandàliques 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat, la 
següent transaccional. 
 
Es proposa 
 
"1.- El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Consell de Mallorca a responder cuanto antes 
sobre la autorización de limpieza de las pintadas del Baluard del Princep. Y a continuación que 
EMAYA proceda a su limpieza inmediata.   
 
2.- Solicitar a la Delegación de Gobierno la posibilidad de instalar cámaras de video vigilancia 
en la zona del Baluard del Princep para luchar contra los actos vandálicos y grafitis." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
30. Grup C's relativa a espais d'oci caní 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat 
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Es proposa: 
 
"Que se realice un plan de adecuación de los espacios de ocio canino de nuestra ciudad." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
33. Grup PP relativa a ocupació il·legal 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Moltes gràcies. Mirin, el Partit Popular sempre dur en aquest Ple propostes que surten de la ciutadania, 
propostes d’interès general, perquè aquí pareix esser que just és l’esquerra que s’interessa per el interès 
general, i que just se preocupa per el interès general. Bé, pues l’ocupació de vivendes de manera il·legal 
és una preocupació de totes i cada una de les barriades de Palma. Per això des del Partit Popular hem 
presentat diferents propostes en aquest sentit. Propostes que van encaminades a defensar el dret de la 
propietat que tenim tots en el nostre ordenament jurídic. Miri, la darrera d’elles que se va presentar 
aquí, va esser ara fa un any. I ara fa un any, tots els partits polítics li varen donar suport de manera 
unànime, i se va aprovar per unanimitat un acord de transaccional amb el tema de l’ocupació a Palma. 
De totes aquestes mesures, que n’hi havia quatre en concret, no s’ha fet res de res, i repeteixo en un 
any, un any després d’haver aprovat una proposta per ocupació a Palma, no s’ha fet res de res. Seguim 
esperant que es faci, que s’elabori una base de dades amb totes les vivendes que estan ocupades a 
Palma. Seguim esperant que es faci pues intermediacions amb totes les administracions competents, 
per eradicar aquesta xacra. Seguim esperant sol·licituds a les entitats bancàries en aquest sentit, i 
seguim esperant un protocol d’actuacions que havia de fer l’ajuntament de Palma. Ja sé que a vostès 
aquest tema no els interessa. De fet, basta veure que aquí en aquest moment no hi ha el batle, basta 
veure que aquí hi ha la meitat dels regidors de govern. I ja sé que tot lo que són els temes importants 
pels ciutadans, que a lo millor se’n van un cap de setmana de ca seva, i quan arriben el diumenge se 
troben la porta rebentada i amb gent que no té res que veure amb ca seva, que li ha canviat el pany, a 
vostès veig que no els interessa, perquè o miren el mòbil o no hi són. Jo seguiré presentant propostes, jo 
seguiré presentant propostes, que sí ens diuen els ciutadans que les presentem. Miri, jo ja ho dic, cada 
horabaixa els regidors del Partit Popular, visitem barriades de Palma. I una de les barriades, com per 
exemple Son Roca, ens diuen, que el principal problema en aquest moment que tenen a Son Roca, són 
les ocupacions de vivenda il·legal, com també ho són a Son Gotleu, com també ho són a la Soledat. Però 
no només exclusiu d’aquestes barriades, sinó són coses que passen a  totes i cada una de les barriades 
de Palma. Per tot això, duim una proposta que aquesta ens ve des de l’àmbit nacional. I és una proposta, 
perquè el Partit Popular ha presentat una proposició de llei orgànica, per combatre aquestes ocupacions 
il·legals de vivendes. I perquè volem nosaltres aquesta proposta? Que és lo que volem amb aquesta 
proposta? Pues volem garantir una cosa tan bàsica com és el dret de propietat. I volem garantir 
evidentment la seguretat jurídica, i com no, volem garantir la convivència veïnal. La nostra proposta és 
clara, que davant una ocupació d’una vivenda, l’autoritat pugui actuar tot d’una, en un termini de 24 
hores, per lo que seria qualque cosa normal, per lo que hauria d’esser normal, que és restablir els drets 
dels propietaris. Tots sabem lo que costa lluitar per tenir una vivenda. Tots sabem lo que és l’esforç, o 
mantenir un patrimoni heretat. Pues en aquest moment nosaltres considerem que aquesta llei és bàsica 
i fonamental per conservar aquest dret. Miri, aquesta proposició ve motivada per la permissivitat dels 
anomenats governs del canvi, i el de Palma és un d’ells, que hem de dir que hem hagut d’esperar a tenir 
el primer batle del canvi, per tenir el primer batle que en aquest moment, se li hagi acceptat una 
querella, s’hagi admès una querella, i estigui essent investigat. Dit això, hem de dir que vostès no han fet 
res en matèria de vivenda, res en matèria de defensar els drets dels propietaris de les vivendes. Han 
acabat amb un programa que es diu Palma Habitada, que permetia tenir vivendes de lloguer assequibles 
a Palma. No han impulsat ni una sola vivenda a preu tesat. Desaprofitant, pues com deia bé abans el 
senyor regidor Guillermo Sánchez, pues l’antiga presó o ni siquiera han fet el PERI de Son Busquets. Han 
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paralitzat nombrosos projectes de reforma, per un col·lapse brutal que han tingut en el departament de 
llicències. En definitiva, no han fet res, ha estat la seva política en matèria de vivenda ha estat un 
complet i absolut fracàs. Dit això, nosaltres estarem molt pendents de sabre les seves votacions, perquè 
ja sabem lo que ha votat el Partit Socialista en el Congrés dels Diputats, quan en Comissió s’han votat 
lleis per millorar, perquè les actuacions policials puguin esser molt més ràpides en casos d’ocupació de 
vivenda. Ens sorprèn i ho hem de dir, l’abstenció per part de Ciutadans en aquesta proposta, perquè han 
votat a favor de propostes similars en el Congrés dels Diputats i després aquí, en aquesta proposició crec 
que tenen molt mal de fer mantenir aquesta abstenció. Per tant, jo els demano que si vostès defensen 
els drets de tots els ciutadans de Palma, votin a favor aquesta proposició. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé, nosaltres no donarem recolzament a aquesta proposta, fa 8 mesos es va aprovar al 
Congrés dels Diputats, la llei del desahucio exprés contra las ocupaciones, fa 8 mesos. Jo crec que si ja 
no li basten que siguin exprés, i que no sé, que doni fruit en aquesta legislació que se va aprovar. Jo crec 
que lluitarà contra les ocupacions. Jo crec que hi ha dos tipus d’ocupacions, les ocupacions per autèntica 
necessitat, que hem de trobar una solució. I les ocupacions únicament per màfies i per altre tipus, que 
en aquestes no hi ha que tenir cap problema amb elles, però les que són per necessitat, sí que hi ha una 
llei que els dona als propietaris, jo crec que cobertura, i en aquest cas pues les institucions tindran que 
ajudar a sortir d’aquesta situació. I també estaria bé que no fos únicament l’ajuntament, qui sempre té 
que donar resposta, perquè tampoc té els mitjans per fer-ho en tantes ocasions. O sigui que també quan 
se fan aquestes lleis, estaria bé que vostè proposés a la llei que se donés pressupost a les corporacions 
municipals, per poder fer front en aquestes famílies que queden sense casa, i que l’ajuntament és l’únic 
que els donarà una solució. Bé, pues també estaria bé que això se contemplés que en aquesta llei 
d’ocupació, lo únic que se contemplava és que se donaria avís a l’ajuntament, als ajuntaments, però ja 
està. Amb lo qual ens passava, ens traspassava a nosaltres la responsabilitat, sense cap euro de 
pressupost per donar resposta, i amb una regla de despesa que no ens permet també tenir una despesa 
com el que voldríem. Nosaltres estam en contra, la legislatura ja s’ha acabat, ja estan convocades les 
eleccions, no es pot aprovar en aquesta legislatura, jo crec que en la pròxima els grups que estiguin, que 
diguin la seva també. També estaria bé en la mateixa línea, jo li demano que vostè doni suport a les 
mesures que s’estan prenent per part de l’Estat i se prendran en el tema del lloguer, del preu del lloguer 
i del lloguer d’habitatges, que vostès voten en contra. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Moltes gràcies. Me sap greu que estigui vostè una mica trista, perquè ens hem abstingut, ens hem 
abstingut a la seva proposició. Bé, Sr. Hila, jo li faré un exercici de memòria, un exercici de memòria, 
perquè nosaltres dia 23 de març, ho dic perquè ja ens ha passat a la següent legislatura. I li dic, 23 de 
març de 2016, presentarem una iniciativa en aquest Ple damunt ocupació de vivendes, d’edificis, i un 
servei d’intermediació. I hi va haver una transaccional, que es va poder aprovar per unanimitat en tres 
punts. No hem fet res. Dia 30 de juny de 2016, tornarem presentar una iniciativa que se feia basat en 
una iniciativa legislativa que teníem en el Parlament nacional, damunt ocupació il·legal d’immobles, i 
varem sortir nosaltres amb el vot desfavorable 16/13. En aquest cas vostès també votaren a favor de la 
nostra iniciativa. Dia 28 d’abril de 2018, varem tornar a presentar nosaltres una iniciativa damunt 
ocupació il·legal de vivendes i locals, perquè es tornés recolzar damunt el tema a la Comissió que hi 
havia en el Congrés de Diputats, i que hi hagués unitat en el seguiment de les ocupacions il·legals. Varen 
tornar a sortir, aquesta vegada més ajustat, amb un vot desfavorable, perquè vostès varen votar 14 en 
contra, 13 a favor, va venir justet la cosa. I ja dia 31 de maig de 2018, ho dic perquè ja no queda temps, 
però hi ha hagut temps per fer-ne de coses. Ocupació legal de vivendes, les varem plantejar el tema de 
Son Güells, damunt un solar municipal, damunt uns pisos pilot, que estaien dins el solar. I varen dir que 
ho arreglarien, va acabar amb un tema social que la Sra. Borràs estaia gestionant, no sé com ha acabat, 
perquè varen anar, varen veure, amem si hi havia una solució habitacional pels que estaien allà, no sé 
com ha acabat. I la qüestió és que després va quedar damunt la taula una proposició del Partit Popular, 
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també que havia presentat el mateix dia, i en el final se va fer una transaccional que va sortir endavant, 
damunt les vivendes aquestes de Son Güell, que se varen aprovar per unanimitat. No sé si s’ha 
executada, si encara hi ha els habitants dels pisos pilot de Son Güell, suposo que sí. Però els vinc a dir 
que des del 2016, 2018, i estam ara a 2019, hi ha hagut temps per fer qualque cosa eh, hi ha hagut 
temps per fer qualque cosa. I nosaltres ens hem abstingut a la seva iniciativa Sra. Durán, no per no estar 
a favor del tema de l’ocupació legal, és que com podrà veure, el Sr. Hila ha mesclat els temes d’ocupació 
il·legal, quan nosaltres estem parlant de màfies, parlem de pisos narco. Parlem d’aquestes coses que 
pareix esser que no existeixen, que tot és una ocupació amb un caràcter. I és vera que hi ha un caràcter 
social de gent que no té una solució d’habitatge i ocupa, però llavors n’hi ha un altre també eh, n’hi ha 
un altre. I nosaltres lo que li dèiem era, anar prenent les mesures que a competència de l’ajuntament, 
haguessin pogut desenvolupar. I de fet, se varen aprovar coses, però en el final no s’ha dut res a terme, 
com tantes coses. No se preocupi, perquè ara ja per lo que queda, podem deixar el camp del Mallorca, 
les llicències, ho podem deixar tot, ja tanmateix són dos mesos i ja veig jo la solució que ens donaran. 
Nosaltres ens abstenim perquè també tenim una iniciativa parlamentària en el Congrés dels Diputats, i 
com podrà entendre jo votaré la del meu partit, no votaré la del seu. I com que el meu partit a la 
Comissió té una iniciativa damunt ocupació, a la mateixa Comissió, en el Congrés dels Diputats, ens 
abstindrem. Sense deixar de dir-li que jo estic d’acord amb els termes que estan posant, però nosaltres 
tenim un text en el Congrés de Diputats, i jo me dec en el meu partit en aquest cas. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Pues miri, dec esser un bitxo rar, perquè jo no tinc cap problema en votar una 
iniciativa d’un partit polític, si és interès general. Me sap molt de greu, això no és justificació, i vostès ho 
saben. Quin doi més gran acaba de dir, me dec en el meu partit. Pues fa molt bé saber-ho, perquè jo 
evidentment tots pertanyem a un partit polític, tots pertanyem a un partit polític però si hi ha iniciatives 
bones d’un altre partit polític, aquí ho veiem cada dia, les votem a favor. Jo no he tingut cap problema 
en votar iniciatives de l’Equip de Govern, cap problema ni un, i estic a les antípodes de l’Equip de 
Govern, sobretot en temes d’ocupació. Però quan posen qualque cosa que està damunt de la taula, 
vingui del PSOE, vingui de Podemos, o vingui de MÉS, i és d’interès general, i crec que fa bé en els 
ciutadans, li puc que votem a favor. Nosaltres som així, és la diferència entre nosaltres i vostès. Dit això, 
aquí a jo me pareix molt curiós el tema de defensar un tipus d’ocupació o un tipus d’altres ocupacions. 
Una ocupació és una ocupació, i és una vulneració del dret de propietat, i no n’hi ha d’altre. 
Evidentment que hi ha gent que ocupa una vivenda perquè té uns motius x, que els seus motius, perquè 
no tenen altre vivenda, i l’ocupen perquè no tenen cap tipus de vivenda. Però ha passat moltes vegades, 
passa, que s’ocupa una vivenda d’una família que no té altre vivenda. I aquí què fem? Escolti’m, no 
podem entrar en això, hi ha gent que ha estalviat tota la seva vida per arribar a tenir una vivenda, se’n 
va un cap de setmana, li han canviat el pany, i només té una vivenda. I què fem? Aquesta persona li hem 
de donar el dret a que ocupi un altre vivenda? La del veïnat perquè tampoc hi són? No hem de dir 
desbarats, hem de defensar el dret a la vivenda. A mi Sr. Hila, que usted me saque de que ahora me van 
a votar en contra, porque ya hay una aprobada en el Congreso. Sí, de acuerdo, que ustedes les votaron 
en contra. El Congreso aprueba sin el PSOE la ley del desahucio exprés, en contra de las ocupaciones. Yo 
no esperaba que usted me votara a favor, yo sé que ustedes además de haberse podemizado, pues son 
independentistas ahora, el PSOE de toda la vida aquí en Baleares, no es el PSOE, es el PSIB, y sabemos 
que es un PSOE podemita. Ja ho sabem en això. Y ustedes en el Congreso ahora, pues votan en contra 
de una ley de ocupas, cuando una Ministra suya, hizo una ley de desahucio exprés, pero cosas de la vida, 
que tiene su partido político. Dicho esto, yo quiero hablar del ayuntamiento de Palma, claro que sí Sr. 
Hila, ya sé que está muy ocupado hablando, y después contesta lo que le da la gana. Pero es que aquí, 
aparte de diferentes proposiciones que se han presentado, la última como, la última que les he 
comentado, que se aprobó por unanimidad, tiene cuatro puntos. Ja sabem que es algo normal esto. Es 
decir, aprobar proposiciones para callar a la oposición, para no debatir aquí en el Pleno, se aprueban en 
el Pleno proposiciones, para que luego no haya debate, perquè així no fem molt de renou, y pasamos 
desapercibidos, es tónica general. Luego sacamos el balance de lo realizado, las proposiciones 
aprobadas, y es cero patatero, pero también es propio de su risita habitual. Le da exactamente igual, no 
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le preocupa. Es decir, aquí en el Ayuntamiento de Palma, cuatro años de total vulneración de derechos a 
la propiedad, cuatro años de cero intención de estar a favor de un propietario, y cuatro años de hacer 
nada en vivienda. Yo le pido a usted, que se lo he pedido antes pero veo que no, además le ha sobrado 
tiempo, con dos minutos lo ha despachado, porque como no sabia que havia de dir, ho ha despatxat, i 
ara me saldrá pues, que además un día a mi extraña, porque me comentó a mí un día que no le gustaba 
nada el teatro, pues con todo el teatro que hace aquí, por favor pruébelo, como la Sra. Aurora Jhardi, 
que seguro que en taula rodona le abrirán las puertas abiertas. Dicho esto, no han hecho nada de los 
cuatro puntos aprobados hace un año. Nada. ¿Dónde está el censo de viviendas ocupadas? ¿Dónde está 
el protocolo de actuación? ¿Dónde está el teléfono de contacto? ¿Dónde? Nada de nada. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Me apuntaré a hacer monólogos. Si tengo que elegir algo que sean monólogos. Pero de risa si puede 
ser, hay que reírse un poco en esta vida. Mire, ahora le haré un poco de monólogo, fíjese, es que 
también mezcla las cosas, dice independentistas. ¿Sabe que la ley de desahucio exprés es entonces una 
ley independentista? Si la propuso el PDCAT, y votaron ustedes a favor. No se acuerda. Este martes la 
proposición de ley del PDCAT que modifica la ley de enjuiciamiento civil, con el fin de acelerar el proceso 
para agilizar el fin de la ocupación ilegal de una vivienda en determinados supuestos de propiedad. La 
iniciativa ha contado con el respaldo de PP, Ciudadanos y PNV. Apoyó una ley independentista y a un 
independentista, para echar de su casa a alguien, los apoyó usted, no yo. Yo voté en contra, si estamos 
hablando de independentismos. ¿No? Entonces, esto, estas cosas se olvidan ¿no? Pero ustedes cuando 
les conviene, los independentistas son buenos, y cuando no les conviene son el diablo, pero ustedes 
votaron a favor de su propuesta, no yo. Bueno, lo que yo le tengo que decir es, nosotros no estamos de 
acuerdo, pensamos que con esta ley ya hay más que suficiente, se aprobó hace 8 meses, que dé sus 
frutos, veremos como funciona. Pero yo creo que no hay que convertir o ir más allá. Esa es nuestra 
postura, tan respetable como cualquiera. Y nosotros en el tema de Son Güells decir que está en el 
Juzgado. Quizás lo que tendríamos que hacer todos los grupos políticos, es un acuerdo por unanimidad 
para dotar de más medios a la justicia, y seguramente todos estos temas se resolverían. Por eso, todos 
estos temas se resolverían, en lugar, a lo mejor no hay que hacer más leyes para más procedimientos, 
sino más leyes para dotar de medios a la justicia, y que los juicios en vez de durar dos años duren tres 
meses, y se soluciona todo. Desde el 3 de abril, estamos esperando sentencia en el caso de Son Güells. 
Las ocupaciones acaban en el juzgado, usted lo sabe. El ayuntamiento no puede echar a nadie de su 
casa, o de casa de otro, da igual, no puede, acaban en el juzgado. Por tanto, si hay una ley que se 
propuso por un partido independentista y se aprobó en el Congreso, que facilita que ese desahucio 
judicialmente pueda ser más rápido, pues bueno, creo que ya está bien. Muchas gracias.” 

 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a 
 
PRIMERO. Dar su firme apoyo a la Proposición de Ley Orgánica contra la ocupación ilegal y 
para la convivencia vecinal y la protección de la seguridad de las personas y cosas en las 
comunidades de propietarios, registrada en el Congreso de los Diputados el 31 de enero.  
 
SEGUNDO. Reclamar de las fuerzas políticas con representación parlamentaria que den su 
aprobación a esta iniciativa normativa antiokupa, pionera en España, por ser de interés general 
y necesaria para corregir un grave problema social y de convivencia generado a causa de estas 
actividades ilegales contrarias al derecho a la propiedad y a la seguridad de las personas y las 
cosas.  
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TERCERO. Dar traslado de estos acuerdos a la Ministra de Justicia, a la Vicepresidenta del 
Gobierno y a los Portavoces Parlamentarios de los Grupos con representación en el Congreso y 
en el Senado. Así como al Presidente de la Federación Española de Municipios y Provincias." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots a favor 
(PP) i 4 abstencions (C's) 
 
28. Grup PP relativa a la intervenció urgent a cala Gamba 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, me gustaría que esta nueva unanimidad, sirviera de verdad para que se hiciera algo. Porque según el 
regidor ya está en marcha, y me gustaría verlo. Gracias.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al alcalde a, junto con la Delegada del Gobierno, 
llevar a cabo las obras necesarias para reconstrucción inmediata del Paseo de Cala Gamba.  
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a Emaya a llevar a cabo la limpieza de los restos 
de posidonia Cala Gamba e intensificar el trabajo a principios de temporada de altas 
temperaturas evitando así los molestos olores que padecen los vecinos.  
 
3.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a Demarcación de Costas a presentar un estudio 
de las actuaciones necesarias para reducir la acumulación de posidonia en Cala Gamba." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Grup PP relativa a Camp Redó 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Muy buenos días. Gracias. Vean, a lo largo de esta legislatura, hemos presentado diversas 
proposiciones, que se nos han ido votando a favor, pero que no han tenido lugar. Presentamos 
propuesta, instando al Equipo de Gobierno de Cort, a llevar las medidas necesarias para que la 
explanada municipal, dejará de ser un pozo de vandalismo y suciedad, ha seguido siéndolo. Desde enero 
del 2017, a pesar de haber sido aprobada por unanimidad. En febrero de 2016, llevamos una 
proposición instando al Equipo de Gobierno, a estudiar, diseñar y definir, una solución urbanística, 
consensuada con los vecinos, y que contase con el apoyo de todo el Consistorio, para dar por fin una 
respuesta definitiva a los problemas que sufren los residentes. Fue aprobada por unanimidad, y tal día 
hará un año. De hecho han pasado tres. En abril de 2017, volvimos a instar a convocar un concurso de 
ordenación urbanística de Camp Redó, previo consenso de las bases, con los propietarios de las 
viviendas, y todos los partidos de la oposición, y también de nuevo fue aprobada por unanimidad. Lo 
cierto es que quedan solo tres meses para que finalice esta legislatura, y estas propuestas que fueron 
votadas a favor en su momento, no se han llevado a cabo. No se han llevado a cabo, y como ha 
recordado la representante vecinal que ha intervenido antes, son muchos ya los años de sufrimiento, 
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que padecen los vecinos de Camp Redó. Y también es cierto que, bueno, pues todos los partidos 
políticos tenemos una parte de responsabilidad sobre ello, es innegable, y no la voy a negar por tanto. 
Pero sí que esta legislatura, ha habido dinero, han tenido una media de 40 millones de euros más cada 
presupuesto, y no ha sido hasta ahora, que se está finalizando la legislatura, repito, quedan solo tres 
meses, cuando han empezado a hacer cosas, que evidentemente tienen nuestro apoyo. Nunca el 
Partido Popular va a ir en contra de nada, que signifique una mejora para Camp Redó. Los vecinos, no 
solo se la merecen, es que es, sería una injusticia no hacerlo. Pero sí que nos gustaría que en estos tres 
meses que quedan, las decisiones que se tomen referentes a ese concurso urbanístico, sean 
consensuadas. Y esto es lo que pedimos en nuestra proposición. Evidentemente, como Partido Popular, 
tenemos vocación de gobernar. En eso confiamos. Y no queremos llegar y encontrarnos con algo 
decidido y atado por el Equipo de Gobierno anterior. Lo que estamos pidiendo en realidad, es que se 
cumpla lo que ya se aprobó en febrero del 2016 y en abril del 2017. Que las decisiones futuras, no las 
que se están llevando a cabo evidentemente, no tenemos nada que decir al respecto, pero ese concurso 
del que estuvimos hablando durante estos años, creemos que se tiene que hacer con consenso, y por lo 
tanto eso es lo que pedimos. Que no se tome ninguna decisión relativa a Camp Redó sin consenso, no 
solo con los partidos políticos, sino también con los propietarios afectados, que pudiera condicionar el 
próximo gobierno municipal. Muchas gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, yo le diría referente a esto último que explicaba que, así como está redactada la 
propuesta, habla de cualquier tipo de decisión, y a mí eso quizás no  me parece. Si lo que dice, o quiere 
decir es, no tomar ninguna decisión relativa al concurso urbanístico del Camp Redó, me parece bien, eso 
lo votaríamos a favor, porque además es la intención, está en el presupuesto de este año, poder 
redactar, bueno está en el presupuesto de este año, el dinero para poder realizar este concurso. La 
intención era que los técnicos redactasen unas bases, que después pudiésemos consensuar. Y una vez 
que estuviesen consensuadas, pudiésemos ponerlo en marcha. O sea que no hay ningún problema, si se 
está refiriendo al concurso urbanístico.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Yo creo que es evidente, está hablando todo el rato de ello. Si bien todas las propuestas referentes a 
Camp Redó presentadas por el Partido Popular, han contado con el apoyo unánime, después de casi 
cuatro años, estas no se han traducido en acciones reales. Actualmente, solo quedan tres meses de 
legislatura, y sigue pendiente la solución urbanística de la zona.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, pero ¿le parece bien?” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí, claro que me parece bien.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, pero lo que se apruebe.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Si lo pone aquí, y sigue pendiente la solución urbanística de la zona.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
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“Pero lo que acordamos es la parte de propuesta, lo otro es una exposición de motivos.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“No hay ningún problema.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Yo le digo que en la propuesta conste, concurso urbanístico del Camp Redó.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Para mí estaba implícito pero si prefieren incluirlo no hay ningún problema.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Pues en ese caso lo votaremos a favor. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Miri, nosaltres després del patiment que jo crec hem sofert tots, més els veïnats de 
Camp Redó, això per suposat, però que hem anat veient totes les coses, lo poc a poc que ens han anat 
sortint, i lo molt que hem hagut de patir per mos d’aquests temes. Pues nosaltres lo que volem i tenien 
els veïnats també, una certa raó en pensar que s’havia d’especificar aquest tema, damunt la solució 
urbanística de la zona. I per tant, nosaltres ens pareix bé, i en aquest cas, si s’inclou, m’ha dit Sr. Hila, a 
no prendre cap decisió relativa, sense consens amb el rest dels partits polítics, referent a lo que és la 
solució urbanística de la zona. I mentrestant que continuïn totes les obres i totes les millores que s’estan 
fent. Perquè jo hi afegiria això. És a dir, hem hagut d’esperar tant de temps a que es facin aquestes 
millores, lo que volem és que continuïn fent-se les millores. Si és en aquest sentit, i així se recull en 
l’acta, nosaltres votarem a favor també.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Bueno, yo creo que para mí era evidente e implícito, que estamos hablando del concurso urbanístico, 
que es el que se habla continuamente en la exposición de motivos, y evidentemente nunca nos hemos 
manifestado en contra de ninguna de las mejoras que se han llevado a cabo recientemente. Para mí es 
evidente, y por lo tanto adelante. Si hay gente que lo necesita plasmar por escrito ningún problema.” 

 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i PODEM PALMA), 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C’s) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal: 
 
1.- A no tomar ninguna decisión relativa al concurso urbanístico del Camp Redó sin consenso 
con el resto de partido políticos y propietarios de la zona afectada, que condicione al próximo 
gobierno municipal, sin paralizar las mejoras que se están realizando." 
 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
32

8_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
3/

20
19

 i 
ho

ra
 1

1:
11

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
4A

83
C

E
0D

A
89

83
2C

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 60 - 

Aprovat amb esmenes:  per unanimitat amb la següent esmena: Afegir, després de "relativa", 
"al concurso urbanístico del" i afegir al final: "sin paralizar las mejoras que se están realizando" 
 
34. Grup PP relativa a neteja de torrents de Palma 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat, la 
següent transaccional 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a trabajar en colaboración 
con la Consellería de Medio Ambiente para la elaboración de un plan periódico de limpieza del 
torrent Gros y de na Bàrbara, para mantener limpios sus cauces y evitar así los continuos 
vertidos de plásticos al mar."  
 
Aprovat per unanimitat 
 
26. Grup PP relativa al servei de dinamització lingüística 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. El 10 de enero de 2019 se publicó la Plataforma de contratación del sector público, la licitación 
del servicio de dinamización lingüística territorial en tres zonas de Palma. Pues bien, pedimos como 
proposición de Pleno, que se paralice este proceso, ya que atenta a los principios de libre elección de 
lengua, equidad de ambas lenguas oficiales, reconocidos tanto en la Constitución Española, como el 
Estatuto de autonomía de las Islas Baleares. Yo Sr. Carrió, me da la sensación de que usted no se ha 
leído las bases de pliego de licitación de este servicio. Porque la verdad, es un cúmulo de despropósitos. 
Lo primero los destinatarios. Es decir, los destinatarios a lo que va referido la licitación, que recuerdo 
que es para un servicio de dinamización lingüística, obviamente en catalán, para los barrios de Son 
Gotleu, Pere Garau, La Soledat, El Rafal, El Viver, Son Cladera, Camp Redó y Cas Capiscol. ¿De verdad 
estos barrios, que son los barrios que tienen mayores problemas de seguridad ciudadana, acceso a la 
vivienda y empleo público, necesitan un servicio de dinamización lingüística? ¿De verdad? Pero ¿usted 
se ha parado a pensar en lo que se está gastando el dinero público? Pero es que después, entras a ver 
un poco el objeto del contrato, y ya oye, yo, da para risa, pero bueno, no me voy a reír, porque para mí 
es muy serio esto. Hablamos de, promover el acceso al conocimiento y el uso de la lengua catalana en 
todos los ámbitos y sectores de la sociedad, comercios. Deje en paz a los comercios, no se  meta en los 
comercios, que se juegan su dinero, que hagan lo que quieran en interés a ganar un poco de dinero para 
mantener a su familia. Pero es que continúa, centres d’ensenyament, centres d’ensenyament. De 
verdad, en un sistema que hay inmersión lingüística total, realmente tenemos que hacer mayor gasto en 
actividad pública en dinamización lingüística catalana. ¿De verdad? Y continuamos. Bares y restaurantes. 
Yo la verdad, me imagino el pobre dinamizador lingüístico entrando en un bar y restaurante, y pidiendo 
a la gente, oiga, usted tiene problemas de acceso a la lengua catalana, o se siente usted discriminado 
por el tema de la lengua catalana. ¿De verdad? Van a hacer esta actividad. Pero continuamos. Empresas 
privadas. Vuelvo a lo mismo, ya está bien de intervención, deje a las empresas privadas, que se juegan 
su dinero, a hacer lo que quieran con su actividad. Colectivos y entidades local. Pero es que 
continuamos. Detectar las dificultades y problemáticas que hay en los barrios de Palma, para acceder al 
uso y al conocimiento de la lengua catalana. Ya se lo digo yo, no necesita usted gastarse el dinero 
público, no hay ninguna dificultad, están todos los recursos, los cuales yo defiendo por activa y por 
pasiva, para el uso y conocimiento de la lengua catalana. No es necesario que gastemos más dinero en 
un servicio que va a ser totalmente inútil en el Ayuntamiento de Palma. Y continuamos. Ayudar a 
garantizar el derecho a utilizar el catalán en los ámbitos del ocio. ¿De verdad? El ocio. ¿Tenemos que 
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entrar en el ocio de las personas para que usen la lengua catalana? ¿De verdad? Esto es 
intervencionismo pero brutal, y vergonzoso. Asistencial, sanitario y comunicativo. Ya vamos, ya esto 
alarmante. Asistencial, oiga, yo que sepa en todos los criterios de acceso a la función pública, se 
establece el criterio del catalán. Con lo cual, algo deben estar haciendo mal, para que el sistema 
asistencial no se esté garantizando la comunicación en catalán. Y comunicativo, ah ya usted me dijo una 
vez que tenía que utilizar el catalán en mis intervenciones y en mis proposiciones. Ya le digo, no, y se lo 
reitero, no. Yo en el ejercicio de mi libertad, uso la lengua que me apetece. Pero es que continuamos, ya 
este ya es de traca. Evitar la exclusión social y la discriminación por razón de desconocimiento de la 
lengua catalana. ¿De verdad? Ustedes, que son los que más discriminación por desconocimiento de la 
lengua catalana han establecido en estas islas, aprueban uno para evitar esa discriminación. Le recuerdo 
que ustedes son los de la inmersión lingüística únicamente en catalán. Aquellos que no permiten que se 
le conteste en castellano las peticiones que hacen los ciudadanos de Palma. En las pruebas de acceso a 
la función pública, se establece el requisito de catalán, no como mérito, sino como requisito. Y aprueban 
unas cláusulas lingüísticas en la contratación pública, que exigen a las empresas que hablen en catalán 
hasta la megafonía. De verdad ustedes van a ser los que garanticen la no discriminación por 
desconocimiento del catalán, cuando ustedes son los mayores discriminantes por el no conocimiento de 
la lengua catalana. No me haga reír usted Sr. Carrió. Es que es de vergüenza. Y bueno, y continuaría pero 
bueno. Bueno, me queda tiempo sí, continuamos. Dice, promoveremos la participación ciudadana en el 
proceso de recuperación lingüística, e involucraremos a todos los colectivos a trabajar conjuntamente 
en el proceso de recuperación de la lengua catalana. Me puede decir usted Sr. Carrió, ¿cuando ha 
desaparecido la lengua catalana? Dígamelo. Usted habla de recuperación de la lengua catalana como si 
hubiera desaparecido. Mire, usted aprueba cada seis meses el informe sobre utilización de la lengua 
catalana. Yo solo le digo que este en este ayuntamiento está entorno al 98%. Yo creo que lo de 
recuperación a lo mejor hay que recuperar otra lengua, sinceramente. Mire, no se ría usted de la 
ciudadanía, tire para atrás esta indecencia por favor, y no se gaste 170.000 euros de dinero público en 
una auténtica barbaridad, y utilice el dinero público en lo que realmente demanda la ciudadanía, que es 
empleo, acceso a la vivienda, limpieza y seguridad ciudadana. Esas son las demandas y no un servicio de 
dinamización lingüística para la ciudad. Muchas gracias” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bé Sr. Sánchez, ja hi tornem esser, un nou Ple, i tornem a parlar més de 
sociolingüística que dels temes que vostè considera tan importants, però que tampoc no se veuen a 
l’hora de fer les mocions del Ple. I enguany, o bé no, aquest mes, la víctima és la licitació del servei de 
dinamització lingüística. Bé, jo lo que crec és que hauriem de xerrar casi, casi més els termes en general 
que en particular. Perquè lo que no arribo a aclarir és si vostè pensa que el castellà està en perill, no sé 
si a punt de l’extinció, i si consideren que el català no s’ha de promoure. Perquè li dic? O perquè li 
demano si el català no s’ha de promoure? Perquè nosaltres ho fem perquè hi creiem, això sí que és vera, 
però també perquè l’Estatut d’autonomia i perquè la Llei de normalització lingüística, ens insten a fer-
ho, ens insten a fer-ho. I ja sé que fa 4 anys se gastaven 500 euros en el pressupost només per ajudar a 
la normalització lingüística, per ajudar a la política lingüística. Ara, vostès quan parla és que tinc la 
sensació que ni aquests 500 euros troba que estan bé, haurien d’esser encara menys. No ho sé, s’ho 
hauria de fer mirar també. I bé, per tot això també deixi’m dir que el servei de dinamització lingüística, 
no atempta contra cap principi d’elecció de llengua. No diguin mentides eh. I li diré també un altre punt, 
que aquest servei, que tan perillós li sembla, ciutats tan revolucionàries com La Coruña, Gijón, 
Benicàssim, fins i tot Manacor, no sé qui governa per Manacor ara mateix. També, també fan, tenen 
serveis de dinamització lingüística. Després se fica amb les barriades. On és que vostè creu que nosaltres 
hem de fer el servei de dinamització lingüística? A Jaume III? A Son Vida? Jo crec que hem fet uns grans 
plecs, i està molt bé la feina feta fins ara. I, com que ja duim tants de Plens, i com cada vegada és la 
mateixa cançoneta, deixi’m tornar-li dir una vegada més, com han canviat les coses, pensar que el Partit 
Popular va esser capaç d’aprovar la llei de normalització lingüística, per unanimitat. I ara, ara, vergonya 
Sr. Sánchez, vergonya, vostès són els que volen empetitir encara més la nostra llengua. Moltes gràcies.” 
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Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias. Poco más queda decir. Obviamente no nos vamos a poner de acuerdo nunca en este tema. 
Yo sí que me planteo una cuestión, usted sacó esta misma licitación en el 2017 ¿verdad? En el 2017 ya 
sacó esta licitación y quedó desierta, si no me equivoco. Y quedo desierta porque, según los técnicos 
municipales, obviamente las entidades que se hayan presentado no cumplían unos mínimos de 
exigencia. ¿Qué ocurre? Que ahora ha bajado usted la exigencia para que las empresas que puedan 
acceder obviamente demos este servicio. Si en su momento ya se presentaron, se van a volver a 
presentar las mismas. ¿Qué ocurre? Ha bajado usted el nivel de exigencia. ¿No se merece este 
ayuntamiento el mayor nivel de exigencia a las entidades que licitan con el ayuntamiento? No. Es que 
como quedó desierto, pues obviamente usted ha adecuado esto para que obviamente en la foto finis de 
la legislatura, pues obviamente determinadas entidades estén contentas y usted más porque se gasta 
dinero público, en el uso de la lengua catalana. Y finalizo, se habla mucho aquí de la exhumación de 
Franco, y las dificultades para llevarlo a un sitio o a otro. Yo les recomiendo una cosa, lléveselo usted a 
su casa a Franco, porque aunque usted no lo piense, ustedes aplican la misma política lingüística que el 
dictador Franco. Con lo cual, llévense usted a su casa a Franco, y estaremos todos muy contentos. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Sr. Sánchez, per favor, no jugui més amb la llengua. No és una jugueta, no és un arma política, 
és una qüestió d’estat, és una qüestió d’estat. No instrumentalitzi l’odi, no el legitimi. Jo lo que sí que 
demanaria, crec que per ventura fins i tot Ciutadans si ja està apuntant, és que la propera legislatura, 
allò que fessin fos recuperar el seny, i recuperar el consens. Vostè m’ha parlat del Sr. Franco. Quina 
vergonya. Vostè. No sé ni de on ve per sort, però vostè no me pot parlar a mi del Sr. Franco, ni lo que va 
fer, ni lo que feia a les escoles eh. Jo justament és vera que hi va haver un dia, que crec que li varem 
exigir, no, no, el varem instar a bé, que el Reglament de normalització lingüística, com tots els 
reglaments, estan fets, estan fets per complir, i li varem demanar, amem si volia complir aquest 
reglament. Jo crec que tampoc no és una cosa tan greu, quan justament la Sra. Carme Feliu, no sé si se’n 
recorda de quin partit era la Sra. Carme Feliu, l’any 97, l’any 97 ja demanava que totes les regidories, 
que totes les regidories complissin exactament això, el Reglament de normalització lingüística. Vostè sap 
molt de Constitució, vostè sap de moltes coses. Però jo lo únic que li demano és que els reglaments, que 
per això estan fets, se compleixin. I la darrera cosa que també aprofitant avui que tornem a parlar del 
tema, perquè no sigui cada mes lo mateix, convidar-lo i convidar-li sincerament, a que aquest dissabte 
vingui a l’homenatge que li farem a la gran lingüista menorquina però també mallorquina, Aina Moll. 
Que va esser assessora lingüística de governs del vostre partit, però jo entenc que no ho era només del 
vostre partit, sinó de totes les Illes Balears, i en aquest sentit nosaltres els recalçàvem i estàvem ben 
orgullosos. I segurament podrà aprendre moltes coses de les paraules d’un altre il·lustre que encara no 
sé si coneix, Isidor Marí. Moltes gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 2 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a la paralización 
del proceso de licitación del servicio de dinamización lingüística territorial en tres zonas de 
Palma, por atentar contra los principios de libre elección de lengua y equidad de ambas  
lenguas oficiales, reconocidos en la Constitución Española y en el Estatuto de Autonomía de las 
Illes Balears." 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) 9 vots a favor 
(PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
36. Donar compte de l'informe de morositat del mes de gener 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de GENER de 2019 de l’Ajuntament 
de Palma : 34,26 dies  
 
2. Detall per entitats mes de GENER de 2019 
Entidad Ratio de  
Operaciones  
Pagadas Ratio de  
Operaciones  
Pendientes de  
Pago Periodo Medio de  
Pago Mensual 
Palma 34,94 34,84 34,92 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 37,89 33,80 36,67 
F. Casals d'Art i Espais Expositius (Palma Espai D'Art) 0 0 0 
F. Mixta Turisme Palma de Mallorca 53,21 26,41 39,53 
Inst. M. l'Esport 29,99 31,67 30,34 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 0 33,59 33,59 
P. M. d'Escoles d'Infants 19,36 42,74 25,93 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i Riba) 0 40,92 40,92 
Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 
 
3. Entitats que no han remes informació. 
Entidad Observaciones 
F. Casals d'Art i Espais Expositius (Palma Espai D'Art) El Patronato de la Fundación en sesión 
de 23 de octubre de 2017 aprovó la disolución de la Fundación 
Palau de Congressos de Palma S.A. Deberíamos entender a la Sociedad Palau de 
Congresos como "sociedad no financiera". El porcentaje de ingresos de mercado es superior al 
50% según la previsión de ingresos y gastos para el ejercicio 2018 y siguientes." 
 
Assabentat 
 
37. Donar compte de l'acord de l'informe de morositat del quart trimestre de 2018 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las operacions 
comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de morositat, i 
l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de subministrar 
informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostaria i 
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sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la consideració de l’Ajuntament 
Ple el donar compte el següent informe:  
 
Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes del QUART TRIMESTRE de 2018 de 
l’Ajuntament de Palma  
 

Periodos de PMP 
incluidos 

PMP (días) 

Octubre 2018 18,08 

Noviembre 2018 19,93 

Diciembre 2018 16,98 

 

 
Entidad 

Tipo de 
Contabilidad 

Pagos realizados en el periodo 

Intereses de Demora 
Pagados en el Periodo 

Periodo 
Medio 
Pago 

(PMP) 
(días) 

Pagos Dentro Periodo 
Legal Pago 

Pagos Fuera Periodo 
Legal Pago 

Númer
o de 

Pagos 

Importe 
Total 

Número 
de Pagos 

Importe 
Total 

Número 
de Pagos 

Importe 
Total 

Intereses 

Palma Limitativa 73,23 1905 
14573022,9

5 
3680 

14769752,0
4 

0 0 

Ägencia Desenvolupament Local 
"PALMAACTIVA" 

Limitativa 33,22 362 158239,31 13 5964,21 0 0 

E. Funeraria M. (EFMSA) Empresarial 58,86 273 531839,93 173 278978,17 0 0 

E. M. d'Aigues i Clavegueram, 
S.A. 

Empresarial (12,27) 2760 
10303675,2

0 
481 2176965,86 0 0 

E. M. Transportes Urbans (EMT) Empresarial 34,22 473 4653992,73 473 3040330,35 0 0 

F. Casals d'Art i Espais Expositius 
(Palma Espai D'Art) 

Limitativa 0 0 0 0 0 0 0 

F. Mixta Turisme Palma de 
Mallorca 

Empresarial 24,83 171 305422,25 86 191179,01 0 0 

Inst. M. l'Esport Limitativa 46,51 1008 2713017,99 114 246884,04 0 0 

Instituto Municipal Innovación  
(IMI) 

Limitativa 13,69 64 2016742,12 32 56322,70 0 0 

Mercapalma, S.A. Empresarial 16,35 99 160667,35 41 60013,61 0 0 

P. M. d'Escoles d'Infants Limitativa 68,80 323 364675,32 68 655472,84 0 0 

P.M. l´Habitatge i Rehabilitació 
Integral de Barris (P.M.H. i Riba) 

Limitativa 61,75 237 103019,04 64 105435,43 0 0 

Palau de Congressos de Palma 
S.A. 

Empresarial 0 0 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i 
Proyectes, S.A.(SMAP) 

Empresarial 4,49 446 522348,98 15 20093,31 0 0 

 
 

Entidad 

Facturas o Documentos Justificativos Pendientes de Pago al Final del Periodo 

Periodo 
Medio 
Pago 

Pendiente 
(PMPP) 
(dias) 

Dentro Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Fuera Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Número de Operaciones Importe Total Número de Operaciones Importe Total 

Palma 94,53 2514 20639529,71 1960 9627384,09 

Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 19,55 102 107731,54 0 0 

E. Funeraria M. (EFMSA) 44,46 117 155048,95 4 4371,75 
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E. M. d'Aigues i Clavegueram, S.A. (28,90) 754 1790808,68 23 52983,28 

E. M. Transportes Urbans (EMT) 54,67 76 236014,93 123 772000,89 

F. Casals d'Art i Espais Expositius (Palma Espai D'Art) 0 0 0 0 0 

F. Mixta Turisme Palma de Mallorca 25,52 176 32310,22 4 17112,13 

Inst. M. l'Esport 42,48 700 1634641,60 46 101306,51 

Instituto Municipal Innovación  (IMI) 10,15 34 91288,64 5 8191,55 

Mercapalma, S.A. 8,10 60 138766,54 2 316,65 

P. M. d'Escoles d'Infants 27,67 318 737397,49 22 88053,83 

P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i Riba) 36,89 125 101759,25 13 6868,14 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i Proyectes, S.A.(SMAP) (6,90) 33 57748,30 1 735,32 

 
 
FOD 1. Reconeixement de deute a l'empresa Hora Nova, SA per un import de 5.445€ 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“No només que crida l’atenció que vinguin ara amb reconeixements de deute que tenen que veure amb 
mitjans de comunicació, quan s’acosta la campanya electoral. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“No he entendido el motivo, pero al final son facturas de ejercicio anterior, que no se habían gestionado 
a trámite, y se llevan a reconocimiento de deuda, o sea no. Lo que hace es consumir crédito de este 
prepuesto, no es nada ventajoso, al contrario.” 

 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 5.445,00 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
159732, corresponents  a la empresa  Hora Nova S.A. amb CIF A07242753 i domicili al carrer 
Paseo Mallorca 9A 07011, Palma. 
 
2.-Carregar l’import de5.445,00 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 2. Reconeixement de deute a l'empresa Uniprex, SAU per un import de 14.520€ 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute per un import de 14.520,00 euros (IVA inclòs) de la factura número 
2181050709, corresponent a l’empresa Uniprex S.A.U. amb CIF A28782936 i domicili al carrer 
Gremi Sabaters nm 21 planta 3 Ofic A37 07009 Palma, segons la factura número 68 de data 31 
de maig de 2018. 
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2.-Carregar la despesa de 14.520,00 euros (IVA inclòs) a la partida 02.92065.22602 PREMSA, 
PUBLICITAT I PROPAGANDA,  del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat corresponent." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 3. Reconeixement de deute a l'empresa  Edicions Periòdiques Ara-Balears, SL per un 
import de 1.210€ 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 1.210,00 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
5210001044, corresponent  a la empresa  Edicions Periòdiques Ara-Balears S.L.. amb CIF 
B57806762 i domicili al carrer Tous i Maroto 8 1er 07001, Palma. 
 
2.-Carregar l’import de 1.210,00 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a l'empresa Canal4 Televisión de Baleares, SL per un import 
de 3.506,58€ 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 3.506,58 euros (IVA inclòs) corresponents  a la 
empresa  Canal4 Televisión de Baleares S.L. amb CIF B07941255 i domicili a la ctra. 
Valldemossa Km. 7,4 Parc Bit, Edifici Lleret 07121 Palma, segons les factures: 
 
Nº: PB-1707/18 de data 28 de desembre de 2018 
Concepte: Campanya publicitària Neteja carrers Palma  import: 1.168,86 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: PB-1705/18 de data 28 de desembre de 2018 
Concepte: Campanya publicitària Asfaltat carrers Palma import: 1.168,86 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: PB-1706/18 de data 28 de desembre de 2018 
Concepte: Campanya publicitària Manteniment carrers Palma  import: 1.168,86 € (IVA inclòs)  
 
2.-Carregar l’import de 3.506,58 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
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Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a l'empresa AGENCIA EFE, SAU per un import de 5.445€ 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute per un import  de 5.445,00 euros (IVA inclòs) corresponents  a la 
empresa  Agència EFE S.A.U., amb CIF A28028744 i domicili a l’avinguda de Burgos 8B  28036-
Madrid, segons les factures: 
 
Nº: 20024076 de data 9 d’octubre de 2018 
Concepte: serveis mes de juny 2018  import: 907,50 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: 20024077 de data 9 d’octubre de 2018 
Concepte: serveis mes de juliol 2018  import: 907,50 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: 20024078 de data 9 d’octubre de 2018 
Concepte: serveis mes d’agost 2018  import: 907,50 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: 20024079 de data 9 d’octubre de 2018 
Concepte: serveis mes de setembre 2018  import: 907,50 € (IVA inclòs) . 
 
Nº: 20024432 de data 9 d’octubre de 2018 
Concepte: serveis mes d’octubre i novembre 2018  import: 1.815,00 € (IVA inclòs) . 
 
2. Carregar l’import de 5.445,00 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 6. Reconeixement de deute a l'empresa Marmi 2015, SL per un import de 943,80€ 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 943,80 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
MMV00525, corresponent  a la empresa  Marmi 2015 S.L. amb CIF B57906398 i domicili a 
l’avinguda Antoni Maura 36A 07141 Marratxí. 
 
2.-Carregar l’import de 943,80 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
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Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 7. Reconeixement de deute a l'empresa Malla, SA per un import de 423,50€ 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 423,50 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. EX18-
06806, corresponent  a la empresa  Malla S.A. amb CIF A07015605 i domicili al carrer Fray 
Juníper Serra 11, 07014 Palma. 
 
2.-Carregar l’import de 423,50 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 8. Reconeixement de deute a l'empresa Edicions Periòdiques Ara-Balears, SL per un 
import de 302,50€ 
 
Es proposa: 
 
"1.-Reconèixer el deute per un import  de 302,50 euros (IVA inclòs) de la factura  núm. 
5210001048, corresponent  a la empresa  Edicions Periòdiques Ara Balears S.L. amb CIF 
B57806762 i domicili al carrer Tous i Maroto 8 1er 07001 Palma. 
 
2.-Carregar l’import de 302,50 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92061.22602 PREMSA-
PUBLICITAT I PROPAGANDA del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 9. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 584/18, de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Son dos personaciones por el mismo, por los acuerdos de suspensión de la tramitación y aprobación de 
licencias urbanísticas para uso turístico de uso residencial y comunitario, de albergue juvenil con 
número determinado de expediente. Los dos son acuerdo previo y posterior.” 

 
Es proposa: 
 
"S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu Procediment Ordinari núm. 584/18 de la sala contenciosa 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
32

8_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
3/

20
19

 i 
ho

ra
 1

1:
11

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
4A

83
C

E
0D

A
89

83
2C

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 69 - 

administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears,  serà a càrrec dels lletrats 
municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 10. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 581/18, de la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears 
 
Es proposa: 
 
"S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu Procediment Ordinari núm. 581/18 de la sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears,  serà a càrrec dels lletrats 
municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents." 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 11. Moció Grup C's relativa a les mesures econòmiques i de tota índole que s'han de 
prendre perquè els policies de proximitat tenguin vehicles per desplaçar-se 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No, miri, nosaltres hem presentat aquesta moció d’urgència, perquè tots estam fent 
voltes per Palma, no tan sols uns, perquè pareix que just hi van uns, i anem els altres també. I hem anat 
parlant amb membres de la Policia Local, que estaien fent temes de comunitari, de control de col·legis. I 
els hem vist que van a peu, a peu, sí. I hem, ens hem aturat a parlar amb ells, clar, per això fem la moció 
d’urgència. I hem anat parlant i ens diuen, no, és que no tenim vehicles, és que hem demanat vehicles, i 
no hi ha cap vehicle. I nosaltres, ens hem interessat pel motiu pel que no tenien vehicles per poder-se 
desplaçar des de llocs on surten, per anar en els seus llocs on prenen, on duen a efecte el seu servei. I 
ens han dit, no, se va espenyar la moto, i tinc la moto en el quarter, tinc el cotxe espenyat. Ens hem 
assabentat també que hi ha moltes furgonetes, i vostè ho sap, sense rotular. Furgonetes que van de la 
Policia, on s’estan fent també les funcions de Policia, que també estan espenyats, vehicles. I ara mateix 
hi ha vehicles sense rotular, que són els que estan patrullant per dins Palma. És a dir, nosaltres lo que 
volem és que del tema pressupostaria que vostès tinguin a la seva Regidoria, facin modificacions o facin 
lo que hagin de fer, perquè tinguem els vehicles en marxa. És a dir, és un tema prou important perquè 
els ciutadans estiguin veient en els nostres funcionaris de Policia Local, anant a peu en els seus destins, i 
llavors que veiem cotxes sense rotular, perquè n’hi ha d’altres que estan sense reparar. I avui mateix me 
comenten que tenim el pati d’allà de San Ferran, ple de vehicles espenyats. És a dir, jo lo que crec és que 
s’hauria de prendre una solució damunt aquest tema, i nosaltres lo que l’animem a que hi hagi aquestes 
modificacions i que se posi en marxa el taller d’una vegada per totes, si és que no està en marxa. I 
arreglin aquests cotxes perquè tinguin i puguin complir el seu servei en condicions. Perquè clar, avui no 
sé de barriades molt dispars, perquè jo si hagués pensat en una o en l’altre que dius, no, és d’una zona o 
són un o dos, però és que he anat parlant amb bastants de policies, i hi ha bastants motos que no 
funcionen, i bastants de cotxes que no funcionen. Per tant, nosaltres la proposició la fem des d’aquest 
caràcter, que és mitjançant les oportunes modificacions econòmiques. Se faci una dotació urgent, per 
mitjans, per poder posar el normal funcionament dels tallers de la Policia Local, i que se faci la reparació 
d’aquests vehicles, per cobrir els serveis, tant per la Policia en proximitat, com els que fan les sortides i 
els controls en els col·legis, amb mitjans de transport necessaris pels trasllats dins els horaris i per les 
cobertures de serveis. I res més, gràcies.” 
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Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, nosotros no tenemos ningún problema en votar a favor, pero bueno ya le digo, también hay 
un dinero ahora en Capitalidad, de este año, que está destinado a adquisición de vehículos y 
motocicletas. Como sabéis, hubo un incendio en Comisaría, donde se quemaron 20 motocicletas y 6 
vehículos, que eso también ha producido un déficit. Pero bueno, les, yo más que nada por hacer un 
balance del tema presupuestario, se han invertido más de 1.300.000 euros en la compra de vehículos, 
ahora durante toda esta legislatura. Falta de vehículos no hay, lo que hay es una falta a lo mejor de 
mejor distribución de los vehículos y el problema que hemos tenido en talleres, desde el mes de 
diciembre. Pensar que venimos con unos talleres que vienen gestionados por policías locales, que no es 
el  modelo ideal, teníamos claro que policías locales no podían estar haciendo funciones de reparación 
de taller. Esta gente tenía ya su sitio antes de que llegáramos nosotros, y evidentemente no se les van a 
mover, porque están dentro de una relación de puestos de trabajo. Y lo que se ha intentado es 
externalizar los servicios de talleres. Hasta ahora se está externalizando todo, se está llevando todos los 
vehículos a reparar. Unos talleres tardan más que en otros. Y se está preparando un pliego de, un 
contrato un pliego para contratar el servicio, porque creemos que el taller de policía, de todas maneras 
solo funcionaba para temas de pequeñas reparaciones, cambio de frenos. Que no era una cosa que 
fueran grandes arreglos a nivel de mecánica ni de electrónica. Pero bueno, y la inversión de presupuesto 
sabéis como siempre que tenemos una partida presupuestaria para tema de talleres, que se sacan a 
reparar a talleres que son de concesionarios, de vehículos que son nuevos, o otros talleres mecánicos a 
función de lo que nos deja la Ley de contratación también, que tenemos una serie de limitaciones 
presupuestarias. Se está preparando un pliego, para sacar el servicio. En este caso la compra de las 
piezas. Y otro pliego para el servicio a contratación. Entendemos que el taller de policías, no puede estar 
cubierto por policías, que tienen un a lo mejor un problema físico o una determinada condición laboral, 
y que se les metía allí en el taller, que es lo que veníamos heredando. ¿Qué ha pasado? Que desde los 
dos últimos meses del año, pues ha habido tres bajas que van a ser de larga duración. Pues las tres 
personas que estaban en talleres ocupando, o sea que son policías locales. De todas maneras, con el 
sentido que tenemos de que queremos los policías en la calle y no dentro de los cuarteles, 
evidentemente lo que no queremos hacer es mantener esta figura y esta posición de en el taller, pero 
tampoco les queremos apartar de su puesto de trabajo porque lo tienen por ley en este caso, y 
reconocido en la relación de puestos de trabajo. De todas maneras yo la queja de que los policías vayan 
patrullando a pie si no tienen vehículos, evidentemente se les tiene que reparar, se tiene que dar el 
vehículo oportuno, pero sí que es verdad que una de las acciones que se han ido haciendo ahora estos 
meses, con el tema del Policía de barrio, es un poquito darles instrucciones de que tienen que hacer 
muchísimos más peatonales de las que estaban haciendo hasta este momento. El pasearse con la moto 
o con el coche, se les ve pero no da esa presencia que nosotros requeríamos. Y sí que es verdad que hay 
instrucciones dadas desde la Comisaría en este caso, en las territoriales, de que se hagan más patrullas 
peatonales. Y uno de los motivos, y a lo mejor es un motivo también de queja en ese sentido, es que los 
estamos haciendo más presencia, más puntos fijos, y más peatonales. Pero bueno, respecto a vehículos, 
ya le digo, la adquisición en cuanto a vehículos sin rotular, pensar que tenemos unidades que van de 
paisano. Todos los vehículos sin rotular están a disposición de las unidades y los operativos de paisano. 
Siempre se tienen vehículos sin rotular. Ahora se han adquirido seis furgonetas nuevas, que unas irán 
rotuladas y otras no. Uno de los compromisos que hay de la adquisición de las furgonetas, es que esté 
destinada a oficina de denuncia móvil. Pero bueno, se van adquiriendo, van llegando. Pensar que esta 
legislatura hemos invertido más de 1.300.000 euros en vehículos. Que tenemos presupuestado 
Capitalidad también para la compra y adquisición de estos vehículos, y que se va mejorando la flota 
porque partíamos casi, casi de una flota. Pero bueno, el total de vehículos que tiene la Policía local de 
Palma, está en torno a los 300 vehículos. Creo que es una flota más que suficiente en función de los 
turnos y los policías locales que hay en este momento.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Sí, bé, nosaltres donarem suport en aquesta iniciativa. Considerem que tot lo que 
sigui millorar, pues els mitjans materials, i fer inversions, pues que puguin contribuir a que la Policia 
local estigui millor dotada, que tingui pues aquest servei de taller, que tinguin els vehicles reparats, i que 
hi hagi més garanties, perquè puguin prestar el servei a la ciutadania, pues nosaltres considerem que és 
una iniciativa que sempre és positiva, i sempre hi ha millores per fer. La gestió diària pues ja sabem com 
va, sempre hi ha complexitat, sempre hi ha mancança de recursos econòmics, però sí que és cert que és 
important que la Policia Local de Palma, pues tingui aquests mitjans econòmics a la seva disposició, per 
poder fer un bon servei, i per lo tant nosaltres donarem suport en aquesta iniciativa.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí gràcies bé. Jo no li poso en dubte lo del tema de peatonalitzar el tema però clar, desplaçar-se des de 
San Ferran per exemple, o des d’un altre lloc, i haver d’anar a Son Gotleu, o haver d’anar a un altre 
banda, sense tenir vehicles per anar-hi, pensi que quan hi arribin, se li haurà acabat el servei eh. Clar no 
és que és així, és que és així, és que els hem vist així. N’hi ha que ho tenen més a prop, però n’hi ha que 
no ho tenen tan a prop. I llavors els vehicles tots nous, bé jo he vist furgonetes sense rotular, i n’hi ha 
alguna que no és tan nova tampoc, però també corre amb els policies dedins. Bé, l’he vista malament,  
quan han obert i han sortit tots uniformats no els he vist bé. Què vol que li digui? La qüestió està en que 
nosaltres pensem que lo que s’ha de fer és posar en marxa això. I els vehicles lo que no han d’estar és 
aturats dins San Ferran, han d’estar defora i donant servei en el ciutadà. Res més.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, decir que evidentemente que no todas las furgonetas están en buen estado, ni todos los vehículos. 
Por eso nosotros empezamos con, lo primero que hicimos cuando llegamos fue adquirir 21 vehículos 
policiales, y las motocicletas, tanto de la unidad motorizada, que son las motocicletas pesadas, y las del 
grupo de actuación preventiva, que también son las pesadas. Fue lo primero que pusimos en marcha, la 
renovación de los vehículos. Y no, evidentemente hay muchísimo que mejorar y muchísimo, y los 
recursos son limitados, y las necesidades son infinitas. Entonces, más que nada en un colectivo tan 
importante. Y ahora que no está la prensa, me quiero referir a lo que ha pasado, no me quiero quedar 
sin referirme pero ya de cara no a que se publicite en los medios de comunicación, pero sí a los 
concejales que están aquí sentados, respecto a las declaraciones que ha hecho este sindicato en el Pleno 
hoy. Decir que ese sindicato me ha interpuesto dos querellas que fueron archivadas en su momento. 
Fueron los que entraron a grabar al despacho, sin mi consentimiento. Tienen puesta toda una serie de 
denuncias en el Juzgado nº 12, por coacciones y amenazas, presuntas coacciones y amenazas, perdón, 
tanto a la Coordinadora como al Director General, como a mí como Regidora, por estas grabaciones que 
se me hizo, y otras situaciones que hemos vivido con ellos en otros ámbitos. Todo está en el Juzgado nº 
12 denunciado, yo no hablo por hablar, yo hablo con pruebas y denuncias. Me gustaría también, ya no 
por mí eh, por mis hijas, que nadie viviera lo que he estado viviendo yo estos tres años, casi cuatro de 
legislatura. Decir que levantarte por la mañana, cambiar el coche, coger el coche de tu padre y que 
tengas el coche reventado en la puerta de casa, que te entren en el despacho y te revienten la puerta 
del despacho, y tenga que venir la científica a coger huellas, como si tú fueras, no sé, un político. Yo 
decía, pero bueno esto ni en el País Vasco, que pasaban estas cosas, yo en la vida pensaba yo que me 
podían pasar estas cosas a mí. Únicamente, únicamente y exclusivamente, por ser representante de un 
partido político que no tiene las mismas, o los mismos objetivos o la misma ideología que el sindicato, 
en este caso que se representa, u otros sindicatos, o mucha gente que hay dentro de la Policía. Decir 
que yo no he hecho nada contra nadie, que cuando yo vine aquí, todas las personas que han sido 
detenidas e imputadas, no ha sido por acción de Angélica Pastor eh, ha sido por una acción del Juzgado. 
Yo lo único que he hecho ha sido ponerme a disposición y colaboración de la justicia, que creo que era 
mi deber y obligación. Todas las medidas de seguridad que yo tengo, que mucho de lo que, la mayoría 
de las cosas que han venido aquí, aquí está mi jefe de protección de autoridades, indignado porque son 
mentiras lo que ha venido a decir al Pleno, las tengo recomendadas. Yo tengo una evaluación de nivel 
riesgo alto de protección. Y únicamente tengo unas medidas de nivel básico de protección, porque no 
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quiero que mis hijas cada día vean a la escolta en la puerta, o cuando salgan de casa tengan que ver al 
escolta en la puerta. Y yo no lo pido por mí eh, porque a mí me da igual, porque yo tengo muchas 
narices para enfrentarme a todo el que se me venga por delante, así de claro os lo digo. Pero sí que es 
verdad que muchas de las cosas que no han salido en prensa, y que están denunciadas en el juzgado, no 
han salido por mi padre y por mi madre, porque mis niñas todavía no son muy conscientes, porque 
tienen ahora 6 y 8 años, y cuando empezaron en esta historia con su madre, tenían 3 y 5 años. Por eso 
digo, que se les aplauda y se les dé apoyo a esta clase de gentuza, porque para mí son gentuza, no 
tienen otro calificativo, que solo tienen intereses particulares hacía, porque a día de hoy no han hecho 
ni una propuesta en positivo en ninguna mesa de negociación, solo hablan de ellos y de los suyos. Me da 
vergüenza. Lo digo porque ojala ninguno de vosotros estéis nunca en esta situación. Yo puedo ser mejor 
política, peor política, mejor persona, peor persona, muy impulsiva, lo sé, tengo mucho carácter 
también, pero os puedo asegurar que yo no me voy a llevar a mi casa ni un duro que no es mío. No me 
voy a llevar a mi casa ni un beneficio que no es mío. Yo hago muchísimas horas, y les puedo asegurar 
que la hora no sale pagada, y lo hago por vocación, por servicio a la ciudadanía, y porque creo en lo que 
estoy haciendo. Y os puedo decir que ni estos, ni cien como estos me van a parar a mí, lo tengo claro. Y 
lo único que tengo es un ataque de rabia, de no poder contestarles en el momento, decirles la clase de 
gentuza y sinvergüenzas que son. Y en el momento que yo pueda, haré lo que tenga que hacer, para que 
esta gente no tenga la vergüenza y la libertad de venir aquí a decir lo que le dé la gana, y que no tengan 
ningún tipo de repercusión. Y os pido, bueno en este caso, en el momento que os pase esto a vosotros, 
tendréis todo mi apoyo, y os pido que no le deis alas a esta clase de gente que viene a hablar de esta 
manera, y a hablar sobre niñas, medidas de protección, y problemas que yo estoy teniendo en mi vida 
personal. Muchas gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"Que mediante las oportunas modificaciones económicas se proceda a dotación urgente de 
medios a fin de proceder al normal funcionamiento de los talles de la Policía Local para que se 
reparen los vehículos necesarios para cubrir los servicios mencionados, y tanto la Policía en 
labores de proximidad, como quienes realizan las entradas y salidas de colegios cuenten con 
los medios de transporte necesarios para sus traslados en los horarios y en la  cobertura de los 
servicios que tienen asignados." 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència, també per unanimitat 
 
FOD 12. Moció Grup C's relativa a denúncia per renous de la patrulla verda al local 
denominat Pradda 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Hem arribat a un acord, hi ha una transaccional amb la regidora, que ja l’hem passada a Secretaria.” 

 
Es proposa: 
 
"Que se proceda a la tramitación del expediente correspondiente como consecuencia del acta 
levantada por la Patrulla Verde de la Policía Local y se tomen las medidas correctoras o 
sancionadoras aplicables al caso, toda vez que debe prevalecer en todo caso, el descanso y la 
salud de los vecinos que vienen denunciando con asiduidad, ante medios de comunicación y 
ante, según ellos mismos, la oficina de la Defensora de la Ciudadanía." 
 
Aprovat amb esmenes, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, amb 
l'esmena de suprimir del text "de manera urgente". 
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FOD 13. Pregunta oral Grup C's relativa a l'incompliment de la legislació a l'adjudicació de 
serveis per part de l'IME 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, bé els hem presentades en el Ple, una d’elles és quina casta de control se segueix per part del IME, 
damunt la precarietat que ve essent denunciada pels treballadors i els seus representants, per part 
d’algunes de les empreses adjudicatàries de serveis, i que tampoc s’ha pres cap disposició per part de la 
Gerència del IME, a pesar de les denúncies. I llavors si és cert que no figura presència dels membres de 
la Intervenció a la taula de contractació del concurs d’obertura i tancament i atenció al públic, 
d’instal·lacions de IME, ni persona delegada per la intervenció, en cap de les actes del procediment que 
hi va haver. Perquè això són qüestions que nosaltres hem vistes denunciades i ens pareixen prou greus 
per venir i demanar almenys una explicació per part de la regidora, que la faci en aquest Ple.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, sí, respecte a les denuncies que se fan des d’un sindicat, que diu representar les empreses 
subcontractades, pues hem pres una sèrie de mesures. Per exemple, ens hem reunit un parell de 
vegades ja amb aquest sindicat, i s’han corregit situacions que s’han millorat la situació de les recepcions 
mixtes per exemple, de pavellons com El Molinar, Son Cotoner, Son Oliva, i també en el Rudy Fernández, 
que a demés això és una actuació que ja se venia fent des de la part de Gerència, perquè ell mateix 
havia detectat aquesta necessitat de millora de condicions ambientals, i ja ho tenia en marxa. Per altre 
banda s’ha assignat funcions de coordinació d’activitats empresarials, al departament de prevenció de 
riscs laborals, i aquests tècnics s’estan reunint regularment amb els responsables de les diferents 
empreses, per estar al tant de tots els temes relatius amb tota aquesta temàtica. Des d’aquí vull, ja que 
me dona l’oportunitat, vull aprofitar a en Rafael i a en Kiko, que són els que s’encarreguen d’aquest 
tema, que la feina important que estan fent en un tema tan complex, com és aquest. Per altre part, els 
directors dels contractes de serveis, estan demanant tota la documentació que ens permet la legislació, 
per controlar el correcte funcionament dels contractes. Per tant, estam damunt tot lo que faci falta. I en 
el tema del interventor, jo li puc informar que prèvia petició del nostre cap de serveis jurídics, el 
interventor va fer la delegació en la cap d’àrea d’administració del IME, per estar present a les meses de 
contractació. Els mateixos plecs del contracte que ens ocupa, que és el d’obertura i tancament, pues 
diuen que el vocal de la mesa, el interventor és la persona en qui delegui. I així s’ha fet.” 

 
¿Qué clase de control se sigue por parte del IME sobre la precariedad que viene siendo 
denunciada por los trabajadores y sus representantes por parte de las empresas adjudicatarias 
de servicios, y en las que tampoco se ha tomado ninguna disposición por parte de la Gerencia 
del IME a pesar de las denuncias? 
 
¿Si es cierto que no figura la presencia de miembros de la intervención en la mesa de 
contratación del concurso de apertura y cierre y atención al público de las instalaciones del 
I.M.E., ni persona delegada por la misma en ninguna de las actas del procedimiento? 
 
Contesta la Sra. Moll 
 
FOD 14. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 169.724,70€ 
 
Es proposa: 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

90
32

8_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
28

/0
3/

20
19

 i 
ho

ra
 1

1:
11

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
D

99
4A

83
C

E
0D

A
89

83
2C

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 74 - 

"Reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports que 
es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions fixes i mòbils 
per l’Ajuntament de Palma, conformades per l’Institut Municipal d’Informàtica (IMI) en data 
desembre, corresponents al període de 18 de novembre a 17 de desembre (quota fixa i trànsit 
de dades) més aplicateca missatges novembre i que han arribat a Compres per gener 2019. 
Vist que, en aquests moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està pendent de la confecció 
dels plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa necessari tramitar 
les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICA MOVILES SAU. CIF U-86100054. Gran 
Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE: Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma  novembre i 
desembre 2018. Factures 90D2UT090003 i 4 conformades per l’IMI i rebudes aCompres febrer 
2019. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 169.724,70’-euros" 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en contra (PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
FOD 15. Moció grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA en motiu del dia 8 de març. 
El temps de les dones, avançar sense recular 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Bé, d’aquí a uns dies, tindrem un any més la commemoració del dia 8 de 
març, el dia de les dones, el dia de les dones treballadores, i crec que els darrers anys, l’any passat 
especialment, s’ha demostrat la força que té el moviment feminista, no només al carrer, sinó a 
moltíssimes iniciatives. Però és també cert, que malauradament ara està pujant el discurs de la reacció 
misògina, d’odi cap a les dones, i que vol fins i tot negar l’evidència d’una violència estructural que 
pateixen les dones cada dia. Nosaltres hem avançat al llarg de la legislatura, posant en marxa una línea 
estratègica, com és el Pla d’igualtat, que està donant molt bons resultats, i moltes altres accions. I crec 
que una línea de coherència més, és donar suport, sumar-nos com ajuntament, a la convocatòria de 
vaga feminista que fa el moviment aquest 8 de març, i per això fem aquesta proposta concreta, que 
inclou a més d’aquest suport específic de vaga i d’aturs pel dia 8 de març. Animar també a totes les 
treballadores municipals, a secundar, seguir aquesta vaga. I també per un altre banda, a sol·licitar als 
grups parlamentaris del Congrés, que treballin en el sentit d’aprovar una llei d’igualtat laboral, 
precisament per acabar amb totes aquestes desigualtats de gèneres que existeixen en el món laboral. I 
en darrera instància també, volem assumir un compromís. Ens agradaria poder assumir un compromís, 
tots els grups municipals precisament, per no retrocedir en mans d’aquest discurs misogin que està en 
augment. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres varem rebre aquest document que havien fet vostès, que han fet vostès 
conjuntament, que ja s’havien posat tots tres, que ja havien firmat. El varem rebre ahir. Nosaltres l’hem 
llegit amb molta atenció. I hem vist que no devia tenir molt d’interès en què firméssim els altres, perquè 
vostès ja havien tret la iniciativa, ja l’havien signada, ja l’havien presentada per anar en el Ple. Una 
vegada analitzat els escrits que vostès presenten, hi ha una sèrie de qüestions que estan presentades, 
senzillament perquè jo que veig l’actualitat política com vostè, sé coses que per exemple el Partit 
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Popular tindrà certs problemes en haver de firmar, i jo també tindré certs problemes per haver de signar 
altres coses. De fet jo he parlat amb els nostres companys, que duen el tema de la dona, i lo que faré ara 
es llegir-los un document que nosaltres fem, alternatiu per dia 8 de març, i el llegiré en aquest Ple 
perquè no he tingut temps ni termini per poder-lo presentar en aquest Ple, perquè vostè el firmi també 
si vol, i si vol estar d’acord amb lo que nosaltres diem, també el pot signar i pot dir que està a favor. 
El Sr. Bauzá fa lectura de l’esmena presentada: 

 
Alternativa presentada pel Grup municipal C’s: 
 
Es proposa: 
El feminismo representa uno de los mayores movimientos sociales en el mundo global del siglo 
XXI y ha protagonizado en los últimos años algunas de las movilizaciones más multitudinarias 
que se recuerdan en nuestro país.  
 
Es cierto que hemos avanzado mucho en la causa de la igualdad entre mujeres y hombres. En 
España, desde que hace casi 90 años la liberal Clara Campoamor defendiera el sufragio 
femenino en la tribuna del Congreso y consiguiera convencer a una mayoría de diputados de 
aprobar el voto para la mujer, son muchos los pasos que hemos logrado para aproximarnos al 
objetivo de la igualdad. Porque, en tiempos en los que algunos quieren recortar derechos, es 
preciso recordarlo: el feminismo es una causa noble que persigue la igualdad formal y efectiva 
entre mujeres y hombres.  
 
Con el Estado social y de derecho llegaron el divorcio, la autonomía económica o el aborto. Y 
en una segunda oleada, con el cambio de siglo, la ley de igualdad que introducía por vez 
primera un permiso de paternidad de 13 días. Posteriormente, tras la quiebra del bipartidismo, 
Ciudadanos consiguió ampliar ese permiso hasta las cinco semanas actuales, en una progresión 
cuya aspiración última ha de ser la equiparación total.  
 
La igualación de los permisos de maternidad y paternidad es una de las medidas clave para 
combatir la brecha salarial y la discriminación que padecen las mujeres en el ámbito laboral. 
Una discriminación inducida por una legislación injusta. A menudo se dice que la igualdad 
formal entre mujeres y hombres ya ha sido alcanzada, pero su consagración en la Constitución 
no es suficiente. La legislación laboral es responsable de inducir una desigualdad por razón de 
género que se traduce en la existencia de la brecha salarial.  
 
Una regulación que establece permisos desiguales por razón de género es una legislación que 
no trata de forma igualitaria a sus trabajadores y que discrimina a una parte de ellos: las 
mujeres. El mercado laboral es competitivo, y en esa competición las mujeres parten con 
desventaja. La evidencia empírica disponible es unánime, en España y en la inmensa mayoría 
de países avanzados, en señalar el nacimiento del primer hijo como el momento en que se 
inicia una brecha salarial que no se cierra ya durante toda la vida laboral de la mujer y que 
tiene consecuencias sobre su pensión de jubilación, perpetuando de ese modo la desigualdad 
económica más allá de la etapa profesional.  
 
Además, una legislación que establece permisos desiguales por maternidad y paternidad está 
creando expectativas a los ciudadanos sobre cuál es el papel de hombres y mujeres en la 
sociedad, señalando a estas como las personas sobre las que ha de recaer el mayor peso de la 
crianza. Tener hijos es un proyecto de vida compartido en el que mujeres y hombres tienen 
una responsabilidad pareja. Pero de poco sirve reivindicar desde la sociedad civil la necesaria 
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corresponsabilidad si nuestras leyes continúan señalando a las mujeres como las personas a las 
que atañen en mayor medida las tareas familiares y del ámbito doméstico.  
 
Atajar esta desigualdad formal es un paso fundamental para alcanzar la igualdad efectiva entre 
mujeres y hombres. Equiparar la regulación de permisos permitirá combatir la brecha salarial, 
acercándonos a la igualdad laboral y económica. Y esos cambios económicos se verán 
reflejados en las actitudes hacia las mujeres y en su estatus social. Es un esfuerzo 
imprescindible, pero que no debe acabar aquí.  
 
La brecha salarial entre hombres y mujeres en España aumenta al 37,5% al tener hijos, según 
los últimos datos del Instituto Europeo de Igualdad de Género. Las carreras de los hombres no 
se ven penalizadas por la paternidad, mientras que las mujeres experimentan un 
estancamiento indeseado. Desde el punto de vista del empresario, contratar a una mujer que 
es madre o está en edad de tener hijos implica un riesgo respecto a la opción de contratar a un 
hombre: su baja será más larga y su disponibilidad laboral menor. Además, con el nacimiento 
de los hijos, las mujeres son las que se ven abocadas en mucha mayor medida a solicitar 
excedencias para el cuidado de familiares a cargo o a reducir su jornada de trabajo. Y no es una 
elección voluntaria: la EPA nos dice que nueve de cada diez mujeres que trabaja a tiempo 
parcial querría hacerlo más horas.  
 
Además de avanzar en la equiparación de permisos debemos poner en marcha otros 
mecanismos que favorezcan la conciliación, de modo que las mujeres no tengan que elegir 
entre su carrera profesional y ser madre. En este sentido resulta crucial el papel de una 
educación de cero a tres años universal y gratuita. Los elevados costes de guarderías y escuelas 
infantiles obligan a muchas mujeres de clase media o trabajadora a abandonar o relegar su 
carrera profesional para poder atender a sus hijos. Por tanto, una política ambiciosa en la 
cobertura de 0 a 3 años es una política que favorece la igualdad entre mujeres y hombres y 
también es una política redistributiva: las mujeres que se ven más penalizadas por la 
maternidad son las mujeres de menos recursos.  
 
La tercera parte clave es la flexibilidad. En España tenemos unos horarios laborales que hacen 
incompatible la conciliación de la vida laboral y familiar. Debemos dar un paso de gigante en 
políticas de racionalización de horarios, flexibilidad y teletrabajo para eliminar las barreras que 
hacen imposible la igualdad real. Empresas, trabajadores e instituciones deben llegar a un 
acuerdo para adaptarse a un modelo laboral que funcione para las demandas del siglo XXI. En 
este sentido, es imprescindible hacer un esfuerzo para procurar una mayor visibilidad de 
mujeres, con objetivos claros y políticas ambiciosas de transparencia, siguiendo los ejemplos 
de éxito de otros países que constituyan modelos sociales a seguir, así como perseguir la 
presencia equilibrada de mujeres y hombres en los órganos ejecutivos y de dirección de 
organismos públicos y privados. 
 
Por todo ello, el Grupo Parlamentario Ciudadanos presenta la siguiente: 
 

PROPOSICIÓN NO DE LEY 
 
El Ayuntamiento de Palma, manifiesta la necesidad de seguir trabajando y desarrollando 
medidas para alcanzar una igualdad real y efectiva entre mujeres y hombres, y por ese motivo, 
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insta al Gobierno de España a trabajar por dicha igualdad implementando las siguientes 
medidas: 
 
1. Aumentar y equiparar los permisos de maternidad y paternidad, promoviendo la 
corresponsabilidad en su ejercicio entre los progenitores.  
 
2. Garantizar el derecho de las mujeres al acceso al empleo, a la promoción profesional en 
igualdad de condiciones sin que sufran discriminación por razón de sexo. 
 
3. Garantizar el derecho a la igualdad de remuneración por trabajos de igual valor, evitando 
cualquier discriminación por razón de sexo,  y mejorar la transparencia salarial y el acceso de 
los trabajadores a la información sobre las retribuciones de su empresa, ya sea a través de sus 
representantes, o de manera directa. 
 
4. Promover junto con el resto de las Administraciones Públicas una cultura cívica basada en la 
igualdad real entre todas las personas con independencia de su sexo, en particular, en el 
ámbito laboral y profesional. 
 
5. Mejorar la supervisión y evaluación de los planes de igualdad desarrollados por las empresas 
según los requisitos establecidos en la Ley Orgánica 3/2007, de 22 de marzo, para la igualdad 
efectiva de mujeres y hombres, así como incentivar la implantación voluntaria de dichos planes 
por las pequeñas y medianas empresas. 
 
6. Mejorar las políticas de conciliación de la vida personal, familiar y laboral a través de nuevas 
medidas, como la promoción del trabajo a distancia, la creación de bancos de horas o el 
establecimiento de nuevos permisos relativos a horas de libre disposición, así como mediante 
la mejora los ya existentes, especialmente los relativos al cuidado de menores o dependientes 
a cargo. 
 
7. Impulsar la universalización y la gratuidad del primer ciclo de educación infantil de 0 a 3 
años para hacer efectivas las posibilidades de toda la población infantil en todo el territorio 
nacional de acceder a esta etapa educativa, con la finalidad de promover el desarrollo 
temprano de habilidades cognitivas, la igualdad de oportunidades y la conciliación de la vida 
personal, familiar y laboral. 
 
8. Desarrollar y trabajar, junto con las organizaciones sindicales y empresariales, las 
asociaciones profesionales de trabajadores autónomos y las asociaciones de la sociedad civil 
más representativas cuya finalidad sea promover la racionalización de los horarios españoles, 
para promover y acordar un Pacto Nacional para la Racionalización de Horarios y la 
Conciliación, que siente las bases para una organización del tiempo de trabajo compatibles con 
el disfrute efectivo del tiempo de descanso y la atención adecuada a las responsabilidades 
familiares. 
 
9. Desarrollar los avances logrados con la aprobación del Pacto de Estado contra la Violencia 
de Género, implementando, con dotación presupuestaria suficiente, todas y cada una de las 
medidas acordadas en el mismo.  
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10. Elaborar y aprobar un Proyecto de Ley contra la Violencia Sexual, de acuerdo a las 
obligaciones contraídas por España con el Convenio de Estambul y a las recomendaciones 
emanadas del Pacto de Estado contra la Violencia de Género, a fin de regular e introducir 
medidas para combatir y erradicar la violencia sexual en todos los ámbitos y, en especial, 
medidas que mejoren la respuesta institucional inmediata que reciban las víctimas de esta 
violencia, así como el tratamiento estadístico y estudio académico de dichas respuestas para 
evaluar sus resultados y promover su eficacia. 
 
Es proposa: 
 
"1. Tots els Grups Municipals ens sumam a la iniciativa del moviment feminista de 
convocatòria de vaga i aturs del 8de març i animam a les treballadores a sumar-s’hi, com una 
mesura de conscienciació i reivindicació sobre la necessitat que les dones, com els correspon, 
participin en igualtat de tots els espais de la societat i facin efectiu el dret a viure una vida 
digna lliure de violències. 
 
2. El Ple de l'Ajuntament de Palma sol·licita als Grups Parlamentaris representats en el 
Congrésdels Diputats l'aprovació d'una Llei d'Igualtat Laboral, així com donar trasllat d'aquest 
acord als Grups Parlamentaris en el Congrés dels Diputats. 
 
3. Tots els Grups Municipals ens comprometem a treballar per l'avanç de la societat cap a la 
igualtatde gènere, rebutjant qualsevol reculada en drets i llibertats per a les dones, i per 
l’eradicació de qualsevol tipus de violència masclista." 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Bauzá, vostè me demana si visió, jo li don cinc minuts per xerrar a demés eh, veurà que. Vol que se 
voti? Comenta el secretari, que vostè pot presentar una moció. D’aquesta manera.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“En vista de l’escrit que havien presentat vostès, nosaltres presentàvem un text en què si vostès estaien 
també d’acord, i el volien signar, nosaltres també estem disposats a què ho facin. Lo que passa que 
nosaltres varem rebre el seu text, sense que ens avisessin amb antelació, i el varem rebre ahir 
horabaixa. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hi ha la possibilitat de que puguem votar el seu text.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, estaria bé, si el volen votar, no tenim cap problema ni un.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bé, secretari, si vol explicar lo que m’ha explicat a jo.” 
 
Sr. Secretari: 
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“Jo li he contestar malament. Quan vostè m’ha demanat si podia presentar una moció alternativa o una 
esmena, jo li he contestat, lo que creia en aquell moment respecte a les propostes i proposicions, però 
el Reglament sí que preveu que en el cas de que sigui en el temps de mocions d’urgència, se puguin 
presentar durant el Plenari, mocions alternatives o esmenes a les mocions d’urgència, presentades 
durant el Plenari, una hora abans.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Li podem presentar si vol.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Per tant, o bé s’està presentant com una moció alternativa.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“No, no, li presentarem com a moció d’urgència, igual que s’ha presentada l’altre.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“En tot cas seria, una moció alternativa a la moció d’urgència..” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Molt bé, com vostè me digui Sr. Secretari.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Lo que diu el Reglament, lo que diu el Reglament és que si s’aprova la seva, ja no se vota la principal.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si surt aprovada.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Si surt aprovada exacte. Si surt aprovada la seva, ja no surt aprovada la principal.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“No passi pena, no passi pena.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“No, no, ho dic perquè.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé votem la de Ciutadans...” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
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“Ja ho he explicat, que nosaltres votarem abstenció, perquè molt bé la seva, m’hagués agradat també 
tenir-la abans, vull dir, hagués bastat 10 minuts abans. No m’ha quedat clar, m’ha quedat molt clar 
l’exposició de motius. Lo que s’ha demana tampoc m’ha quedat massa clar. No vull que m’ho torni a 
repetir, per tant.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Llavors li llegiré, si vol.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Ja ho farem a la intimitat.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Li llegiré fora del Ple.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Defora del Ple. Votarem abstenció, però volia explicar això. Gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Un moment, nosaltres volem intervenir a la proposta que presenta l’Equip de Govern. No sé si hem 
d’intervenir ara o si.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Pot intervenir ara.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Val.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Tres minuts, que si vol xerrar un poquet més, li donaré un poc de marge perquè.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“No, no utilitzaré els vuit minuts que ha utilitzar el Sr. Bauzá. Bé, primer de tot comentar lo que deia el 
Sr. Molina, que li hagués agradat que sortís per tots els grups municipals. Primer punt. Estam xerrant del 
dia de la dona, estam xerrant del dret de la dona, pues no deu ocupar el seu dia a dia, si ho estan 
presentant per una moció d’urgència. Pues si és qualque cosa que tenim present, lo que s’hauria d’haver 
fet és presentar-ho en temps, presentar-ho en forma, i si se volia cercar un consens amb tots els grups 
polítics, s’hauria d’haver dut a Junta de portaveus, i voler arribar en aquest consens. Voler arribar en 
aquest consens, que vostès no els interessa arribar en aquest consens, i per això ho presenten d’aquesta 
manera, i és el postureo de volem arribar a consens. Quan lo que volen realment una vegada més, és 
fer-se de la seva propietat una causa que no és seva. Vostès cerquen l’enfrontament entre homes i 
dones i partits polítics, davant la pitjor xacra social que sofreix Espanya, a la que tots hauríem d’anar de 
la mà. Per arribar a la igualtat real, sense interessos partidistes que ho impedeixin, hem de rebutjar el 
masclisme, però també el feminisme radical que enfronta més que soluciona problemes. I és que la 
igualtat no pot esser una cosa només de dones, sinó que ha d’esser un assumpte de tot el conjunt de la 
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societat. Sé que no ho entendrà, ni en té la intenció, ni li interessa, i que farà el debat electoral fàcil 
d’atac contra el Partit Popular, contra les dones que formem part d’aquest partit, i que com qualsevol de 
vostès, però amb diferent criteri, diferent punt de vista, manifestem amb llibertat, i fem feina per 
millorar el nostre dia a dia. Així que jo lo que li demanaria, lo primer de tot, com a dona, que comencin 
vostès a respectar, a respectar-nos a totes, no només les que comparteixen la seva ideologia, o les que 
se sumaran a la vaga. Perquè no només les que se manifesten, lluiten cada dia contra la discriminació. 
Respectin que vulguem lluitar contra les desigualtats amb fets, no només amb paraules, i intencions un 
pic en l’any. Perquè hi ha formes molt més eficaces, canviar les lleis per exemple, posar en marxa 
mesures concretes, que converteixen les paraules en una realitat. Als anys 90 el govern del PP aprovà els 
primers plans contra la violència de gènere. El 2003 s’aprovà la llei de protecció de les víctimes. I el 2004 
el PP intentà que els menors se consideressin víctimes directes de la violència de gènere. Però el PSOE li 
va dir que no, i va esser un executiu del PP el que ho va aprovar, el mateix que va impulsar el pacte 
d’estat contra la violència de gènere. Va esser un govern del PP, qui va determinar la nul·litat 
d’acomiadament per maternitat o embaràs. La darrera legislatura el Partit Popular, va legislar perquè 
dones autònomes tinguin a la fi la bonificació del 100% de les seves quotes quan són mares. Per primera 
vegada en la història, hi ha un suplement en les pensions de dones amb fills, d’un 15, 10 o 5 % més, si 
han tingut 3, 2 o 1 fill durant la seva vida laboral. Saben que ha estat el PP qui ha introduït desgravacions 
al IRPR per famílies nombroses, o per mares, per mares treballadores amb fills que tenen discapacitat, o 
dependents al seu càrrec? Saben que ha estat el PP qui ha creat una borsa d’hores perquè mares i pares 
puguin anar a reunions de col·legis, o puguin agafar jornada reduïda, fins que el fill menor tingui 12 
anys? Saben que va esser el PP qui va aprovar la primera llei d’igualtat de la nostra comunitat l’any 
2006? Mirin, lo que s’haurien de demanar vostès és que han fet durant aquests 4 anys, a part d’una 
vegada a l’any pensar-hi i sumar-s’hi a la vaga. Què han fet vostès per la conciliació? Què han fet per les 
dones majors? Per les dones cuidadores? Per les dones dependents? Per les dones autònomes? Per les 
dones que han d’anar a fer feina i no tenen escoleta on deixar els seus fills. I és que les desigualtats se 
combaten amb fets, amb lleis, amb mesures, que van molt més enllà de no fer feina un dia a l’any. S’ha 
avançat molt, però clar que encara no ens conformem, clar que volem zero víctimes, clar que volem 
brecha salarial zero, però ho combatrem no cridant un dia, sinó que ho farem en el nostre dia des de les 
institucions. Per això en el primer punt el votarem en contra, per lo que li he comentat. En respecte en 
el segon punt, que xerra de la llei d’igualtat laboral. Ens demanem, en 8 mesos el Partit Socialista ha fet i 
ha desfet qualsevol barbaritat que li ha donat la gana. Si això era prioritari, perquè no ho ha fet en vuit 
anys d’aquesta llei d’igualtat. Ha tingut temps per xerrar amb independentistes, han tingut temps per 
fer la foto amb terroristes, i no han tingut temps per fer aquesta llei, si creien que era tan necessària. 
Dia 5 si dissol ja el Congrés dels Diputats. I efectivament, en el darrer punt, votarem a favor, perquè 
estam compromesos en seguir fent feina cap a la igualtat real entre homes i dones.” 
 
Sr. Molina Suárez (PODEM PALMA): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Bé, Sr. Bauzá, en relació a la seva lectura, si vostès realment, si vostès 
realment se creuen tot això que han llegit, que probablement nosaltres signaríem, jo li recomano tres 
coses. Una, votar a favor d’aquesta moció, que presentem avui. La segona, defensar realment els 
projectes de llei i normativa que s’han presentat al llarg de la legislatura, les diferents administracions, 
als parlaments, i que no ha estat així fins ara. I la tercera, jo crec que és molt interessant que deixin de 
pactar i de donar suport a aquells que volen perseguir, fer llistes negres de treballadors i treballadores 
que estan lluitant contra la violència masclista. Jo crec que això seria molt interessant deixar de fer 
precisament això. La Sra. Roca ha dit, jo crec que una cosa molt interessant, en relació al respecte cap a 
totes les dones, i no només les dones que tenen la ideologia, o la meva ideologia, o la nostra ideologia. 
Jo no sé ben bé perquè ho diu honestament, no sé si està pensant en coses concretes, però el que sí que 
sé és que el moviment feminista, les dones feministes, i els homes que ens considerem feministes, cada 
vegada que han patit un atac masclista, la Sra. Saenz de Santamaria, la Sra. Rimades, i totes les dones 
que han estat líders dels partits de dreta, han sortit a defensar i a dir que això era inacceptable, que els 
atacs masclistes contra les dones, sigui quina sigui la seva ideologia, era inacceptable. Ha estat així 
públicament, i així ho hem fet, i així ho seguirem fent perquè no és una qüestió de defensar els nostres, 
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és una qüestió de defensar realment el feminisme, i això no entén per tant de partits. El que sap greu, el 
que sap greu, és que vostè diu tot això que suposadament hem defensat, i que nosaltres a més a més no 
hem fet res, però la realitat amb moltes mesures específiques que evidentment no comentarem, és que 
ara tenim un Pla d’igualtat amb més de 240 mesures, que no és paper banyat, que està en marxa i que 
està funcionant, moltes mesures en marxa. Sí, ara me dirà si ho va aprovar tot aquest Plenari 
precisament, però segons la Sra. Roca no hem fet res, no s’ha fet res aquesta legislatura. I a més d’això 
tenim un Pla d’igualtat intern, que conté més de 80 accions especifiques, que sí que parlen dels drets de 
les dones treballadores d’aquesta casa, i que està en marxa, i que està millorant i reconeixent tots els 
drets laborals d’aquestes dones, que quan el Partit Popular ha estat allà no han estat precisament 
reconeguts, sinó al contrari, han estat retallats. Tot això se suma en el marc del seu discurs Sra. Roca, 
que el Sr. Casado ha tret en campanya el tema de l’avortament, del dret de les dones a decidir sobre el 
seu propi cos. Com és possible que vostè defensi, que el seu partit en definitiva defensi, que la causa 
definitiva del moviment feminista, quan ara treuen i volen tornar enrere amb el tema del avortament. 
Com és possible que un senyor, que els maltractadors, els masclistes se refereixen a ell “como ese señor 
que no se porta bien” o que a la violència masclista torna dir-li violencia doméstica. I tornar enrere en 
tantíssimes coses, només per facilitar segurament els seus pactes amb l’extrema dreta. Això sí que és 
inacceptable, que és una irresponsabilitat i que és un vergonya, i que per tant nosaltres seguirem 
denunciant i seguirem donant suport al moviment feminista i a les seves accions, com ara la que té lloc 
aquest 8 de març. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. Durant el transcurs d’aquest Plenari s’ha anat confirmant l’entrada de José Ramón Bauzá a 
Ciutadans, no sé si vostès com a parts afectades, voldrien comentar qualque cosa o ja podem donar per 
conclòs el Plenari. Molt bé moltes gràcies.” 

 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència per unanimitat i rebuig de l'esmena alternativa 
presentada per C's per 15 vots en contra (EG), 4 a favor (C's) i 9 abstencions (PP i Sr. Gijón), 
s'aproven el punt 1 per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA), 9 vots en 
contra (PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's); el punt 2, per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, Sr. Gijón i C's) i el punt 3 per 24 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA, PP i Sr.Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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